
— Vineri, Ateneul stu
dențesc brașovean a or
ganizat o întilnire cu ge
neralii în rezervă Dumi
tru Dămăceanu și Gh. Za- 
haria, care le-au împăr
tășit studenților aspecte 
din timpul pregătirii și 
înfăptuirii de către P.C.R. 
a iruairecției armate de la 
23^hgust 1944.

— Duminică, ÎS mai, 
membrii cenaclului stu
denților din Timișoara 
au fost „în turneu" în Ca
pitală la invitația colegi
lor lor de la „Atlantida". 
Cu acest prilej s-a anga
jat un dialog poetic „în
crucișat" profitabil pen
tru ambele părți și, in 
special, pentru public.

— Tot la capitolul 
„turnee" se înscrie și 
spectacolul dat de forma
ția timișoreană de muzi
că ușoară „Amicii", de
ținătoarea „Mărțișorului 
studențesc", la Casa de 
cultură a studenților din 
București. Tinăra echipă, 
sub bagheta lui Ghiță 
Balta, a reușit cu acest 
spectacol să-și facă 
mulți... amici în rînduri- 
le publicului studențesc 
din București.

In Brașov, la baza 
sportivă Noua, a avut loc 
și o duminică studențeas
că, sub titlul simbolic : 
„Studenții cîntă primă
vara". In program ; for
mații de muzică ușoară, 
dans, concursuri pentru 
„Miss Politehnica", „Miss 
Pedagogia" și... un derby 
fotbalistic de zile mari: 
„studenți — asistenți". 
Revanșa acestui meci... la 
examene.

— Virgil Pascu fixea
ză pe peliculă cîteva as
pecte de la aniversarea 
celor 20 de ani ai Facul
tății de chimie industria
lă din Timișoara „Al pa
trulea Colț", filmul 
Adrianei Simlovici și al 
Deliei Sepețean, pledea
ză pentru autodepășire, 
oentru căutarea perpetuă. 
O echipă omogenă, cea 
alcătuită din Alexandra 
Popescu, Anca Raica, 
Margareta Iordache, Iosif 
Kremer și Virgil Pascu, 
apare pe genericul filmu
lui de animație „FAMI
LIA".

— Sub egida Centrului 
universitar șt a Casei de 
cultură a studenților se 
organizează an de an la 
Timișoara concursul de 
creație „Orizonturi stu
dențești". închinat în a- 
cest an aniversării a 25 
de ani de la Eliberare și 
celui de al X-lea Congres 
al P.C.R., concursul a 
'eunit un număr impre
sionant de studenți căro- 
•a juriile, alcătuite din 
cadre didactice de spe
cialitate, critici de film, 
pictori, muzicieni ș.a. 
le-au acordat peste 25 de 
premii pentru literatură 
(poezie, proză, scenarii 
de film), arte plastice, 
muzică, filme și foto.

Doua eseuri studențești

Umanizarea infinitului
Sapă pînă dai de stele-n apă. M-am întrebat mereu 

ce adîncă și răscolitoare dimensiune închid aceste 
versuri pe care le-a fixat în pagină autorul Poeme
lor luminii ? Ce frămîntare lăuntrică de magme cioc- 
nindu-se pînă la echilibrul incandescent al ființei ome
nești a rotunjit cristalul lor pur pînă la sferica mu
zică a infinitului în sufletul poetului ? De unde iz
vorăsc ele, care este rădăcina, temeiul, interiorul 
lor de lege ? și în însăși matca lor, care le este țîș- 
nirea de flacără, ca o săgeată de foc, a semnificației ?

Mi-am refuzat să cred că ele pot fi doar o simplă 
metaforă. Am presimțit întotdeauna în suflul lor viu 
ceva din țesătura unei dimensiuni spirituale. Negreșit, 
versurile ascund un miez căruia Blaga i-a dat o îm- 
pămîntenire artistică, dar dincolo de ceea ce ele con
stituie ca poezie, sîmburele lor, cred, au dărui să pună 
în lumină o adevărată filozofie. Este neîndoielnic că 
ele, în ceea ce înseamnă esentialitate, sînt reflexia 
supremă a spiritului.

Apa, din cele mai îndepărtate timpuri, a avut pe 
aceste meleaguri, ca valoare de concept, înțeles de te
mei filozofic. Se poate vorbi, problematizînd perspec
tiva, de o filozofie în spirit popular asupra apei, care, 
prin succesiunea generațiilor, hrănită de sevele dens» 
ale nesecatei reîntoarceri la origini, a realizat valențe 
inestimabile înscrise memoriei cu o forță neobișnuită 
încît să poată dăinui pînă la noi. Cei vechi au văzut 
în apă nu numai prezența empirică, ci și o esență, 
căci apa, într-adevăr prezență empirică la un prim 
nivel al înțelegerii cotidiene, înălțată la nivel de 
aură a reflexiei spirituale, devine pentru ei esență 
în care se concentrează realitatea însăși care se cu
noaște pe sine ca realitate. La acest nivel, al esenței, 
în conținutul conceptului de apă, are loc sciziunea 
între physis și logos, între material și spiritual, într» 
realitate și cunoașterea realității. între om și con
știința de sine a omului. Dacă grecii au văzut în apă 
originea lumii, românii au văzut în apă esența cunoaș-

Vasile CONSTANTINESCU

(Continuare în pag. 11)

Moment festiv în 
sportul universitar

Organizare excelentă, 500 de finalițti într-o aprigă dispută pentru medalii, 
premii substanțiale, un excelent timp de concurs, iată elementele care au 
conferit micii „universiade" desfășurate la București un caracter festiv, de 
adevărată sărbătoare a sportului studențesc.

Ceea ce a făcut ca acest moment festiv să fie într-o măsură mai mică si 
un moment... sportiv a fost lipsa publicului și a marilor performanțe. Și dacă 
rezultatele obținute — deși încă nesemnificative — indică o tendință de creș
tere a valorii — ca dovadă că sportul universitar pășește pe drumul cel bun 
— penuria de spectatori în cel mai mare centru universitar al țării (cu tot 
efortul de popularizare) ne face să ne întrebăm dacă nu cumva insuccesele 
sportivilor din amfiteatre nu au rădăcini mai adînci, in dezinteresul cronic 
al masei de studenți pentru mișcarea fizică.

Aceleași motive ne fac să propunem organizatorilor viitoarelor campio
nate universitare alegerea — ca teatru de desfășurare a întrecerilor — a ace
lui centru care poate asigura, alături de condițiile optime de concurs, o pre
zență masivă a spectatorilor studenți pe stadion.

In pagina noastră de sport — relatările cuvenite I

Clasificarea științelor— 

problemă de filozofie
„Clasificarea științelor, din care fiecare analizează 

cîte o anumită formă de mișcare sau un șir de forma 
de mișcare conexe și care trec una în alta, este în 
felul acesta clasificare, ordonare conform succesiunii 
lor inerente, a acestor forme de mișcare înseși, și 
tocmai în aceasta constă importanța ei“.

Fr. Engels — Dialectica naturii
Ordonarea diferitelor domenii științifice în clase, A 

în grupări, a devenit o problemă reală în momentul 
în care știința însăși a fost supusă procesului de diferen
țiere în științe, în ramuri de sine stătătoare, cu subiect 
și metodă de cercetare proprii. Este un proces, care, 
în epoca noastră, se desfășoară cu acuitate, marcînd 
o evoluție considerabilă a cercetării și realizării știin
țifice.

In mod firesc, de-a lungul istoriei gîndiril, criteriile 
de clasificare a științelor nu au fost aceleași, ci 
diferite, au reprezentat tot atîtea puncte de vedere 
în problema raportului dintre știință și științe.

A fost oare rezolvată definitiv sarcina clasificării 
științelor ? Răspunsul ar fi afirmativ, în situația în 
care lunga odisee a ipotezelor și tezelor, a investi
gațiilor și legilor formulate s-ar fi oprit la un moment 
dat. S-au schimbat însă perspectivele, iar cele noi 
sînt legate de numele unui deschizător de drumuri 
în filozofie — Immanuel Kant. Este vorba de linia 
metodologică în clasificarea științelor ; se iau în con
siderație nu obiectele de cercetare : ci metodele de 
eercetare, fiind la bază o rațiune reală : există științe 
diferite care au același obiect de cercetare (în epoca 
contemporană molecula și atomul au devenit obiect 
comun atît pentru chimie, cît și pentru fizică ș.a.m.d.). 
Pornind de la Kant. neokantienii, îndeosebi repre
zentanții Școlii de la Baden (Windelband, Rikert) cla
sifică științele în două grupe : științe nomotetice, 
care sînt generalizatoare întrucît formulează legi, și 
științe idiografice (istorice), care studiază individualul, 
evenimentul, fără a ajunge la elaborarea legii.

Este o clasificare dihotomică, care în bună parte 
alterează însuși caracterul de știință, căci nu o leagă 
în mod necesar de descoperirea și formularea legii. 
Este drept, criteriul obiectului este abordant și numai 
aparent legile și faptele individuale sînt obiecte pentru 
prima și respectiv a doua grupă de științe. In reali
tate, cum înșiși autorii acestei clasificări remarcau, 
a obține legi (adică a generaliza) și a reda fapte 
(adică a individualiza) sînt metode, poziții metodolo
gice (vezi lucrarea lui Al. Boboc, „Kant și neokantienii").

Clasificările de acest gen nu sînt nici corecte, nici

Dan Mihai BlRLJBA

(Continuare în pag. 11)



OPINII ASUPRA PROIECTULUI 
DE STATUT AL U.A.S.R.

Parte integrantă a U.T.C.
Prin dezbatere* proiectului de Statut *1 U.A.S.R., 

noi. «tudențli, avem ocaila ti ne expunem punctul de 
vedere, să facem noi propuneri ți să aducem îmbună
tățiri acestui aet de basă eare va dirigui activitatea 
noastră.

Răspunsînd nnui dexiderat major al preocupărilor 
tineretului universitar — sporirea efieaeității întregii 
noastre activități — asociațiile studențești vor activa 
ea o formă specifică de organizare a activității Uniunii 
Tineretului Comunist în învățămintul superior. In »- 
cest fel, valorificînd experiența de pină acum, acti
vitatea noastră capătă praetie • formă organizatorică 
mai adecvată, mai perfecționată. înlăturarea paralelis
mului existent intre eele două organizații ee-șl des
fășurau activitatea în facultăți și institute creează po
sibilitatea concentrării tuturor forțelor și preocupări
lor studențești, asigurindu-se totodată integrarea ar
monioasă a activității studențești in ansamblul vieții 
sociale din țara noastră.

Legătura intrinsecă, intimă, firească, între U.A.S.R. 
gl U.T.C. este statuată prin prevederile proiectului, 
care stabilesc că uniunile asociațiilor studențești sînt 
părți componente ale organizațiilor municipale și oră
șenești ale U.T.C., iar Consiliul U.A.S.R. își desfă
șoară activitatea sub îndrumarea nemijlocită a C.C. 
al U.T.C.

Organizația unică a tineretului universitar are la 
bază principiul fundamental al conducerii de către 
partid, asociațiile și uniunile studențești lucrind sub 
conducerea și îndrumarea nemijlocită a organelor și 
organizațiilor de partid. Noi, studenții, sîntem hotăriți 
să aplicăm consecvent politica internă și externă a 
partidului nostru, avînd conștiința necesității for
mării noastre ca intelectuali comuniști, cu un larg ori- 
gont științific, în măsură să înțelegem și să interpre
tăm procesele și fenomenele contemporane de pe 
pozițiile politice și ideologice ale Fartidului Comunist 
Român.

întreaga activitate desfășurîndu-se prin aplicarea 
consecventă a principiului centralismului democratic, 
vom urmări, în lumina acestui principiu, să alegem 
In organele asociațiilor și ale uniunilor asociațiilor 
studențești pe cei mai buni studenți, capabili să 
conducă activitatea organizațiilor noastre in spiritul 
muncii și conducerii colective, cei aleși avînd totodată 
obligația de a răspunde în fața celor ce le-au acor
dat mandatul respectiv.

Avînd prilejul de a-mî exprima și prin intermediul 
presei studențești opinia cu privire la proiectul Sta
tutului U.A.S.R., țin să subliniez convingerea mea 
fermă că ei întruchipează în mod indubitabil dezide
ratele majore ale studențimii din patria noastră.

George NISTOREANU
Facultatea de drept — București

Angajarea in muncă 
a studenților - o hotărîre ->

in curs de transpunere 
in practică

în legătură cu aprobarea de către Consiliul de 
Miniștri a Hotăririi menționate în presă, prin care 
se acordă posibilitatea angajării in muncă a studen
ților de la învățămintul de zi, aducem la cunoștința 
cititorilor noștri următoarele :

Așa după cum stipulează documentul respectiv, 
studenții de la învățămintul de zi pot fi, în funcție de 
timpul lor liber disponibil și îndeosebi in perioada 
vacanțelor, angajați în muncă de către organizațiile 
socialiste (întreprinderi industriale, șantiere de 
construcții, unități agricole, institute de proiectări, 
centre de documentare, biblioteci, presă, cooperație, 
activități turistice etc.). Contractul de muncă se va 
încheia pe o perioadă determinată sau pentru o lu
crare determinată și nu va putea depăși data repar
tizării în muncă după absolvirea instituției de învă- 
țămînt superior.

In Hotărire se prevede că studenții pot fi încadrați 
pe funcții tehnic-administrative și de specialitate, cu 
respectarea condițiilor de studii și vechime prevăzute 
in indicatoarele in vigoare pentru funcțiile respective. 
Pină la îndeplinirea unei perioade de 12 luni de acti
vitate, aceștia vor fi salarizați din salariile tarifare 
stabilite pentru primul an de activitate la funcțiile 
in care vor fi încadrați. In același timp, se mențio
nează că studenții angajați au pe durata executării 
contractului de muncă drepturi și obligații similare 
cu cele ale angajaților cu contract de muncă pe du
rată determinată sau pentru o lucrare.

In Hotărîrea Consiliului de Miniștri se subliniază 
Îndatorirea studenților care se angajează in muncă 
de a participa la toate formele de activitate stabilite 
prin planul de invățămint, precum și faptul că ei 
beneficiază in continuare de toate drepturile prevă- 
cute pentru studenți pe perioada școlarizării.

Ministerele, Uniunea Asociațiilor Studențești și 
celelalte organe centrale vor sprijini angajarea stu
denților în locuri de muncă corespunzătoare, care să 
le permită îndeplinirea atit a obligațiilor școlare, cit 
și a celor ce decurg din angajarea lor.

Angajarea studenților in muncă va constitui un 
sprijin in pregătirea lor pentru exercitarea viitoarei 
profesii, un mijloc important de educare și va con
tribui in același timp la îmbunătățirea condițiilor lor 
materiale.

In prezent. Consiliul U.A.S.R., în colaborare cu 
Ministerul Muncii și Ministerul Invățămintului, are 
în atenție elaborarea măsurilor de transpunere in 
practică a acestei hotăriri, astfel incit studenții să 
poată beneficia de ea in cel mai scurt timp.

Precizările necesare le vom face cunoscute intr-un 
proxim număr al revistei.

pe vinovate, ejungîn- 
du-se pînă la excluderea 
din cămin a unei stu
dente pe timp de o lună. 
S-a interesat însă cine
va unde a dormit res
pectiva în acest „exil" ? 
Căci, considerăm noi, e 
absolut necesară urmă
rirea eficienței unei mă
suri și nu măsura disci
plinară în sine. Deschi
dem registrul de întîr- 
zieri nocturne al blocu
lui B la ultima filă : 
noaptea de 25—26 apri
lie. Intr-o oră s-au în
registrat nu mai puțin 
de 8 întîrziate. Ora 2,15 
ne găsește din nou la 
blocul C, făcînd clasa
mentul întîrzierilor. Re
cordul absolut este deți
nut de la începutul a- 
cestui semestru și pînă 
la data „omologării” re
zultatelor de matemati
ciană MARIA ALBU cu 
12 puncte, secondată în
deaproape de CORIN A 
PEPELEA de la aceeași 
facultate, la numai pa
tru puncte diferență (se 
pare că ambele se atlâ 
cam la egalitate de... mi- 
nutaveraj : 0,30, 0,35,
I, 05, 2 etc.). La două ore 
și patruzeci și cinci de 
minute după ora permi
să, domnișoara VERO
NICA AXENTE sosește 
la culcare, îmbujorată, 
însoțită de domnul X. 
Credea că prezența ca
valerului o va scuti de 
explicațiile de rigoare 
datorate, deocamdată, 
portarului.

Etc. (adică mai știm și 
alte exemple !)

II. INIMI NEBUNE... ST 
„NEBUNI DE LEGAT"

Ceea ce trebuie să fie 
mai neliniștitor este a- 
pariția unor persoane 
străine de studenție în 
perimetrul gazonat al 
Grozăveștiului. „C a m 
cincizeci de cazuri pînă 
acum !“ sîntem infor
mați. Domnul MARIN 
BUICA, domiciliat în 
București, str. Bădeni 
nr. 7, se învîrte, cu in
tenții dubioase, pe sud 
ferestrele de la camere
le locuite de studente, la 
ore tîrzii din noapte. Dl. 
inginer șef de fermă la 
întreprinderea intercoo- 
peratistă de sere Bucu
rești, N- HORITĂ, a ve
nit în vizită direct pe 
fereastră, la ora 0,10 la 
soția sa, studentă la bio
logie. Domnișoara LIA
NA ANDRONESCU, 19 
ani, domiciliată în Bu
curești, str. Dr. Toma 
Ionescu nr. 18, sectorul 
7, a fost surprinsă la 
ora 2,30 pe data de 13 a- 
prilie, încercînd să se 
strecoare în căminul de 
băieți, pe fereastra ca
merei 27 de la blocul E. 
Un militar în termen, 
găsit noaptea în blocul 
A, a sărit pe o fereastră 
de la etajul III și a ni
merit direct la spital. 
Elevul BURCEA ALE
XANDRU, de aproxima
tiv 13 ani, are aceleași 
ocupații nocturne ca șl 
M.B., amintit mai sus.

Oprim aici relatarea. 
Sperăm că în aceste ca
zuri o privire atentă a 
organelor de miliție e 
imperios necesară și 
binevenită. E vorba to
tuși de apărarea unor 
reguli de conviețuire so
cială !

Lucrețiu 
IANCULESCU

P.S. Nu am amintit, 
deocamdată, nimic de 
marea taină a mașinilor 
mici. Atenție, în acest 
sens, comitetului de că
min și administrației de 
la „6 Martie”.

: MUAIA Bf NOAPTE A
O
@
9 — raid-anchetă —

Convorbire

cu NICOLAE IRIMIE, 

președintele

C. U. A. S. București

I. HAI SĂ-ȚI ARĂT.. 
GROZĂVEȘTIUL 

NOAPTEA

Subit, către apusul 
soarelui, spațiul înca
drat în perimetrul com
plexului studențesc 
„Grozăvești” capătă un 
farmec aparte. Atrași de 
acest „farmec* și im
pulsionați de curiozita
tea (și indiscreția !) ga
zetărească am întreprins 
un raid, prelungit după 
miezul nopții, la sfîrși- 
tul lui aprilie, pe aceste 
meleaguri. In feeria noc
turnă a lujerelor de ne
on am urmărit din pri
viri perechile de îndră
gostiți în naveta lor re
petată de la un capăt ia 
celălalt al aleilor ce 
străbat complexul și nu 
ni s-a părut nefiresc. 
Totul se încadra în — 
hai să zicem — limitele 
decenței și celei mai fru
moase vîrste. Părăsim a- 
leile pentru a descrie 
per pedes un cerc cu 
diametrul spațiului ver
de din .fața blocurilor. 
Și ne recunoaștem vina 
de a ne abate cîteodată 
de la circumferință și 
de a păși pe cîte o rază 
a acestei imaginare fi
guri geometrice, tulbu- 
rînd involuntar și nu 
rareori intimitatea vre
unei perechi refugiate 
la umbra (în plină noap
te !) familiilor de ar
buști. Din nou am găsit 
eterna justificare în ve
chiul laitmotiv „Ale ti
nereții valuri...” încer
căm să ajungem pînă la 
ușa blocurilor și ne fa
cem cu greu loc printre 
îmbrățișările, în văzul 
tuturor, de pe trepte. Ia
răși anii celei mai fru
moase vîrste.

ANTICIPAȚII
LA MUNCA
PATRIOTICĂ

întâmplarea a făcut să 
avem o noapte cu lună. 
Nu țin minte cît de 
„plină** a fost luna, știu 
însă că bloc-notesurile 
noastre începeau să se 
umple treptat o dată cu 
depășirea orei critice a 
miezului nopții. Am tre
cut prin spatele blocului 
D- Intr-o semi-obscuri la
te, pare-se nefericit a- 
leasă în noaptea vizitei 
noastre, o siluetă se con
tura făcînd corp comun 
cu fereastra unei ca
mere de la parter. La 
jumătate de oră după 
miezul nopții, DOINA 
P(APUC), studentă în a- 
nul II la Facultatea de 
istorie și locatară a ca
merei nr. 15, dialoga 
după perdea cu un in
divid (student la Poli
tehnică, ni s-a recoman
dat dumnealui, și l-am 
crezut pe cuvînt, la fel 
ca și pe Celălalt cu care 
am mai întâlnit-o pe 
D.P. în altă seară în si
tuație asemănătoare).

Unul dintre însoțitorii 
mei, competent în mate
rie, ne relatează un alt 
caz petrecut cu vreo 
două luni în urmă. Tre
cuseră doar 15 minute 
de la „nașterea" zilei de 
14 martie, cînd, tainic, o 
mînă miloasă și un su
flet tandru întruchipate 
(cîte calități 1) în per
soana studentei GHER
GHINA E(NE) deschid 
o fereastră spre liniști
ta escaladare a ei de că
tre trubadurii politeh- 
niști MIRICA SANDU 
șt VLADIMIR SERGIU 
IONESCU. Ținta don
juanilor era o vizită mai 
mult sau mai puțin pro
tocolară la reședința de 
noapte a studentelor IU- 
LlANA Ș(OAVA) și 
PAULA T(ANASESCU), 
la blocul C. Am fost in
formați între timp că U- 
niversitatea a sancționat

Ca și în anii trecuți, numeroase brigăzi stu
dențești din toate centrele universitare ale țării 
vor participa pe timpul vacanței de vară la ac
țiunile de muncă patriotică, în campania de re
coltare a păioaselor în I.A.S.-uri și pe șantierele 
naționale ale tineretului.

Aflată încă de pe acum în atenția organiza
țiilor noastre studențești care, în colaborare cu 
conducerile institutelor și facultățile 7, au trecut 
ia aplicarea unor măsuri practice privind buna 
organizare a muncii patriotice din vară, această 
acțiune — cu larg ecou în rândurile tuturor stu
denților — constituie un minunat prilej de re
afirmare a profundelor lor sentimente patriotice, 
a dorinței manifeste de a fi părtași activi la 
munca creatoare a poporului nostru.

Care este în prezent stadiul pregătirilor aces
tei importante acțiuni in Centrul unive^br- 
Rucurești ? Din discuția avută cu tovarășul^sT- 
COLAE IRIMIE, președintele Consiliului U.A.S. 
pe centrul universitar, am aflat că, în perioada 
I—20 iulie, aproximativ 9 000 de studenți din Ca
pitală vor participa la diferite lucrări de recol
tare pe ogoarele unor întreprinderi agricole de 
stat din județele Ilfov, Ialomița, Constanța și 
Teleorman, precum și pe unul din marile șan
tiere naționale ale tineretului — construcția au
tostrăzii București—Pitești. De asemenea, studen
ții bucureșteni vor lua parte, conform dorinței 
lor, Ia vasta acțiune de amenajare a salbei de 
lacuri din jurul Capitalei și a viitorului lac din 
zona Pantelimon.

In momentul de față sînt deja constituite co
mandamentele pe institute (din care fac parte 
cîte un reprezentant al conducerii institutului res
pectiv și al organizației P.C.R., președintele Con
siliului U.A.S., cadre didactice și studenți), care 
organizează deplasări Ia întreprinderile agricole și 
șantierele unde se va efectua munca patriotică a 
studenților, întocmind cu conducerile administra
tive ale acestor unități „minutele**, contractele de 
angajare intre părți.

In această perioadă, în toate institutele au loc 
adunări studențești de constituire a brigăzilor de 
muncă patriotică, se inițiază diverse colțuri și 
panouri ale acestei acțiuni, cuprinzînd grafice,"fo
tomontaje și alte materiale de popularizare a
I.A.S.-ului  sau șantierului cu care s-a încheiat con
tractul, ori a activității și realizărilor studenților 
în anii trecuți, în acest domeniu.

Amploarea acțiunilor studențești de muncă patrio
tică pe plan național este ilustrată elocvent de unele 
date anticipative în posesia cărora sîntem. Astfel, în 
vara acestui an vor lua parte la campania de recoltare 
a păioaselor în I.A.S.-uri 8358 de studenți ; paralel, 
5938 de studente vor fi antrenate la culesul fructelor 
și legumelor, ceea ce reprezintă în total cifra edifi
catoare de 14 296 de studenți și studente din toate 
centrele universitare. De asemenea, pe cele 10 șan
tiere naționale de irigații (Coveiu-Dolj, Poarta Albă 
și Castelu-Constanța, Ștefan cel Mare, Mărculești și 
Dragalina-Ialomița, Tudor Vladimirescu-Brăila, Va
lea Ierului-Oradea, Ineu-Arad, Nicorești-Tecuci) vor 
participa, alături de ceilalți brigadieri, 1500 de stu
denți. Alți 1500 își vor da concursul la lucrările de 
construcții ale diferitelor drumuri și șosele, iar mulți 
dintre ei vor contribui la ridicarea unor edificii so- 
cial-culturale studențești, la amenajarea unor baze 
sportive etc. Pe plan local, studenții vor participa în 
mod organizat la acțiunile de înfrumusețare a ora
șelor și satelor, la lucrările de silvicultură (împădu
rire), de întreținere a diverselor monumente istorice, 
pe șantierele arheologice etc. Din aceste date — inter
pretate mai ales prin prisma rezultatelor concrete ce 
vor fi dobîndite — se deduce firesc valoarea econo
mică pe plan național a acestei participări masive a 
studenților la acțiunile de muncă patriotică.

Și în acest an, acordîndu-se atenția cuvenită bu
nei organizări a muncii patriotice sub toate aspec
tele sale (regim de muncă, sistem de normare și 
de plată, condiții de cazare și masă, eficiență eco
nomică etc.) se va declanșa o adevărată între
cere între colectivele de studenți, o largă emula
ție care se va reflecta din plin — sîntem siguri — 
în bunele rezultate pe care le vor obține pe ogoa
rele și șantierele patriei, pretutindeni acolo unde 
studenții vor fi prezenți.

întreaga această acțiune, așteptată cu viu inte
res în toate centrele universitare, esțe pusă în 
chip major sub semnul hotăririi studențimii noa
stre de a participa activ, alături de ceilalți oa
meni ai muncii, la înfăptuirea mărețelor obiective 
ale cincinalului, de a cinsti prin întreaga lor ac
tivitate marile evenimente ale anului — împlini
rea unui sfert de veac de la eliberarea patriei de 
sub jugul fascist și Congresul al X-lea al Parti
dului Comunist Român.

Ion SEGĂRCEANU
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pașilor pierduți
Pe aici se mai aud încă pașii 

lui Eminescu... Memoria străzilor 
și a zidurilor vorbește de Creangă 
și de Sadoveanu, din amvonul Co- 
poului parcă mai predică încă 
autoritatea lui Maiorescu sau 
lorga, iar primăvara, cînd verdele 
plăpînd inundă orașul, rapsodia 
enesciană se înalță spre cerul des
chis și albastru.

Un vast muzeu, muzeul sufletu
lui Moldovei și al culturii româ
nești, dulce cum dulce este firea 
oamenilor acestor locuri, bătrînul 
lași este, nu printr-un paradox, 
orașul cel mai tînăr al țării. Pri
mitor cum numai moldoveanul 
știe să fie, el își adună în ce
tatea universitară de pe Copou ti
neri la vîrsta studenției din toate 
colțurile țării, de la Prut și Tro- 
tuș și pînă la Olt și Mureș. Al 
doilea centru universitar, dar cel 
mai vechi, lașul are densitatea 
studențească cea mai mare, are 
densitatea tinereții, a aripilor în
tinse spre marile zboruri.

Orașul acesta fără trecut nu 
poate exista, așa cum nu poate fi 
închipuit un lași fără studențimea 
Copoului. Veniți în lunile verii și 
veți vedea cum bătrînul oraș, în
tocmai ca un unchiaș, își deplînge 
singurătatea și așteaptă cu nerăb
dare nepoții-studenti să-i rever
se în toamnă bucuria și farme
cul tinereții molipsitoare. Sînt 
douăzeci de mii, un adevărat oraș 
mai mic. închipuiți-vă un Cîmpu- 
lung sau o Curtea de Argeș ai că
rei locuitori sînt absolut toți stu- 
denți ! Cîmpulungul acesta există 
aici, în inima lașului, sub privirile 
ocrotitoare ale ieșenilor.

Aici orice gest și orice pas îl 
faci sub pavăza evlavioasă a um
brei trecutului : orașul lui Emi
nescu... Orașul lui Creangă și Sa
doveanu... Un vers de-l vei scrie, 
o coală de vei înnegri cu cerneală, 
nu poți să nu-fi aduci aminte că 
aici s-au născut patriarhii scrisu
lui românesc. Seara te plimbi pe 
aleile liniștite sub frunzișul teilor 
și castanilor. Pe aici au trecut pașii 
iui Eminescu...

Tîrgul leșilor este o imensă sală 
a pașilor pierduți și pe umbra lor 
venim noi astăzi, mulfi ca nici
odată, cu miile, cu zecile de mii. 
Găsim un trecut care umple orice 
inimă de bucurie, fie ea moldove
nească autohtonă sau adoptivă, dar 
și un trecut care obligă. Sînt ma
rile obligații pe care le citești pe 
zidurile de la Trei Ierarhi sau pe 
turnul Goliei, pe casa lui Dosoftei 
sau pe statuia lui Ștefan cel Mare. 
Cei care au sădit primul grăunte 
de civilizație și cultură pe aceste 
pămînturi își cer drepturile de a 
fi continuați pe noi trepte.

O zi pe Copou este întotdeauna 
o zi studențească. Zorii revarsă în 
fiecare dimineață șiruri de stu- 
denți spre universitate. De la 
„Tîrgușor' sau „Codrescu”, din 
mai îndepărtatul complex „Tudor 
Vladimirescu' sau apropiatul 
„Pușkin" tinerețea vieții se îm
pletește cu tinerețea zilei ori se 
îndreaptă hotărîtă spre Alma 
mater, care-i primește pe toți în 
liniștea unei bătrîne doamne, se
meață în statornicia ei domina
toare. Ziua de muncă cuprinde 
amfiteatrele și laboratoarele, bi
bliotecile și pasiunile. La Agrono
mie sau Politehnică, Conservator 
sau Medicină se instalează ambi
anța studiului și seriozitatea inte

Orașul

lectuală. Constelațiile nopții o re
găsesc continuată pînă tîrziu în 
luminile întîrziate ale nopților albe.

Studentul ieșean își are o parti
cularitate a sa, deosebită de cea 
a colegilor din altă parte. El a îm
prumutat ceva din caracterul ora
șului, din statornicia și liniștea su
fletească a acestuia. La lași orice 
modă, fie ea vestimentară, literară 
sau de altă natură, este primită cu 
multă circumspecție. Noul reclamă 
aici mai mult decît oriunde tradi
ția și amîndouă converg spre ma
rile împliniri.

Și marile împliniri nu lipsesc. 
Ele pornesc de la succesele coti
diene ale studenților, din confrun
tările lor cu colegii din București, 
Cluj sau Timișoara și mai ales din 
confruntarea lor plină de succes cu 
viața.

Dinamism, creație și poezie, 
acesta este lașul universitar, aces- 
tea sînt coordonatele universului 
studențesc de aici : dinamismul ti
nereții la vîrsta marilor elanuri, 
creația prezentului consolidat în te
melia trecutului, poezia armoniei 
și farmecul izbînzilor.

Viața orașului studențesc se îm
pletește strîns cu viața orașului 
mare. Fiecare cunoaște în amă
nunțime evenimentele celuilalt. 
Gările știu întotdeauna de pleca
rea și de sosirea studenților. Gar
nituri aproape în întregime stu
dențești poartă peste Bahlui bucu
riile vacanțelor sau cele ale reîn- 
tîlnirilor cu facultatea. Ecoul uni
versitar ieșean se prelungește pînă 
în inima Munteniei sau Olteniei, 
pînă în centrul Transilvaniei.

Cinematografele sau teatrul, 
poșta și magazinele, tramvaiele și 
autobuzele își îndeplinesc sau nu 
planurile după cum studenții sînt 
acasă sau sînt plecați. Pînă și ofi
țerul stării civile are un program 
studențesc, căci aproape zilnic gru
purile vesele care însoțesc pe ti
nerii căsătoriți urcă dealul Copou
lui, sărbătorind astfel o nouă fa
milie studențească.

lașul universitar și-a sărbătorit 
de mai mulfi ani centenarul, dar 
adevărata renaștere s-a săvîrșit în 
anii socialismului și ea continuă 
sub ochii noștri. Zecilor de cămine 
și numeroaselor cantine li se 
adaugă acum o nouă zonă studen
țească. lașul universitar coboară 
de pe Copou undeva pe malurile 
Bahluiului, întemeind cea de a doua 
cetate universitară. Deocamdată, 
s-au înălțat și se înalță aici mai 
multe cămine, mîine se va înălța 
noul institut politehnic, pulsul 
vieții studențești crescînd în rit
mul înfăptuirilor contemporane.

Și, totuși, rămîne adînc înrădă
cinată poezia trecutului. Rămîne 
să vorbească din vechile ziduri 
memoria marilor dispăruți din ca
pitala de altădată a Moldovei.

La sfîrșitul anilor de studenție, 
ultimul „Gaudeamus", cîntat me
lancolic si pe notele regretului, 
parcă coboară din poezia despăr
țirii a lui Eminescu peste orașul 
statuilor și al amintirilor.

Căci lașul este orașul pașilor 
pierduți...

Iulian MODEL
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Fiecărei literaturi îi trebuie un loan Teologul 
care să are prin cuvinte, să le scoată cu nămo- 
Iul lor cu tot la suprafață și să le dea pe piață 
cu înțelesuri noi. Nevoia de pamfletari este încă 
subestimată. Acest rumân pașnic, cu cel mai dulce 
zîmbet pe care-l știu, trăind între mîfe și copii, 
în vecinătatea unei pușcării, cum ai sta lîngă 
un cimitir căreia îi invidiezi mai ales liniștea, d 
fost cel mai mare flagelator de moravuri și in* 
divizi dăruit nouă de ultimul secol. Pornit într-a 
viața monahală ce promitea o pace cu Dumnezeu 
și cu semenii, răzvrătitul a ieșit din ocnele ipo* 
criziei purtînd un bici de foc în dreapta. Opera 
lui cea mai mare nu sînt versurile cum crea cei 
mai mulți, ci invectiva I Profesori, învățători 
năimiți, popi și demnitari, ba chiar și un ilustru 
contemporan, mare învățat, l-au denunțat ca stri* 
câtor de limbă și corupător de suflete. Prea în* 
fățișa ilustrativul în pielea goală și-l arunca în 
zidul societății înrăite, căutînd să-i surpe mete
rezele. Regi și miniștri tremurau dimineața cînd 
apărea foaia în care scria, societățile pe acțiuni 
ce-și ascundeau obrazul de briliant sub un bălegar 
de afaceri murdare ar fi vrut să-l corupă. Acest 
Luther balcanic trebuia dus cu haita de cîini la 
groapă și terminat în floarea vîrstei și e de mi
rare că a sfîrșit în glorie și funeralii naționale, 
pentru că prea a rănit, prea a spus adevărul și 
încă folosind prapurii de aur ai limbii românești, 
dezgropați din cavourile sacre ale mînăstirilor.

Cred că dincolo de ceea ce dușmanii lui nu
meau brutalitate se ascundea o mare candoare. 
Dragostea lui pentru soție și mereu fermecatul 
joc cu urmașii personali în ograda particulară 
trădează principii inamovibile și o credință ne
strămutată în familie. Nu era un aventurier al 
vieții și nu-l văd chefuind în cîrciumi, ca mai 
proaspeți servitori ai muzelor. Ducea o invidi
ată viață aspră, plină de interdicții și de servi* 
tuți către artă. Avea forța titanică de a se refuza 
delirului narcisiac și declara, după o viață, că încă 
are de învățat, ceea, ce astăzi stupefiază cînd ta 
gîndești la geniile declarate la birt.

A trăit în pușcărie și schituri, a cultivat, flori 
și a vîndut mere cînd servitori administrativi ai 
culturii l-au aruncat în umbră și l-au numit pu- 
trefact. l-a fost dat să treacă prin toate avatarurile 
vieților ilustre ce se termină uneori cu capul 
pe butuc, l-au jignit și, l-au adulat, a intrat în 
cărțile școlare tîrziu cînd nu-i mai puteau face 
nimic, pentru că el făcuse totul pentru ei, îi 
învățase, le arătase ce vițioși sînt, ce mărunți, 
ce meschini.

El a fost Vezuviul graiului nostru și lava lui 
e plină de grohotiș și de pietre prețioase, treci 
prin el ca prin mlaștini și văzduh, îl respiri în 
mari esențe, cînd pestilențiale, cînd dure ca di
amantul, e un ocean în care atoli strălucitori t« 
citrag cu himerele lor și furtuni teribile te do
boară. Vine din psaltiri și vorbe căzute cronică- 
rești, era un prețăluitor de virgulă, un bijutier, 
meserie ce s-a uitat de către cei ce cred că lite
ratura se face cu un limbaj de serviciu. Acum 
cînd depărtarea dintre noi și el crește mereu, 
la recitit simt marea nostalgie a unei pierderi 
ireparabile.

în cimitirul nevăzut al marilor spirite stau se
mețe cîteva turle de abur pe care la amurg la 
contemplu. Nu au nimic semeț în ele, nu sînt 
parvenite, nu s-a întrebuințat marmură falsă la 
construirea lor, nu au nevoie de candele și de 
coroane, de orgia vorbelor deșarte. Modeste 
morminte, între altele, risipite în țărîna țării, ici 
și colo, ele mi se par geamanduri rebele plutind 
într-o mare nevăzută. Sînt ca stelele în cer, sînt 
ca legile morale...

Spurcatul demiurg, cum i s-a spus fericit da 
către un poet, ne domină și mai aud șuieratul cu
vintelor lui prin văzduh. Flagelatorul își face 
datoria atîta vreme cît mai avem pungași și 
hoți de fraze frumoase, profeți mincinoși și der
bedei mai mici. De la el ne-a rămas marea lecție 
a suplicației cuvîntului, muzica aceea pe care o 
produc astrele în mersul lor nevăzut și munca 
sării în oceane...

Eugen BARBU
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PRACTICA

SUB SEMNUL

O condiție: 
lucru efectiv, la nivelul 
pregătirii studenților

Senatul institutului nostru s-a preo
cupat foarte serios, încă din toamnă, 
de problemele care ar trebui să fie 
rezolvate pentru ca practica studenți
lor constructori să se desfășoare în a- 
cest an, în condiții îmbunătățite. Este 
O chestiune de competența unui astfel 
de for de conducere și propunerile ex
primate în cadrul său, potrivite parti
cularităților institutului, ar putea fi 
aprobate de Ministerul învățămîntului.

Pentru a spori eficacitatea practicii 
studenților noștri, trebuie, negreșit, să 
fie luate în considerație două situații 
specifice i a) dispersarea punctelor de 
lucru la care studenții practicanți sînt 
repartizați, ceea ce limitează posibili
tatea unei îndrumări directe din par
tea cadrelor didactice. Institutul în
tâmpină aceste dificultăți prin măsura 
de a se lua legătură directă cu condu
cătorii de șantiere, care, adeseori, sînt 
foști studenți ai săi ; b) surprinderea 
în intervalul de practică a unor pro
cese tehnologice, uneori în faze de lu
cru nesemnificative pentru studenți. 
Pentru a evita această neconcordanță 
între programul de practică și genul 
lucrărilor în desfășurare la un mo
ment dat pe șantier, în înțelegere cu 
cei în drept, dirijăm pe studenți spre 
anumite locuri de practică.

în asemenea condiții, ideal ar fi ca 
studenții să lucreze în grupe mici, 
angajați efectiv, cu răspunderi precise 
și cointeresați la activitatea șantiere
lor, loturilor, prin remunerare cores
punzătoare.

Experiența a arătat că ori de cîte 
ori studenții sînt puși în asemenea si
tuație, ei răspund obligațiilor și abor
dează cu maturitate aspectele tehnice 
ce le revin pe șantier. Există opinia 
aproape unanimă a cadrelor noastre 
didactice, că trebuie să reușim să ofe
rim studenților astfel de condiții încît 
ei să nu fie spectatori, ci participianți 
la procesul de producție. Nu înțelegem 
prin participare, încadrarea în sim
ple munci necalificate, ci rezolvarea 
directă a unor obiective de lucru la 
nivelul pregătirii lor. Și în acest 
sens, concursul conducerii șantierului 
este de neînlocuit în vederea alegerii 
locurilor adecvate de muncă și urmă
rirea cu exigență a îndeplinirii înda
toririlor.

Există și alte precizări și corective 
care se impun. Astfel, în ansamblul 
măsurilor de organizare a practicii ce 
se aplică în prezent la anul II, este 
prevăzută o perioadă de timp pentru 
vizite documentare pe diferite șantie
re. Asemenea vizite nu-și ating scopul 
și conducerea institutului a propus Mi
nisterului învățămîntului ca în anul II 
să se facă o practică de inițiere în pro
ducție, pe șantiere anume alese, astfel 
încît, lucrările să fie reprezentative 
pentru sectorul de specialitate al fie
cărei facultăți.

De asemenea, s-a cerut ca în vara 
ce urmează anului I, să se efectueze 
o practică topografică care finalizează 
cu aplicații corespunzătoare, cursul fă
cut în anul I. Credem că aceste pro
puneri vor fi acceptate, întrucît răs
pund unor necesități pe care experien
ța de pînă acum le-a pus în evidență.

Prof. ing. Ion STÂNCULESCU 
prorector

al Institutului de construcții 
București

Recapitulări necesare 
pentru o discuție 
in desfășurare

Ampla discuție privind îmbunătăți
rea și modernizarea practicii în pro
ducție a studenților, desfășurată în ul
timele numere ale revistei noastre, s-a 
bucurat de participarea unui mare nu
măr de cadre didactice, specialiști din 
producție, conducători de mari unități 
industriale și studenți. Aceasta dove
dește că practica în producție, prin 
problemele ce le ridică în momentul 
de față, cînd aplicarea noii Legi a 
învățămîntului a declanșat un proces 
de largă efervescență înnoitoare în 
toate compartimentele învățămîntului 
superior, se află în centrul preocupă
rilor tuturor celor interesați în spo
rirea grabnică a eficacității ei.

Deși cu privire la unele dintre as
pectele sale au fost exprimate, cu o 
susținută argumentare, puncte de ve
dere diferite, se conturează aproape 
o unanimitate în privința definirii 
principalelor trăsături ce trebuie sâ 
caracterizeze această activitate în con
dițiile noilor cerințe și exigențe ex
primate de societatea noastră față de 
actualele generații de specialiști.

Astfel, cu privire la caracterul prac
ticii s-a subliniat necesitatea îmbinării 
judicioase a observării unor mașini, 
utilaje, secții, procese tehnologice, în 
primul stagiu de practică, din primii 
ani, sub îndrumarea celor mai com
petente cadre didactice și specialiști 
din întreprinderi, cu lucrul efectiv. A- 
ceastă a doua modalitate — lucrul e- 
fectiv — este considerată ca singura 
posibilă și eficientă, după etapa de 
inițiere, cu condiția ca ea să co
intereseze pe student în rezolvarea, la 
nivelul pregătirii sale, a unei sarcini 
tehnice concrete, utile pentru instrui
rea sa practică, pentru investigațiile 
sale științifice și în concordanță cu 
interesele de producție și de cercetare 
ale întreprinderii respective.

Cu foarte mare acuitate s-a ridicat 
și dezbătut în intervențiile publicate, 
problema colaborării dintre facultăți 
și unitățile productive, subliniindu-se 
îndatoririle ce revin și de o parte și 
de cealaltă în controlarea și îndruma
rea practicanților, în pregătirea și asi
gurarea condițiilor optime pentru des
fășurarea practicii, începînd cu caza
rea studenților, cu stabilirea celor mai 
reprezentative locuri de practică și a 
celor mai pregătiți îndrumători și pînă 
la corectivele și îmbunătățirile ce se 
cer a fi aduse conținutului programe
lor de practică, orarului de lucru al 
studenților, „statului" îndrumătorilor 
din producție. Cele mai multe propu
neri exprimate în acest sens, vizează 
un mai strîns contact al cadrelor di
dactice cu producția, încă înainte de 
începerea practicii, precizări noi în 
programe, în funcție de transformările 
recente ale planurilor și programelor 
de învățămînt, degrevarea de alte sar
cini și cointeresarea îndrumătorilor 
din producție, creșterea perioadei de 
timp afectate acestei activități. Pentru 
această din urmă observație, remar
căm caracterul concret și lucid al so
luțiilor prezentate, menite să foloseas
că intensiv posibilitățile actuale exis
tente în întreprinderi și instituțiile de 
învățămînt superior, fără a aglomera 
producția și a inoportuna procesul de 
producție și de învățămînt.

De asemenea, s-au indicat posibili
tăți pentru a se evita irosirea timpu
lui în întreprinderi prin trecerea ne
justificată a studenților de la o sec
ție la alta, prin neantrenarea lor la 
rezolvarea unor sarcini la nivelul cu
noștințelor teoretice și practice ce ie 

au la un moment dat, prin necon- 
trolarea acestei activități și insuficien
ta ei îndrumare. Observații critice s-au 
remarcat și în privința folosirii nesa
tisfăcătoare în timpul anului de învă
țămînt, dar, mai ales, în perioada verii, 
a laboratoarelor și atelierelor existente 
în institute.

Pentru ultimii ani de studii, unii 
dintre reprezentanții producției, au 
propus, lucru semnificativ, mărirea 
chiar a numărului de zile lucrătoare 
de practică, în scopul aprofundării cu 
deplină continuitate a unor cunoștințe 
practice.

Cum era și firesc, referirile au atins 
și finalizarea acestei activități a stu
denților, nu numai prin caietele și 
colocviile de practică (față de care se 
impune o mai mare exigență), ci și 
prin referate, lucrări de sinteză, lu
crări științifice ș.a. S-a recomandat ca 
legătura cu locurile de practică să nu 
se desfacă după încheierea stagiului, ci 
să continue pe linie profesională, știin
țifică, a activității organizațiilor- de ti
neret, în folosul pregătirii ulterioare a 
studențlor, a activității viitoare a aces
tora și a integrării lor profesionale și 
sociale.

G. RUȚA

Cu privire la desfășurarea 
practicii in acest an

RĂSPUNSUL
Direcției generale a învățămîntului su
perior tehnic și economic din Ministerul 

învățămîntului

în învățămîntul superior tehnic prac
tica studenților are drept scop comple
tarea pregătirii de specialitate din școa
lă cu activitatea desfășurată în între
prinderi, instituții, organizații econo
mice de stat și cooperatiste.

în anul universitar 1968/1969, con
form reglementărilor în vigoare, prac
tica studenților se va desfășura duoă 
cum urmează :

1. Studenții din anul II vor efectua 
o vizită de documentare la 2-—3 între
prinderi, avînd o durată de 2 (două) săp
tămâni, în scopul cunoașterii aspecte
lor principale ale producției și pentru 
a li se facilita însușirea disciplinelor 
de specialitate ce urmează a le fi pre
date. La unele facultăți o parte din 
vizita de documentare a fost efec
tuată în timpul semestrului II, urmînd 
ca în cursul lunii iulie 1969 să efec
tueze restul acestei vizite în locali
tatea în care se găsește instituția res
pectivă de învățămînt superior sau în 
altă localitate.

Studenții din anul II de la speciali
tățile Geologie și prospecțiuni vor efec
tua o practică cu caracter de geologie și 
topografie cu o durată de 4 (patru) săp- 
tămîni, iar cei de la specialitățile de 
Construcții, Silvicultură și Organizarea 
transporturilor feroviare o practică to
pografică de 4 (patru) săptămâni.

Precizăm că studenții din anul II care 
vor efectua practica topografică sau cu 
caracter de geologie și topografie nu vor 
mai face vizita de documentare de 
două săptămâni.

2. Studenții din anul III, de la toate 
facultățile vor efectua o practică de 4 
(patru) săptămâni cu caracter de ini
țiere in specialitate.

3. Studenții din anul IV de la toate 
facultățile vor efectua o practică de 4 
(patru) săptămâni de specialitate (în 
producție), care se va completa cu o 
excursie de documentare avînd durata 
de o săptămînă.

4. Studenții din anul V de la spe
cialitățile Arhitectură și Nave și in
stalații de bord vor efectua o prac
tică de 4 (patru) săptămâni cu caracter 
de specialitate.

5. Studenții din anul I (cursuri de zi) 
de la secțiile de subingineri vor efectua 
o practică în producție de 6 (șase) săp
tămâni, iar cei de la cursurile serale vor 
efectua o practică de 2 (două) săptă
mâni.

Pentru a nu supraîncarcă întreprin
derile și pentru a reduce la maximum 
numărul de studenți care fac practică 
concomitent în aceeași întreprindere, 
asigurând ân același timp condiții mai 
bune de cazare, studenții care efectuea
ză practica de 4 (patru) săptămâni vor fi 
programați în două serii (în lunile iulie 
și august).

în scopul organizării mai bune a des
fășurării practicii în producție în 
anului 1968 Ministerul Invăț&mîntiW). 
pe baza propunerilor institutelor de în
vățămînt superior, a solicitat ministe
relor și altor instituții centrale și ju
dețene aprobarea locurilor necesare.

In prezent aceste aprobări an fost 
transmise tuturor institutelor, pentru a 
trece la încheierea convențiilor de prac
tică.

Conținutul practicii în producție pen
tru fiecare an de studii și specialitate 
este stabilit in funcție de disciplinele 
studiate și pentru pregătirea viitoare
lor cursuri, prin programe de prae- 
tică.

în vederea adaptării acestor progra
me la specificul întreprinderilor apro
bate pentru efectuarea practicii, con
siliile profesorale ale facultăților dez
bat în prezent și aprobă proiectele de 
programe elaborate de catedre, astfel 
.încît la plecarea în practică, la începu
tul lunii iulie 1969, fiecare student sa 
posede o astfel de programă, pe baza 
căreia, ou concursul conducătorului de 
practică, să-și întocmească planul de 
lucru.

Ministerul învățămîntului va organiza 
la începutul lunii iunie a.c. o consfă
tuire cu reprezentanții institutelor de 
învățămînt superior-^prorectorii care se 
ocupă de problemele privind practica 
studenților, pentru a se analiza și ur
genta lucrările privind buna desfă
șurare a practicii în producție din vara 
acestui an.

în același timp se va urmări pe te
ren prin inspectorii de specialitate din 
Ministerul Învățămîntului modul în 
care institutele se preocupă de orga
nizarea practicii și cum se desfășoară 
încheierea convențiilor între institutele 
de învățămînt superior și întreprin
deri.

în perioada de desfășurare a prac
ticii (iulie și august) vor fi organi
zate, îmnreună cu Comitetul Executiv 
al U.A.S.R., brigăzi care vor analiza în 
diverse întreprinderi modul în care se 
desfășoară practica studenților.

Cu ocazia elaborării și definitivării 
noilor planuri de învățămînt (aprilie 
1969) comisiile de specialiști au apre
ciat că sistemul și duratele actuale de 
practică în care sînt cuprinse toate spe
cialitățile din învățămîntul superior teh
nic sînt corespunzătoare și pot fi men
ținute și în viitor.

S-a propus o singură modificare și 
anume trecerea practicii topografice din 
anul II în anul I la facultățile unde se 
predă cursul de topografie, efeetu- 
îndu-se astfel imediat după încheierea 
cursului respectiv și nu cu un decala j 
de un an.

Am reținut propunerile privind îm
bunătățirea organizării și conținutului 
practicii reieșite din discuția inițiată de 
revista „Viața studențească"; ele ur
mează a fi folosite în controalele pe 
care le vom efectua pe teren, de ase
menea, le vom avea în vedere la elabo
rarea noilor acte normative privind 
practica studenților.

Prin aceste acte normative se urmă
rește, printre altele, să se dea o stabi
litate mai mare sistemului de prac
tică, de exemplu, prin stabilirea locu
rilor la întreprinderi pe o perioadă de 
3—5 ani, ceea ce va permite pregătirea 
temeinică și din timp a programelor și 
condițiilor materiale.
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Trei întrebări — 
trei pronosticuri 
pentru sesiunea 

apropiată
„Dorim să ne 

menținem printre 

fruntașii

institutului'1

Prof. cir. ing. CONSTANTIN I. 
MOCANU, decanul Facultății 
df electrotehnică, Institutul 

politehnic București

— In ce măsură semnificația 
și rezultatele sesiunii prece
dente se răsfrîng asupra pre
ocupărilor din aceste zile in 
facultatea dv. '!

— Deși sesiunea din iarnă, 
prin caracterul ei (număr mic 
de examene, aplicarea siste
mului opțiunilor de care stu
denții nu s-au folosit într-o 
măsură favorabilă lor, condiții 
mai puțin exigente față de re
zultatele la examene și proiec
te în acordarea burselor) a 
facilitat unele tendințe spre 
delăsare, ea ne-a transmis o 
oarecare experiență pentru 
îmbunătățirea mijloacelor de 
pregătire și desfășurare a exa
menelor, pe care în cursul se
mestrului II și în această pe
rioadă pregătitoare încercam 
să o îmbogățjm. Aceasta, cu 
atît 'mai mult'cu cît profeso
rii și mai ales studenții tre
buie să răspundă unei dificile 
încercări in sesiunea din vară, 
printr-un număr sporit de 
examene. Astfel, noi am luat 
măsura de a comunica din 
timp studenților precizările ne
cesare asupra modalității de 
examinare (scris, oral, scris și 
oral), știut fiind că pentru ei, 
mai ales le unele discipline de 
cultură generală tehnică (de 
exemplu, Analiză matematica} 
sistemul de examinare nu este 
indiferent.

Considerăm că la faculta
tea noastră pregătirea sesiunii 
depinde în bună măsură și de: 
organizarea și desfășurarea 
consultațiilor la Bazele elec
trotehnicii și Analiza matema
tică ; încheierea în bune con- 
dițiuni a activității de labora
tor la Măsuri electrice și Ma
șini electrice; încheierea și 
susținerea proiectelor de an 
(Mașini electrice și Aparate 
electrice); organizarea unor 
lecții de sinteză.

Deși cel mai dificil an de 
studii este anul III, actualul 
an IV, bun în sesiunile ante
rioare iernii, ne-a creat în a- 
cest semestru o preocupare 
specială, ca urmare a rezulta
telor nesatisfăcătoare înregis
trate în ianuarie. Pentru a 
preîntâmpine o reeditare a 
surprizei, în cursul semestru
lui al doilea studenții acestui 
an au fost sprijiniți în mod 
special. Credem că le-a putut 
fi de ajutor noul sistem de 
desfășurare a seminariilor, în 
cadrul cărora accentul a că
zut pe lucrările practice.

— Pronosticul pentru „iu
nie" ?

— Cu toate că anul IV are 
de promovat cinci examene, 
întrucât am observat o redre
sare pe parcurs, credem în
tr-o îmbunătățire a situației 
sule generale la apropiata se

siune. De asemenea, anul 1 
poate să se mențină printre 
anii întîi buni ai institutului, 
iar facultatea noastră sperăm 
să-și păstreze locul printre fa
cultățile fruntașe ale Politeh
nicii.

Oricum, cu un grad mai 
mare de certitudine, putem 
prevedea succesul pentru acei 
studenți care au făcut efortul 
de a folosi, în pofida dificul
tăților obiective, sesiunea de 
parțiale de la începutul semes
trului II.

„Ne temem pentru

anul /"

Prof. NICODAE BARBULES- 
CU, Facultatea de fizică din 

Universitatea București

Cunoscînd situația profesio
nală deosebit de slabă a anu
lui I din Facultatea de fizică, 
avînd in vedere și rezultatele 
de loc fericite obținute de stu
denții acestui an in sesiunea 
de examene din iarnă, am a- 
dresat șefului catedrei de Fi
zică din facultate, prof. Nico- 
lae' Bărbulescu, câteva între
bări legate de pregătirea, pe 
linie &e catedră, a examenelor 
pe oare studenii anului I le 
vor susține în luna iunie.

— Vă rugăm să ne relatați 
ce măsuri deosebite a luat 
conducerea catedrei pentru a 
evita repetarea unor rezultate 
slabe în sesiunea din iunie '!

— Conducerea catedrei, ca 
de altfel fiecare cadru didac
tic, a cunoscut situația deose
bită a actualului an I și a cău
tat încă de la începutul anu
lui universitar să ia măsurile 
adecvate.

O primă măsură a fost aceea 
de a asigura condiții optime de 
studiu fiecărui student- Pentru 
aceasta, principalele noastre e- 
forturi au fost îndreptate în 
direcția acumulării materialu
lui documentar, deziderat rea
lizat prin multiplicarea cursu
rilor, prin tipărirea unei cu
legeri de probleme și, în mă
sură în care am considerat că 
unele cursuri nu oferă date 
suficiente, prin predarea în ca
drul orelor de curs a unor e- 
lemente suplimentare, precum 
și printr-un mod de predare 
care să facă posibilă o mai 
bună consemnare a materiei 
în caietele de notițe ale stu
denților. Trebuie să mențio
nez cu satisfacție contribuția 
pe care — în mod benevol — 
au adus-o studenții la multi
plicarea cursului de Fizică mo
leculară și căldură, curs care 
urma să apară, în mod nor
mal, abia în luna noiembrie. 
Actualmente toate discipline
le — ținînd de catedra noas
tră — la care se vor susține 
examene în sesiunea din iunie 
sînt acoperite cu cursuri tipă
rite sau litografiate.

— Cum a asigurat catedra 
verificarea continuității în pre
gătire a studenților în timpul 
anului ?

— Convinși fiind de faptul 
că bagajul de cunoștințe insu
ficient deținut de studenții a- 
nului I necesită o dublare a 
eforturilor fiecărui student in 
decursul întregului an de stu
dii, am inițiat o verificare cu 

caracter de permanență în ca
drul seminariilor, încercînd Să 
intervenim operativ asupra 
studenților care posedau cele 
mai reduse cunoștințe. Pe de 
altă parte, studenții anului 1 
au susținut, în decursul celui 
de al doilea semestru, două 
lucrări de control care ne-au 
edificat asupra posibilităților 
pe care le au de a se pre
zenta în bune condițiuni la 
examene. Din păcate, aceste 
lucrări de control n-au făcut 
decît să ne confirme nivelul 
extrem de scăzut al cunoștin
țelor majorității studenților 
din acest an. Personal, in 
urma fiecărei lucrări am stat 
de vorbă cu studenții, vorbin- 
du-le despre necesitatea de 
a-și spori eforturile în pregă
tire, atrăgîndu-le atenția asu
pra exigențelor examinatori
lor. Spre suprinderea mea, u- 
nii dintre studenți — destul 
de mulți de altfel — mi-au 
mărturisit că nu-i preocupă în 
mod deosebit situația profesio
nală 1! Cred că in dome
niul stimulării acestor studenți 
la învățătură Asociația studen
ților din facultate ar fi tre
buit să intervină cu mai mul
tă operativitate, să ia măsuri 
mai hotărite.

— Ce pronostic aveți pen
tru sesiunea din iunie ?

— Referindu-ne la studen
ții anului I trebuie să prevăd 
cu toată părerea de rău că 
rezultatele la examenele din 
vară nu vor fi prea bune, deși 
colectivul catedrei — pe de o 
parte — și decanatul — pe ae 
altă parte — au luat toate 
măsurile care erau de resor
tul lor și chiar mai mult de
cît atita. Lipsa de interes a 
studenților pentru pregătirea 
profesională, baza lor teoreti
că insuficientă, faptul că n-au 
apucat decît în mică măsură 
mina de ajutor pe care le-am 
întins-o mă fac circumspect. 
Mă angajez să militez în con
tinuare, pînă la examinarea 
ultimului student pentru a asi
gura o prezență de o calitate 
superioară a studenților la 
examene, pentru a ameliora a- 
cest procent posibil.

„Vom depăși nivelul 

sesiunii trecute"

CONSTANTIN BOȘTINĂ, 
președintele Consiliului A. S. 
al Academiei de studii econo
mice din București

— Mai întîi, o întrebare 
fulger : cum credeți că se va 
înfățișa bilanțul sesiunii care 
se apropie ?

— Favorabil. Sînt sigur că 
procentul de promovare va 
depăși nivelul înregistrat in 
sesiunea trecută, cu toate că 
și acestea s-au înscris la tim
pul lor, printre cele mai bune 
pe centrul universitar. între
barea pe care mi-o veți pune, 
pot, de altfel, s-o anticipez: 
pe ce criterii îmi bazez aceas
tă afirmație ?

— într-adevăr, pe ce criterii 
vă bazați pronosticul, mai mult 
decît optimist, asupra sesiunii 
din vară ?

— Ar fi mai multe de spus. 
Da sfîrșitul lunii aprilie, Con
siliul U.A.S. pe institut a e

Caricaturi de
CIL1CA VASILESCU 

și V. CRIȘAN

fectuat o anchetă de lucra 
„intern", făcînd unele con
statări în legătură cu frec
vența. Sondajul a înregistrat 
ca un fapt cert creșterea 
procentuală a prezenței la 
cursuri și, mai mult, întru- 
cît ne-a interesat și angaja
rea studenților în seminarii, 
am observat o activizare, o 
sporire a participării la semi
nar, un număr mai mare de 
studenți din grupe manifes- 
tîndu-se în cadrul discuții
lor. E aici o garanție a in
teresului real pentru pregă
tirea profesională care carac
terizează această perioadă 
dinaintea examenelor în in
stitutul nostru. Și mai sînt 
și alte dovezi, la fel de con
crete. Lucrările de labora
tor au fost efectuate și de
puse în timp, nu s-au mai creat 
greutăți în acest sens și, din
tre ele, mare parte au fost 
admise. De asemenea, la lu
crările de control s-au înre
gistrat rezultate, aș spune, 
mai bune ca orieînd. O ast
fel de stare de fapt reflectă 
in mare măsură seriozitatea 
cu care s-au abordat proble
mele studiului. Trebuie spus 
aici că în această perioadă 
de pregătire am încercat să 
contribuim la asigurarea de 
condiții favorabile de studii 
studenților. In semestrul II 
au intrat în circulație multe 
cursuri litografiate sau tipă
rite, cuprinzînd un mare nu
măr de lecții sau cursuri în
tregi, cum ar fi „Contabili
tatea generală*1, „Finanțele 
R.S.R.", „Conducerea planifi
cată a economiei naționale**, 
„Matematici superioare apli
cate în economie", „Merceo- 
logie", „Contabilitate în agri
cultură".

Reprezentanții studenților 
în senate au contribuit la 
accelerarea ritmului de tipă
rire și intrare în bibliotecă a 
acestor cursuri și acum ele 
există în tiraje suficiente. 
Am solicitat, de asemenea, pre
lungirea orarului de funcțio
nare a bibliotecii și am tre
cut la alcătuirea unei biblio
teci volante în cămine, do
tate cu manualele și cursu
rile cerute de sesiune.

Adăugind la aceste măsuri 
concrete constatarea că exis
tă o atmosferă generală de 
interes față de studiu în 
rîndul studenților, cred că 
sînt create condiții favorabile 
pentru o sesiune a succese
lor.

— în acest context, cum a 
rezolvat consiliul U.A.S. pe in
stitut și alte probleme parti
culare ale presesiunii ?

— Desigur, asemenea pro
bleme există. Noi am încer
cat să ținem o legătură per
manentă cu consiliile A.S. pe 
facultăți și am reușit să re
zolvăm unele probleme spe
ciale ridicate de acestea. Ast
fel, am fost solicitați să cău
tăm soluții pentru efectuarea 
unui spațiu mai mare — 
săli de clasă speciale — pen
tru studiu, ceea ce s-a rea
lizat. O atenție aparte am a- 
cordat, în legătură directă 
cu consiliile pe facultăți, stu
denților din anul I în unele 
probleme legate de metodica 
pregătirii examenelor. In u- 
nele cazuri, de pildă, la anul 
I Evidență, unde frecvența și 
participarea la seminarii în
registra oscilații nedorite, 
am organizat întilniri de lu
cru în cadrul cărora s-au luat 
măsuri concrete pentru în
dreptarea situației.

S-ar putea spune că acum, 
cu puțin timp înainte de 
startul sesiunii. Academia de 
studii economice e pregătită 
pe deplin pentru proba cali
tății.

REPORTER
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A CULES DE
STUDENȚIE

Ne apropiem cu pași grăbiți de exa
menul de diplomă, adică ultima filă a 
calendarului studenției. Chiar dacă 
acest examen nu se susține în iunie, 
el e totuși foarte aproape. Evident, 
nostaliga e inerentă. Aceasta e însă 
brodată pe o psihologie (colectivă) de

Ion Colită
Dumitru Buznă
Dumitru Barbu (Agronomie) ;
Gheorghe Poștaliu
Ioachim Avram
Ion Ghindeanu
Elena Sălceanu
Viorica Stanciu (Horticultura).

FARMECUL MESERIEI
Rep. Cum vedeți, acum, retrospectiv, 

profilul facultății, specificul meseriei 
pentru care v-ați pregătit ?

Buznă : Cui nu i-a plăcut facultatea, 
în general, s-a retras, dau „a rămas de 
căruță" ; vom deveni noi, poate mari 
specialiști în ameliorări, în irigații, în 
culturi duble, dar, aici, interesul nostru 
e atras în mod deosebit de valoarea 
„soiului" în sine. Ceea ce nu e bun nu 
poate fi ținut să îmburuieneze terenul, 
ca parazit...

Personal, regret că se termină stu
denția. Pot spune, cu toată seriozitatea, 
eă in fiecare zi învățam ceva nou. Îmi 
pare rău că am trecut prin facultate 
așa de repede și n-ani putut să audiez 
pe toți marii profesori. (Cînd aud de 
profesori mari, tresar de emoție). îmi 
pare rău mie, care sînt mai în vîrstă, 
am familie, copii, dar colegilor mai ti
neri, necăsătoriți...

Ghindeanu : Cei cinci ani de facul
tate sînt, poate, cei mai minunați ani 
ai vieții, cei mai frumoși ani. înainte 
de facultate am lucrat în producție ; 
acum, în practică, am revenit oarecum 
la ea. între aceste etape, studenția e o 
floare.

Sălceanu: Mie mi-au plăcut florile 
din fragedă copilărie... Voiam să urmez 
Facultatea de științe naturale (în liceu 
am activat într-un asemenea cerc). 
Cred însă că la Facultatea de horticul- 
tură am fost mai aproape de dragostea 
mea.

Barbu : Meseria noastră, ca toate, își 
are farmecul ei. Un farmec însă care 
pentru mine contează foarte mult: e 
mult mai curată ca altele, mult mai 
eficientă practic și mult mai... sănătoa
să. Din anii studenției rememorez multe 
impresii, împrejurările unor vii emoții. 

optimism tonic, pe conștiința lucidă a 
responsabilității. Ceea ce ne-a permis 
să abordăm frontal, într-o discuție cu 
cîțiva absolvenți din cea de-a 17-a pro
moție universitară a Craiovei, citeva 
probleme despre ce a fost (în faculta
te) și ce va fi (dincolo de ea):

Poștaliu: Frumoasă ne-a fost stu
denția, iar cei ce vin în urma noastră 
vor avea-o și mai frumoasă, pentru că 
pot beneficia din plin de tot ce s-a 
făcut în ultimii ani pentru studenți. 
Noul program de învățămînt capătă 
îmbunătățiri substanțiale la noi ; de un 
an avem o cantină ultra-modernă... și 
încă multe alte condiții.

CAMPANIA LUCRĂRILOR 
DE DIPLOMĂ

Poștaliu : în prezent, studenții facul
tăților noastre sînt plecați pe teren la 
diferite unități în vederea realizării 
probelor practice pentru întocmirea lu
crării de diplomă. Eu am lucrare la 
Entomologie, sub conducerea conf. undv. 
dr. Bogdan Bobîrnac și voi avea ca 
punct de plecare experiențele pe care 
le fac la C.A.P. Livezi. La fiecare 15—20 
zile vin 1—2 zile la facultate pentru 
probe de laborator fără de care nu se 
poate face nici un pas în interpretarea 
științifică a documentației practice.

Sălceanu: într-adevăr, la noi practi
ca nu numai că e absolut indispensa
bilă, dar lucrarea de diplomă fără cer
cetare pe teren nu se poate concepe.

Buznă : Tocmai de aceea, consider că 
cele 40 de zile din anul IV și cele cîte- 
va luni în anul V de practică în pro
ducție sînt insuficiente pentru a ur
mări întregul proces de vegetație și 
pentru a te familiariza cu atîtea pro
bleme, cîte ridică economia agrară.

Ghindeanu : In facultățile noastre cu 
profil tehnico-agricol, 50 la sută tre
buie să fie biologie și 50 la sută tehni
că propriu-zisă. Studenții însă, în prac
tică, să nu fie muncitori (nu sînt îm
potriva cunoașterii „pe viu" a muncilor 
agricole, lucru care se poate realiza în 
primii ani în grădina botanică a facul
tății, despre altceva e vorba), să nu 
care baloți de paie, ci să urmărească 
procesele, ca specialiști, să experimen
teze.

Sălceanu: întreprinderile să nu ne 
trateze ca pe niște pierde-vară, ca pe 
niște tolerați.

Barbu : Mai mult, cred că nu e sănă
tos ca în practică să fim numai simpli 
observatori, ci un fel de ingineri-se- 
cunzi. Oarecum, să ne asumăm și noi 
unele răspunderi pentru recoltă. Unde 
lipsește inginerul, noi să-i preluăm lo
cul în așa fel încît să nu se cunoască 
lipsa lui. Din punctul de vedere al spe
cialității. în general, intervențiile noas
tre pot fi sugestii modeste, nu verdicte. 
Impasibilitatea e condamnabilă, mai 
ales că însăși lucrarea noastră de diplo
mă cere o participare foarte vie la pro
cesul de producție, începînd de la pla
nul de producție pînă la recoltare. 
Toamna trecută, eu am fost și mi-am 
semănat secara pe care o urmăresc 
acum pentru examenul de diplomă.

Stanciu: Se întîmpină totuși foarte 
mari greutăți în această practică, de- 
curgînd, în primul rînd, din marea dis
crepanță ce există între dorința noas
tră de a efectua cercetare științifică și 
posibilitățile existente în unele unități.

Buznă: Totuși, practică nu se poate 
face numai la stațiunile experimentale 
sau la unitățile model (tip Fundulea) 
cum nici repartizarea nu se face numai 
la aceste unități.

Avram: Intr-adevăr, majoritatea 
sîntem chemați în primul rînd de uni
tățile care au mai mare nevoie de pre
zența noastră ca specialiști.

Barbu : Alte greutăți rezidă în faptul 
că în unele unități agricole, conducerea 
manifestă o mare reticență în fața ex
periențelor și studiilor întreprinse de 
studenți. De multe ori îngrășămintele, 
utilajele necesare se obțin cu prea mare 
dificultate. Există unele dificultăți și 
în privința realizării verificărilor de la
borator și a fotografiilor ce însoțesc 
lucrarea...

Coliță : Din toate aceste probleme, 
din ponderea practicii în facultatea 
noastră, cît și dintr-o simplă rațiune 
principială, cred că iese cu claritate în 
evidență necesitatea unei catedre uni
ce, speciale de practică, cu cadre dota
te corespunzător, care să se ocupe nu
mai de acest aspect. Dacă există cate
dre pentru discipline și semidiscipline 
de ce n-ar exista și o catedră de prac
tică ? în prezent practica noastră este 
urmărită de profesori de la tot felul 
de catedre, de specialități foarte diver
se. Cum poate ajuta, să zicem un pro
fesor de desen sau chiar de biologie sau 
botanică, pe un student agronom în 
practică, să zicem, la întocmirea unui 
plan de producție ? !

AMELIORĂRI NECESARE
Coliță : Noi terminăm facultatea, s-ar 

zice că n-are rost să mai discutăm des
pre facultate. Și totuși... Am discutat 
despre distonanța, reală în multe ca

zuri, între ceea ce învățăm la facul
tate și ceea ce găsim pe teren. E ade
vărat. Dar chiar la facultate sînt unele 
lucruri învechite, aproape anacronice— 
La parcul mecanic al facultății nu 
există nici un plug cu brăzdare gli
sante, sînt pluguri fără grindei elastic, 
la vinificație utilajele sînt de acum 
50 de ani— în cazul disciplinelor teore
tice, găsesc că nu sînt bine programate 
cursurile de Topografie și Desen, în 
cursul anului I și Mașini în anul al 
Il-lea. Mal bine ar fi ca Topografia să 
se predea în anul III, Mașinile — în 
anii III și IV, fiindcă cunoștințele aces
tor discipline se uită pe parcurs și sînt 
necesare, foarte necesare tocmai în 
ultimul an, atit pentru „Culturi irigate" 
și „îmbunătățiri funciare", cit și pen
tru practică. Cunoștințe foarte solide 
de topografie sînt indispensabile ingi
nerului agronom sau horticultor. De 
asemenea, cursul facultativ de cons
trucții agrozootehnice. A fost scos din 
plan. De ce ? Consider că ne este extra
ordinar de necesar, nouă agronomilor. 
La fel, noi avem cunoștințe foarte 
vagi despre electrificare. Or, motorul 
termic cedează cu fiecare zi celui elec
tric. Cred că e legitimă cerința noas
tră de a se preda la înalt nivel noțiuni 
despre acest fenomen ce pătrunde tot 
mai adînc în economia agrară.

Ghindeanu - Găsesc necesară și o 
restructurare a obiectelor auxiliare ce 
se predau în primii doi ani, de pildă a 
matematicii și fizicii.

Sălceanu: E strict necesară Statis
tica matematică, Elemente'de calcul al 
probabilităților. Or, aceste discipline nu 
se studiază la Agronomie sau Horti
cultura.

Avram: La fel, în privința Fizicii. 
Cred că ar trebui ca disciplina auxi
liară să fie adaptată la specialitate, îrv 
general la specificul facultății : cunoș4 
tințe foarte necesare de irigații. Fizica’ 
solului, mișcarea apei în sol nu s-au 
predat niciodată.

Coliță: Avem ca deziderat primor
dial irigarea solurilor, formarea de 
lacuri de acumulare, dar nu cunoaș
tem ce sînt buldozerele, terasierele, 
nivel-metrele, pompele de presiune fo
losite pe scară largă în agricultura 
noastră.

Poștaliu : în anul IV am fost la Stoe- 
nești, pe Olt, unde există un sistem de 
irigare dar... am trecut în revistă doar, 
fără a ni se fi dat vreun amănunt asu
pra modului de funcționare, asupra 
randamentului, deficiențelor etc., etc...

ÎN CURlND, „
REPARIIZARILE

Buznă: Firește că toate gîndurile 
noastre duc acum la cuvîntul „repar
tizare". Unde vom munci, iată între
barea care ne frămîntă cel mai muit. 
Prin sistemul încetățenit de cîțiva ani, 
noi sîntem obiectul unei duble repar
tizări, de fapt, al unei repartizări rea
lizate în două etape, în două semi- 
repartizări. Sîntem împărțiți întîi pe 
județe, și apoi rămînem la discreția 
consiliilor agricole județene care dis
pun de noi după bunul lor plac, după 
propria lor inspirație. La terminarea 
facultății, practic, nu știm unde vom 
merge, în ce întreprindere vom lucra, 
în județul „cutare" ni se va spune de 
comisie, dar județul e destul de mare, 
cu unități de tot felul...

Coliță : Cred că trebuie să se gene
ralizeze (implicit să cuprindă și Facul
tatea de agronomie) măsura adoptată 
la Institutul medico-farmaceutic din 
București, adică studenții să fie repar
tizați în ordinea mediilor dar și a 
greutăților familiale.

Barbu : Eu aș merge cu drag în co
mună la mine și cred că așa ar pro
ceda jumătate dintre colegi, soluționînd 
deja de la început o serie de pro
bleme, sociale, în primul rînd.

Poștaliu: Oriunde am merge avem 
sarcini destul de importante și partici
parea la rezolvarea lor ne atrage. Fie
care este animat de dorința de a ajunge 
cît mai repede la locul său de muncă.

Coliță : Vom încerca, fiecare la locul 
nostru de muncă, să ne facem datoria, 
să aplicăm cunoștințele însușite în anii 
de studenție, să folosim îndemnurile pe 
care le-am primit de fiecare dată de Ia 
profesorii noștri... devenind buni cetă
țeni, buni ingineri, utili patriei noas
tre socialiste.

Fănuș BAILEȘTEANU

ERATĂ
Dintr-o regretabilă omisiune, arti

colul „PREMISELE SIGURE ALE 
ACTULUI DE LA 23 AUGUST 1944", 
publicat în numărul trecut al revis
tei noastre, a apărut fără semnătură. 
Ne facem o datorie din a anunța as
tăzi numele autorului: conf. univ. 
VASILE HURMUZ.
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expertize

„Restituirea 
jocului^

de CORNELIU STURZU

Privindu-l pe Corneliu Sturzu nu-fi vine să crezi 
că e moldovean. Siluetă subțire, de aceea sugerează 
înălțime. Blond ca un danez. Un nordic cu tenul 
ușor aprins, dar în fond pal (de reculegeri?), cu 
ochi persuasivi, totuși vizibili in spatele lentilelor 
cu eclipse. Un gest reflex, de om ce-și ridică acum 
ochii de pe atlasuri, dale ori muri monahali. împin
ge ramele mai în arcade; semn că în discuție vrea să 
convingă, să te cîștige la un tact analitic, pedant. 
Hainele de culoare închisă, cămașa albă și blondul 
părului în contrast cu acestea dau întregii făpturi 
aspectul eleganței glaciale, nordice. E parcă tipul 
somatic în care străvechi flăcări boreale (ori poate 
mirajele lor) nu s-au stins încă. Un schimb de cu
vinte și moldoveanul se ivește imediat din fiordurile 
sale atavice: prin ospitalitatea vorbei și a faptei.

Poezia acestui danez de lași e o pezie de arhitec
tonică boreală. Un logos care luptă să devină in
candescent, incendiar:
„De ce mă clatini, Doamne, între 
înăbușirea focului și iar 
același incendiator de acum ?“

E o luptă vizibilă și invizibilă între caldul senti
mentelor și recele formelor de comunicare ; una ce 
semnifică neliniște permanentă, dorință de echili
brare, de ieșire din încremenit, din mineral. De 
altfel, însuși poetul se consideră alcătuit din ex- 

G treme : „jumătate soare, jumătate ninsoare". Repre- 
" zentările lirice ale acestei dihotomii ontologice tind 

spre împăcarea lor, spre realizarea unui balotaj 
între materia ardentă a unor versuri și forma, 
i-aș spune ignifugă, a versificației. Dilema tempe
ramentului pare să fie obsesia fundamentală a 
poeziei sale figurată printr-o diversitate de imagini 
și sensuri. O multitudine de sensuri și imagini ce 
se pot centraliza intr-o obsesie unică, aceea a 
focului. Ea reprezintă, precum se știe, petrecerea 
lumilor psihice, vegetale, cosmice etc., trecerea 
timpului, numit de autor — cel „de-al patrulea 
regn", deci trecerea dintr-un regn în altul. Verbul 
„a trece" predomină. Să vedem reprezentările 
acestui motiv.

Obsedat de propriile arderi, poetul s-ar vrea ar- 
zînd ca un Herostat, de fapt, dăruindu-și tempera
tura cetății:
N-am bănuit că toate gîndurile 
îmi vor lua foc, își vor scurge pe mîini 
spirtul roșu. Ard întreg 
de gînduri. Ca o jertfă fugită 
de pe un altar, trec pe străzi 
oameni buni!

Trecerea poetului aprinde decorul urban. Se în- 
tîmplă și invers, decorul natural (de cult) și cult 
incendiază statura poetului : 
învinși de vară, ne supunem 
berbeci, la înjunghiere, soarelui 
piatra se înroșește pe altare 
și pieile ne-atîmă-n crengi 
și un vînt ne face păsări călătoare.

Nu numai peisajul cotidian se dovedește sclavul 
acestui principiu al arderilor — al mișcării cu alte 
cuvinte — ci și originea individuală ori istorică a 
poetului. Focul vine de la strămoși: 
Sîngele strămoșesc s-a desghețat, 
pătrunde-n noi — fîntîni arteziene — 
și ne ridică din pămînt mai nalți.
Ne bîntuie un gînd ciudat
că sîntem luminări aprinse pentru Sînziene.

Sau, în genul lui Labiș:
Țipăt de fier în urechi fără glorie, 
dureros umerii-mi sprijină soarele, 
de atîta timp respir în istorie 
de-i tremură bătrînei planete picioarele.

Aceeași formă de reprezentare (a flăcărilor solare) 
explică și erotica poetului. Ea are același sens : de
punerea timpului.
Pînă acum fusese pgpulat, 
pînă acum ne răsturnam cu bine 
lingă un foc de care n-am știut 
că rădăcini crescuseră în mine (...) 
Rămîne-n urmă doar acest oraș 
ucis de lepra soarelui, rămîn 
de vulturi exilat, lingă altare 
cu mîna-ncremenită-n ridicare 
pe un soclu cenușă de statui.
Și-n jur un gol imens, de sentimente. 
De dor vacanță, prelungită pînă 
în amintire, strînsă ca un fum 
pe apa-ncremenită în fîntînă.

Sau aceeași stare poetică e altfel simbolizată: 
Iar între noi moare pămînt fertil 
cu sentimente drept îngrășăminte 
și peisaje calcinate, din april, 
și tot ce-a fost incendiu mai nainte.

In Restituirea jocului există și încercări de meta
fizică a ochilor „dindărătul stelelor". Teribila vînă- 
toare sugerează mai puțin decît versul:
Și totuși va fi după aceea 
liniște ca-n lemnul unui totem.

O poemă ca Balada cu zăpezi na împăca foarte 
bine extremele termice ale liricii sale într-un sim
bol (culoarea albă) al temerii de anonimatul timpu
lui, al dispariției în timp. Restituirea jocului ne 
restituie, în faptă lirică, principiul heraclitian al fo
cului.

Poezia lui C. Sturzu pune întrebarea: este sufi
cientă o singură obsesie și mai multe reprezentări 
sau reprezentările, metaforele trebuie să capete pu
tere de obsesie, de lege individuală ? Căci dacă pe 
primele le putem reduce la una singură, pe ultimele 
la ce să le mai reducem ?

M. N. RUSU

Cîntare 
muzicii

„Perlea are darul 
de a străbate parti
tura cu judecata 
chibzuită a chirur
gului, ce taie unde 
trebuie și cît tre
buie. Simțirea sa 
lăuntrică o stăpi- 
nește cu grijă pen
tru a auzi orchestra 
ca și cum ar ti un 
ascultător din sală".

Mihail Jora, apri
lie. 1938.

Vom spune peste ani șl 
ani, cu mîndrie nedisi
mulată : „Noi l-am văzut 
pe Ionel Perlea". Vom ti 
invidiați de cei mai ti
neri ca noi, precum și 
noi am invidiat, nemărtu
risit, pe cei ce i-au vă
zut și ascultat pe Enescu 
sau pe Lipatti. Căci Per
lea este un mit pentru 
melomani și un simbol 
pentru muzicieni. Așa 
ne-a apărut în seara de 
neuitat, cînd imensa cor
tină a Sălii Palatului s-a 
deschis încet, iar el cu 
ochii umezi privea la pu
blicul care, electrizat, s-a 
ridicat ca la un semn In 
picioare, ovaționînd pe
>mul care a intrat de
mult în legendă. Iar po
diumul dirijoral părea ca 
un soclu pe care era așeza
tă statuia legendei. Și a în
ceput concertul. Și acest 
om care a dirijat pe toa
te marile podiumuri și la 
toate operele celebre din 
lume, care a condus la 
Scala din Milano „Aida" 
pe dinafară, după ce o 
studiase doar patruzeci și 
opt de ore, acest om care 
a realizat cele mai fantas
tice imprimări de operă 
cu cei mai mari artiști 
ai lumii, * început să stea 
de vorbă cu orchestra. 
Totul e o convorbire fi
rească ce dă naștere la 
un discurs muzical la fel 
de firesc. Aidoma unul 
sculptor, Perlea dăltuieș- 
te cu migală blocul sonor 
pînă ajunge la cizelarea 
statuilor grecești. Așa a 
sunat „Simfonia 1“ de 
Brahms, eliberată de ten
ta stufoasă, de exageră
rile baroce cu care nu o 
dată ne-am întîlnit în vi
ziunea altor dirijori. 
„Preludiu la după-amiaza 
unui faun" a fost o dis
cuție intimă cu zeci de 
lumini șl umbre în cel 
mai deplin stil francez, 
cu discreția și firescul lui 
Debussy. Introdus evi
dent alăturat pentru con
trast, „Till Eulenspiegel" 
a fost tratat cu tente vio
lente de culoare sonoră, 
perfect încadrate în con
cepția lui Richard Stra
uss, și am lăcrimat cu to
ții în finalul apoteotic 
al acestei seri de neuitat, 
cînd o dată cu toată or
chestra și cu dirijorul am 
cîntat cu toții într-un 
imens imn al inimilor 
„Rapsodia I" a lui E- 
nescu.

Am decis atunci ca ur
mătorul concert să-1 ur
măresc la televizor un- 
de-1 pot vedea pe muzi
cian din față, urmărln- 
du-i deci mimica. Bine- 
cuvîntată inspirație. O- 
chii, ochii spun tot la Io
nel Perlea. Dacă soarta, 
și așa potrivnică, ar fi 
făcut ca el să nu mai 
poată dirija cu nici un 
braț, ochii le-ar fi com
pensat pe amindouă. Zeci 
de cuante trec pe se
cundă prin acești ochi 
ciudați, pătrunzători, gîn- 
ditori și mai presus de 
toate așa de buni. Ei îți 
poruncesc, ei te mingile 
ei te supun. Cînd dădea 
intrările aveam senzația 
că încep să cînt alături 
de viori sau de trompețl, 
atît de implacabile erau 
sensurile unui singur de
get. Pe Ionel Perlea mu
zica parcă-1 doare, da- 
este durerea dătătoare de 
viață. Alteori se înalță 
ca un titan căruia fîlfii- 
tul unei singure aripi îi 
este suficient, căci cu 
două ar fi zburat în cer. 
Și cît am regretat că a- 
cest concert unic nu s-a 
transmis prin Interviziu- 
ne, Euioviziune, dacă ar 
fi existat prin Mondovl- 
ziune, prin toți sateliții 
posibili pentru ca toate 
popoarele să fie părtașe 
la marea noastră bucurie, 
cînd marele dirijor l-a 
omagiat de două ori pe 
marele compozitor care a 
fost George Enescu, cîn- 
tîndu-1 „Simfonia I“> 
dar și prinosul de recu
noștință pe care tînăra
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generație de compozitori 
o aduc acestuia prin 
„Omagiul" lui Theodor 
Grigoriu.

Cristian 
MIHAILESCU

„Croitorii
cei mari din
Valahia"
de Al. POPESCU

Un insolit compendiu al 
istoriei artelor pe me
leagurile noastre, expri
mat cu o netăgăduită cu
noaștere a secretelor ge
nului dramatic. Croito
rii cei mari din Valahia 
atestă, metaforic, secolele
— zbuciumată ieșire la lu
mină, de luptă cu „ui
tarea", luptă ale cărei ar
me au fost, în acest caz, 
slova, dalta, sau, prin ge
neralizare, meșteșugul de 
a sluji frumosul, idealul, 
de a-1 crea șl lăsa moș
tenire urmașilor. Astfel 
că versurile lui Arghezi, 
în rostirea numai aparent 
anacronică a grămăticu
lui din veacul al XIV- 
lea, sînt de fapt o în
toarcere la izvor ; ideea
— evident brâncușiană
— de a ciopli abstracțiuni, 
încolțită în imaginația 
unui „barbar" — o reîn- 
tîlnire cu miticul izvod 
al filozofiei populare etc.

Lipsei unui conflict 
propriu-zis i se substituie 
o agreabilă atmosferă de 
conversație, cu un fond 
de umor sănătos, amin- 
lindu-1 pe Păcală, dar 
împins, aici, pînă la ex
trema limită, de unde 
se rostogolește direct în 
moarte. Moartea — pro
vocată de rîs — vistierni
cului apare astfel ca un 
ingenios transfer al sim
bolicului, al ideii 
sla: a muri de 
fenomen.

Prin spectacolul
rii cei mari din Valahia, 
Teatrul de comedie ne 
oferă o lecție de regie. 
Permanent prezent și 
simțit în fiecare scenă. 
Lucian Giurchescu ne 
face chiar să păcătuim 
printr-o diminuată sesi
zare a succeselor 
cești. Suverană,
perfectă armonie plas
tică, este, aici, mișcarea 
țesută savant — dar fără 
ostentație — în jurul re
plicilor, potențîndu-le fie
care nuanță. în ce pri
vește distribuția — mai 
mult decît pertinentă
— ne rezervăm bucuria 
unui „distinguo" relativ la 
cele două personaje, de 
fapt chei de boltă ale 
acțiunii: călugărul-poet 
(Mihai Fotino) și părin
tele capelan (Aurel Glu- 
rumia). Un desăvîrșit 
duet. Fiecare din ei un su
gestiv univers, reprezen- 
du-și cu pregnanță lumea 
spirituală și filozofică. Da
că lui C. Băltărețu (sculp
torul) i se poate 
doar intensitatea ; 
a vocii. Marele 
(Val Plătăreanu) 
inconsistenței de 
strucție a personajului o 
nu mai multă conturare 
scenică. De aceea cele 
patru argumente care tre
buie să susțină demon
strația sînt inegale. Di
nastia basarabă, colorat 
și neaoș „descălecată" în 
spectacol prin reprezen
tarea lui Mircea Albu- 
lescu, produce doritul

(expre- 
rîs) în

Croito-

actori- 
într-o

obiecta 
scăzută 
croitor 
adaugă 
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contrast cu foarte sub
stanțiala creionare artis
tică a acelei superficiali
tăți cu blazon : Doamna 
Fleur (Sanda Toma).

Dacă funcționalitatea u- 
îui decor înseamnă o 
calitate care face ca pîn- 
za, lemnul, lumina și cu
loarea să fie imperios ne
cesare textului și circum
stanțelor piesei respec
tive, și numai lor, în con
secință, să facă corp co
mun cu actorii, deci cu 
elementul uman concret, 
și dacă ceea ce rezultă 
este însuși Spectacolul, ca 
act de artă, atunci de
corul lui Dan Nemțeanu 
este un exemplu. Fără să 
difere, nici ca aspect, nici 
ca loc de plantare în spa
țiul de joc, el apare deo
potrivă semnificativ atît 
cînd exprimă un interior, 
cît și un exterior, într-o 
desăvîrșită simplitate și 
unitate plastică, impli- 
cînd-o pe cea morală a 
marelui personaj colectiv 
— invizibil pe scenă de
cît în reprezentări indi
viduale. sau cel mult de 
grup — și care este po
porul, cu istoria, cu spi
ritul său creator de 
valori.

Lidia POPIȚA

acești 2 000 de ani. CSW 
bunătate e în sufletul 
nostru, cîtă bucurie, cită 
aace și adîncime.

Fă'-ă îndoială că ne-am 
născut în lumină și ne 
întoarcem în lumină".

SINTAGNE
Al. Pirn, PANORAMA 

DECENIULUI LITERAR 
ROMÂNESC, 1940—1950, 
E.P.L.
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Cuvinte 
memorabile

Remarcabil este Jurna
lul de poet al lui Ion A- 
lexandru din România li
terară nr. 20. Apărut în
tr-un moment cînd unii 
dintre confrații săi de 
breaslă fac complexe 
(moderne sau nemoder
ne), din cine știe ce alte 
complexe de ierarhie, ori 
de informație, rindurile 
poetului aflat la studii 
temeinice în Freiburg ne 
apar ca o responsabilă și 
emoționantă profesiune 
de credință, înțelegînd 
suplu funcția socială a 
scrisului său :

„Mi-am dat cu vremea 
seama că sînt un arde
lean sănătos la minte și 
constructiv și de cum 
pierd o oră în discuție 
moartă îmi pare tare rău. 
Știu că trebuie să fac, să 
adun idei adîncl și să le 
așez la locul lor. Poate 
că mă asemăn mai 
mult cu Slavici decît cre
deam. Nu mă pot duce a- 
casă fără o roadă sănă
toasă și să le dau și ce
lorlalți. Am o minte lim
pede și văd iar că n-am 
nimic cu ce-i descompus 
și decadent. Cît de stră
ini îmi sînt toți bolnavii 
și toți scriitorii ce se plîng 
de existență. Esența mea 
e sănătoasă, numai iubi
re și bucurie, umbra 
infernală ce mi-a întune
cat obrazul o vreme poa
te că venea tocmai din 
presentimentul acestei 
bucurii ce s-a deșteptat 
pas cu pas în mine, ca a- 
cum să-mi fi cuprins toa
tă ființa. O pace lăuntri
că și-o sănătate morală 
cum nu se putea imagi
na la mine acum cîțiva 
ani. Cîte necazuri am in
durat și cîte lipsuri se 
vede că nu m-au atins cî- 
tuși de puțin.

Acum abia pricep pa
cea păstorului din Miorița 
și cea a Meșterului Mano- 
le. Toată arhaica noa
stră cultură vorbește des
pre un popor blînd, har
nic și sănătos, care a pă
truns adînc în misterul 
existenței și al cărui fiu 
sînt și eu, ca mulți alții. 
Așa ceva ne-a ținut peste

Trei generații de scrii
tori, 156 de nume, în zece 
ani de literatură.

♦
Ion Gheorghe, CAVA

LERUL TRAC, versuri. 
E.T.

Epopeea unui mit au
tohton.

••• CLASICISMUL, an- 
tologie de Matei Căllnes- 
cu. Andreea Dobrescu — 
Warodin, A. Bantaș, Cor
nel Mihai Ionescu, 2 voi. 
Colecția „Lyceum", E.T.

Menționabil studiul sin
tetic — „Clasicismul" — 
semnat de Matei C&U- 
nescu.
, *Ion Pop, AVANGAR

DISMUL POETIC RO
MÂNESC (eseuri), E.P.L.

Un punct de vedere nou 
asupra unui fenomen 
vechi.

«Darie Novăceanu, 
NOAPTEA, PE DRUMU
RILE ITALIEI, E.T.

Un neobișnuit memo
rial de călătorie.

♦James Joyce, POR
TRET AL ARTISTULUI 
In tinerețe, e.l.u. Co
lecția „Meridiane". în ro
mânește de Frida Papa- 
dache.

Cltindu-1 pe englez nu 
veți mai citi pe cîțiva ti
neri prozatori români.

♦
Novalis, POEZn, E.T. 

Colecția „Cele mai fru
moase poezii". Traducere 
de Petru Sfetca.

O versiune izbutită din 
liricul romantismului cos
mic.

*Jakob Burckhardt, 
CULTURA RENAȘTERII 
(N ITALIA, B.P.T., nr. 
504—505. Traducere de N. 
Balotă (și prefață) și Gh. 
Ciorogaru.

O viziune clasică des
pre Renaștere.

★
Violeta Zamfirescu, 

NUNTA CU ZEI, E.P.L.
O poezie a erosului telu

ric.
ir

Vera Călin, ALEGORIA 
ȘI ESENȚELE. E.L.U.

în căutarea alegoriei, 
structură modernă în lite
ratura universală veche și 
nouă.

★
Petre Stoica. MELAN

COLII INOCENTE, E.P.L. 
Un poet major al univer

sului mic.
*

**• PANCIATANTRA 
(cele cinci cărți ale înțe
lepciunii), traducere din 
limba sanscrită și „Intro
ducere" de regretatul prof, 
emerit Th Simenschy, 
B.P.T., nr. 506.

„Cel mai atrăgător tra
tat de înțelepciune din cîte 
s-au scris vreodată".

♦
Titus Vâjeu, PANATE- 

NEE, versuri, col. „Lucea
fărul", E.P.L.

Un debut romantic.
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Rumanians give us
I a singing lesson
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O repetiție a corului de cameră Madrigal, vi 
mai, seara; în noua, cochetg sală a Conserva 
bucureștean. (Aveam să aflu, citeva ore mai ap 
se împlineau atunci, poate chiar în clipele cînd 
cam să-mi imaginez cum s-a născut ideea, p 
ciudată potrivire, șase ani de la prima consemn 
tipar a corului). Peste cîteva zile, echipa magici 
Marin Constantin avea să fie la Zagreb, la B 
de muzică.

Ca și dumneavoastră, cunosc cîte ceva despre 
gioasa formație sau — absolut din întîmplare - 
mult decît dumneavoastră. Am văzut împreună 
film de scurt-metrăj dedicat Madrigalului. Sîn 
toată lumea, extrem de ocupat. îmi pot dovedi 
oricînd, de ce nu am audiat încă un concert de t 
ale Renașterii, de ce nu am văzut încă o multi 
alte lucruri ce merită a fi văzute. Contez pe ima< 
mea — ca și dumneavoastră, de altfel — mai mi 
cît s-ar cuveni.

Am asistat la repetiția de vineri seara a Madrif 
Sau, mai exact, corul a asistat la cea mai perfec 
dificare prin șoc a curiozității unui tip destul de 
pe sine.

Ar fi trebuit să intru pregătit pentru & emoție 
Să cunosc, sau să intuiesc, cel puțin, posibilitățile 
formații de mare clasă. Dar, cu sentimentul câ-rt 
cunoscut dintotdeauna numele corului și al diri 
lui — iată un viciu al presei I — cu credința 
săvîrșirea trebuie să o descopăr singur, să inven 
cet perfecțiunea, în felul meu propriu, să las întîm 
să-și împlinească vocația, am întîrziat ori de cîte < 
avut prilejul întîlnirile mele cu Modrigalul.

Unul din motivele acestei curioase împotriviri, 
mai important, a fost că m-am simțit atras de cel 
tea formației și îndepărtat, în același timp, de id 
nu se mai poate scrie nimic inedit despre ea, pr 
din unghiul fascinant al sălii, că trebuie să te 
unor cuvinte deja scrise.

★
Repetiția a cuprins muzică românească de comp 

contemporani — Ștefan Niculescu, Anatol Vieru, 
Marbe — piese scrise special pentru acest cor. O 
necruțătoare cu toate obișnuințele memoriei i 
comode.

Am avut de cîteva ori senzația că pe scenă • 
un instrument fantastic, de o sensibilitate ieșite 
comun, o orgă umană stăpînită de absolut. Am • 
recunosc vocea umană, deprins cu performanțele 
diționale. Vineri, 9 mai 1969, am ascultai pentru 
oară sunetele secrete ale arhitecturii catedralelor.

Probabil că frazarea impecabilă nu este o perfo 
tocmai rară. Sau finețea celestă a unor pasaje, < 
altora.

Rar, unic, neasemănător, este felul în care f« 
bărbații corului devin muzică.

(Cu o zi, două, înainte i-am văzut, i-am ascult 
vorbesc, străduindu-mă să anticipez. Drăguțe fe 
zis. Dar fete drăguțe sînt destule, mai ales în < 
primăvară posomorită).

în apropierea scenei am ascultat sunetele sufletul
Ei cîntă și sînt conduși într-o stare de precizie 

timentului aproape de extaz. Prima mișcare a n 
lui Marin Constantin — care înseamnă „atenție 
urmată de o liniște încordată. O liniște densă, ma 
Trupurile lor se apleacă instinctiv înainte, absorl 
așteptare. Sigur, este o utopie să „descrii" muzica, 
recare succes, imaginile, filmul, pot sugera ink 
aceea a privirilor detașate de real, sincronizarea e 
a epidermei sensibilizată de presimțirea sunetul 
care corist are „voce", dar nu o voce mare. Glass 
se remodelează la repetiții, în concerte, prin în 
de emoție. Cred că dacă unul dintre ei, tulbure 
nefericire personală, ar cînta absent, corul în 
trăi drama prin reflex telepatic.

Dirijorul, artistul emerit Marin Constantin, c 
corul efectiv cu privirea. Gesturile sale, înălțarea 
a bărbiei, impresia de bărbăție pură, de forță t 
mată nervos în spirit, sînt fond pentru neliniștea 
netică a privirii.

Tot ce am scris pînă aici sînt impresii de Sf 
obișnuit.

Tehnic, în limbajul criticii muzicale, origin 
corului Madrigal a fost comentată astfel :



u-mi amintesc să fi întîlnit undeva o asemenea 
rfecțiune a nuanțării și a intonației. Acestea sînt 
vinte mari, știu; dar, în activitatea mea de ascultător 
ofesionist, am urmărit sute de coruri de prim ordin 
pot repeta cele de mai sus fără șovăială și fără echi- 
c" (Irving Lowens, în „Washington Star").
• „Publicul a ascultat rareori lucrările lui Palestrina, 
■landa di Lasso, Weelkes, cîntate cu o asemenea into- 
(ie și expresie. E greu de imaginat cum și-ar mai pu- 
j îmbunătăți acest cor-magistra! condus de Marin 
instantin — stilul de interpretare și delicatețea vocilor 
■ninine" („Western MaiT-Anglia).
• „De puține ori am avut prilejul să ascultăm un cor 

cameră impecabil cum este Madrigalul. Nu credem 
pot exista o pregătire mai bună a interpretării și

ci mai catifelate, care par să tindă spre un timbru 
ic. A fost o încîntare" („II Messaggero'-ltalia).
» „Prin corul Madrigal, Marin Constantin a făurit un 
samblu de o omogenitate și o cultură stilistică vastă, 
•e-i deschide drumul spre o strălucită notorietate 
indială" (Herbert Sass).
» „Corul Madrigal este unul dintre primele ansam- 
ri de o asemenea perfecțiune pe care l-am auzit, 
i fost 39 de ani maestru de capelă și știu ce înseamnă 
dirijezi coruri. (...) Coruri de o asemenea valoare se 

t număra pe degetele unei singure mîini în Europa" 
îdre Marescotti).
» „Este. ce! mai bun cor pe care l-am auzit; și am în- 
lit mulfi alți entuziaști. Cred că la obținerea unor 
:menea succese contribuie tehnica lui artistică ne- 
ișnuită" (Arthur D. Hewlett).
ii, în sfîrșit, prestigioasa apreciere a marelui Leo- 
d Stokowski :

> „Cu cît trăiești mai mult, cu atît îți dai seama mai 
e că perfecțiunea nu poate fi atinsă. Și totuși, ascul- 
J Madrigalul, am avut senzația cea mai acută de 
fecțiune”. __

trecutul
îteva fragmente din jurnalul de zi a! corului, ți- 
din proprie inițiativă,. cu o răbdare și o încredere 

armantă, de către Catrinița Demetriu, membru „fon- 
or" :
Dl, 25 APRILIE 1963
.Maestrul Marin Constantin ne-a chemat astăzi la 
amblul U.T.M. Ar vrea să întemeiem un cor nou, 
un repertoriu preclasic. Maestrul spune că ar fi 
t să încerce mai de mult. Acum este sigur că a găsit 
ile care îi trebuie. Tn principiu, toți sîntem de acord,
• cîțiva par să spună : coruri noi se nasc în fiecare 
jar un cor vechi e greu să mai găsești. Urmează să 
ntîlnim, să găsim timn liber pentru toti.
UMINICĂ 28 APRILIE
Prima întîlnire a tuturor coriștilor. Sala A.T.M. 
te figuri noi. Maestrul propune să numim corul 
DRIGAL. Ne citește un fel de tabel cu toate greută- 
ce vor urma. Veselă dimineață ! Unde vom repeta ? 
unde luăm știme ? Cine ne finanțează ? Sunăm pen- 
prima oară cîteva madrigaluri : De ce te-am mihnit 
inequin), Departe de tine (Claude le Jeune).
) APRILIE.
Primul Palestrina I Despre semnificațiile textului 
estrul ne poartă prin toată istoria Renașterii : cum, 
ce, pentru ce etc...). Repetăm pînă cînd sonoritatea 
i partide se compară cu a unei singure voci. A apă- 
pe un afiș numele corului nostru. (Adică și el pe 
□ alte formații).
MAI, SEARĂ
Maestrul să-și scrie în frunte un motto : Nu e bine, 
la capăt 1 Repetăm, repetăm și așa mai departe. Azi 
deneu, mîine mai știu eu... Vetonica Leca, Sonia Robu 
•ina Lungu, de la Conservator, se ocupă de știme, 
e două săptămîni avem primul concert. Aici se re- 
sază sala. Cîntăm și printre noi forfotesc zidarii și 
terii. Se demontează scaunele și iese praf. Pia- 
mo Palestrina cu acompaniament de strănuturi !
IULIE
Sopranul mai luminos ! Basul mai acoperit ! Cres- 
io-ul mai bine gradat, cu nuanțele diferențiate clar I 
arul mai interiorizat I
IULIE
’rimul concert.
Jala a fost aproape goală. Ca într-o biografie ro- 
țată : dar ei au perseverat și au urcat etc. etc. 
T,A. o să spună, cu siguranță, că a încheiat cu noi 

cea mai proastă afacere. Ce să-i faci, poate o să-i oferim 
o sansă mare altădată.

12 OCTOMBRIE
...Concert la sala Radio. Maestrul este, totuși, nemul

țumit (deși n-am putut continua din cauza bis-urilor 1). 
Orice s-ar zice, a fost un triumf.

9 MAÎ 1964
...Am scos primul disc. Totul pare că merge bine. 

Pare. Cîțiva sînt nemulțumiți și vor să plece. Prea 
multe repetiții, spun, prea multe. Or să plece, sigur. 
Noi, cîinii credincioși, sîntem negri de supărare. Seara 
mergem la o grădină de vară și aniversăm primul con
cert și ziua cînd a apărut scris pe un afiș numele Ma
drigalului nostru. Seară tristă, deși nu se vede.

în continuare, concentrat la maximum, jurnalul con
semnează următoarele :

o Madrigalul în formula maximă : 38 de persoane, 
cu mai mult de jumătate studenți.

o 14 deplasări în străinătate cu 120 de concerte în 
afara granițelor țării..

• 2 filme : Cîntecele Renașterii și Cîntece românești 
de altădată.

o 6 discuri.
• Un repertoriu cu peste o sută de piese de la pre

clasici la contemporani (cîntate în limba de origine). 
Cea mai celebră formație corală românească și, în lume, 
probabil, singurul cor care poate interpreta trei stiluri 
diferite -. muzică preclasică, muzică veche românească, 
muzică modernă și contemporană.

★
Am pus cîteva întrebări celor mai fideli madriga- 

liști, toate sub semnul clasicului „cel mai..."
Veronica Leca :
— Revelația a ceea ce sîntem cu adevărat am avut-o 

în timpul și după turneul din Anglia. Dacă mai stăteam 
o săptămînă, muream de dor de-acasă. Atunci ne-am 
dat seama cît de români sîntem. Trecînd prin Germania 
Federală am dat un concert cu un succes teribil. Lumea 
bisa și plîngea în sală — nemții plîng repede la muzica 
germană — noi plînaeam pe scenă cu gîndul acasă. 
Asta ar fi o idee. A doua e următoarea : Madrigalul în
seamnă în principal Marin Constantin și, pornind de la 
el, comuniunea sufletească a membrilor săi. Restul e la 
fel cu celelalte formații, de la noi și de aiurea.

Nicolae Stoenescu :
— Un concert, fie și cu Madrigal, un concert foarte 

bun face cît o mie de conferințe despre România. La 
Paris am văzut cel mai bine asta. O satisfacție deose
bită am avut-o tot peste hotare cînd un mare dirijor, 
invitat de noi la concert, ne-a răspuns destul de plictisit. 
Maestrul Marin Constantin a fost foarte afectat de in
diferența lui nedisimulată. Nu știu cum se face că 
acesta a venit totuși în sală și pe urmă a alergat după 
noi, un bătrînel roșu de emoție, să ne strîngă mîinile 
și să ne zîmbească. Se uita tot timpul la maestrul Marin 
Constantin cu venerație.

Viitorul
O astfel de ascensiune, senzațională, nu începe decît 

sub imperiul unei mari voințe. Și se continuă numai 
prin voință.

Madrigalul a început fabulosul șir de turnee al anu
lui 1969, cel mai complet din istoria sa, cel mai bogat 
din istoria deplasărilor peste graniță a formațiilor ar
tistice românești.

Nu-i așa că numele Madrigalului vă este cunoscut 
dintotdeauna ? Și au trecut doar șase ani de la primele 
repetiții. Ce ați realizat dumneavoastră în acești șase 
ani ? E un timp lung, sau unul scurt ?

Prin urmare, viitorul :
Bienala muzicală de la Zagreb (în aceste zile). Festi

valul „Primăvara la Praga", Festivalul de muzică ți 
balet de la Bordeaux, Săptămînile festive ale Vienei, 
Festivalul muzical Olanda — '69, Festivalul internatio
nal de la Dubrovnic, Festivalul de muzică de la Ohrid, 
un turneu în septembrie în Uniunea Sovietică și apoi 
America, 40 de concerte în S.U.A. și Canada, după 
care va urma probabil un turneu în Japonia.

Și, într-o săptămînă mai liberă, un turneu intern la 
Cluj, lași și București cu inaugurarea Festivalului na
țional de muzică corală.

Dimensiunile acestui an de turnee ar justifica, cred, 
o viață de om socotită în plin.

Tudor OCTAVIAN



Evoluția în atmosfera terestră a mult 
discutatelor „farfurii zburătoare" con
tinuă să pună întrebări deosebit de im
portante pentru știinta contemporană, în- 
trucît nici pînă în prezent savanții nu au 
putut da răspunsuri precise asupra origi
nii sau asupra caracteristicilor tehnice 
atît de perfecționate ale acestor obiecte 
zburătoare. Dar dacă unele state au în
țeles să arunce un văl de discreție peste 
manifestările O.Z.N.. încercînd să frîneze 
discutarea publică neorganizată, acest 
fapt nu înseamnă că savanții au neglijat 
aspectele extrem de importante ce de
rivă din continua prezentă a navelor ne
identificate. Aime Michel relata în cartea 
sa „Lueurs sur les soucoupes vol antes" 
că în S.U.A. a fost creat încă din anul 
1952 un institut de cercetări privind O.Z.N. 
— la White Sands : totodată, la nivelul 
acelui an. pe teritoriul S.U.A. existau un 
număr de 200 posturi de observație bine 
dotate tehnic pentru urmărirea acestor 
nave si încă alte 75 posturi pe diferite 
continente. In continuare, autorul preciza 
că un centru similar de cercetări a fost 
înființat în 1953 si în Canada, conducerea 
acestuia fiind încredințată unor cunoscute 
personalități științifice : savantul W. Smith 
și dr G. Gorland (specialist în problema 
gravitației). Se știe că pe parcurs și în 
U.R.S.S. s-a organizat un astfel de insti
tut (presa din noiembrie 1967) ; de altfel, 
în Uniunea Sovietică există în cadrul
D.O.S.A.A.F.  (Asociația pentru flotă și 
aviație) și o secție privind O.Z.N., tot ast
fel cum în S.U.A. fusese înființat încă 
din deceniul trecut acel N.I.C.A.P. (Comi
tetul național de anchetă asupra feno
menelor aeriene) — condus de maiorul 
D. Keykoe. Dar grupe importante de oa
meni de știință s-au organizat direct șl pe 
plan international, din 1956 și pînă în 
prezent ținîndu-se 7 congrese care au 
analizat la un înalt nivel fenomenele 
O.Z.N. (ultimul a avut loc în 1968 la 
Mainz — R.F.G.). Presa publica, de ase
menea, în cursul verii trecute (Scînteia, 
4 aug.) știrea că un grup de savanțî mem
bri ai „rețelei de cercetări și analize a 
obiectelor zburătoare neidentificate — 
U.C.U.F.O.N." — s-au adresat oficial tutu
ror membrilor O.N.U. pentru organizarea 
pe plan mondial a cercetării științifice a 
O.Z.N.. în cadrul unui institut inter
national ; această necesitate a devenit 
imperioasă. în urma acumulării impre
sionante de dovezi concludente ce atestă 
existenta unor „aparate misterioase ghi
date de inteligentă în spațiul aerian te
restru".

Există desigur și păreri contrare. Dar 
dacă ar fi să cităm de exemplu rezul
tatele recent difuzate asupra anchetei e- 
fectuate de comisia fizicianului Condon, 
acestea nu pot fi desigur concludente. 
Elaborîndu-și studiul într-un curios 
„strict secret", comisia nu a infirmat 
categoric existenta O.Z.N., susținînd însă 
că nu a găsit dovezi cu privire la originea 
extraterestră a necunoscutelor nave 
zburătoare. De altfel. în ianuarie 1953 a 
mai fost difuzat un comunicat similiar 
(proiectul Blue Book) elaborat de un ju
riu științific constituit la cererea U.S. 
Air Force : acest comunicat a fost ’n 
scurt timp desconsiderat de opinia publică 
și de realități. Activitatea comisiei Con
don a fost însă pusă sub semnul întrebării 
încă de la începutul anului trecut, cînd 
din partea N.I.C.A.P. i s-a comunicat 
sistarea transmiterii de material docu
mentar (presa din 5 mai 1968) ; acest fapt 
s-a produs în urma constatării că mem
brii comisiei si însuși E. Condon nu ar 
fi studiat decît în mică măsură documen
tațiile respective. Ulterior s-a iscat un 
adevărat scandal (relatat și de revista 
franceză „Planete") prin descoperirea în- 
tîmplătoare a unui document semnat de 
conducerea comisiei, din care rezultă clar 
angajamentul acesteia de a trage în mod 
preconceput concluzii defavorabile asupra 
existenței O.Z.N. (Magazin, 3 aug. 1968).

Importanta reală a cercetării „farfurii
lor zburătoare" în mod științific este 
poate dificil de apreciat din știrile suc
cinte care apar periodic în presă : ea 
poate fi însă înțeleasă printr-o documen
tare complexă la nivelul celor mai mo
derne concepții. întrucît fenomenul O.Z.N. 
constituie în cea mai mare măsură te
matica științei și tehnicii viitorului.

Nu trebuie deci să ne mire că prezenta 
în atmosfera planetei noastre a unor soli 
cosmici necunoscut! a dus la formarea 
unor noi curente științifice, a noi disci
pline. servind totodată ca sursă de orien
tare a cercetărilor pentru unele realizări 
tehnice remarcabile. In plus, așa cum 
constata și prof. J. Alessandri la semi
narul universitar de la Buenos Aires, 
sînt puse în cauză multe din concepțiile 
științifice actuale.

Cel mai evident exemplu îl constituie 
în acest sens arheologia și istoria, în ca
drul cărora s-a format prin cercetări 
și lucrări publicate tot mai numeroase 
acel curent științific al „importului de 
civilizație". Personalități contemporane

în controversata problemă a 0. Z. N. un 

mai vechi preopinent inginerul FLORIN 
GHEORGHIȚĂ din Cluj, ne face cunos

cută o nouă părere a sa:

bine cunoscute, dintre care se pot cita 
egiptologul englez W.B. Emery, savantul 
sovietic M. Agrest, dr. I. Șklovsky (mem
bru al Academiei de științe a U.R.S.S.), 
prof. V. Zaițev din Minsk, savantul 
Fr. Ordway și radioastronomul Carl Sa
gan (S.U.A.), cercetători ca francezii 
R. Charoux și Jean Sydnes austriacul
E. von Dănichen, spaniolul Beltran Gar
da, și-au alăturat prin lucrările lor un 
grup mereu crescînd de oameni de știință 
în susținerea acestui nou curent. Gene
ralizarea treptată a concepției respec
tive, care explică în mod logic ceea ce 
pînă în prezent nu a putut fi lămurit 
despre antichitate, va produce desigur 
mari transformări în cunoștințele actuale 
privind cea mai nebuloasă parte a is
toriei omenirii. De fapt este firesc să se 
întîmple astfel, întrucît abia acum s-au 
acumulat condițiile ce permit înțelegerea 
faptului că documentele antice conțin 
descrieri deosebit de detaliate si exacte 
cu privire la navele zburătoare ce au 
venit din ceruri acum multe mii de ani 
în urmă (cele peste 700 discuri de piatră 
de la Kara-Ulla (Tibet), vechea cronică 
indiană „Cartea lui Dzyan". textul sans
crit „Samarangana Sutradhara". textele 
americane pre-columbiene „Codex Troa- 
nus. Codex Perex", manuscrisul maya 
„Popol-Vuh“ și multe altele). De aseme
nea, tot abia acum este posibil să se apre
cieze că nici un popor antic nu ar fi dispus 
de mijloacele necesare pentru a finisa si 
transporta în terenuri muntoase „cără
mizile" unor construcții ciclopice mai 
vechi decît legendele. Cu ce tehnică s-au 
tăiat oare atît de perfect și s-au transpor
tat „lespezile" terasei de la Baalbek (Si
ria), fiecare cîntărind între 1800 și 2 200 
tone ? (cea mai puternică macara din 
lume, fabricată de uzinele Krupp anul 
trecut, ridică pe teren plat abia 800 tone). 
In munții Anzi (America de Sud) găsim 
la altitudini între 4 000 și 6 000 m. ruinele 
antice ale unor orașe curioase, cum ar fi 
Tihuanaco, Machu Picu, Cerra Golon, 
Sacsayhuaman și altele ; „cărămizile" din 
piatră ale ruinelor variază — cele mai 
mici între 5—12 tone, cele mai mari 
între 60—110 tone. Cum au fost oare 
transportate și ridicate aceste blocuri ma
sive sus pe ziduri, cu mii de ani în urmă ? 
Au fost oare degravitate în prealabil ?

Dar dacă blocul tăiat din stîncă și adus 
la Cuzco, care are peste 800 tone, nu este 
convingător, imaginația oricărui specialist 
va fi pusă la grea încercare la Sacsayhu
aman în fata unui bloc frumos finisat, al 
cărui transport din munți a ridicat de
sigur anumite probleme: greutatea sa 
este de peste 20.000 tone. Vechile docu
mente peruviene leagă construcțiile ci
clopice de la Tihuanaco de sosirea unei 
nave cerești aurii...

Mai important pentru știintă sînt însă 
problemele prezente, întrucît cercetarea 
unor nave zburătoare produse de o teh
nică mai evoluată deschide orizonturi 
nebănuite. Anterior (V.S /2 oct. 1968) ară
tam că una din caracteristicele O.Z.N. — 
acel efect luminos — s-ar părea că este 
rezultatul folosirii potențialelor electrice 
ridicate. Dar iată că de puțin timp se 
vorbește de o nouă disciplină științifică : 
aerodinamica electrostatică. Exemplul atît 
de reușit oferit de zborurile O.Z.N. i-a 
determinat desigur pe specialiști să con
state marile avantaje oferite de utilizarea 
acestor potențiale. Ideea preluată din văz
duh a dus în laboratoarele de cercetări 
la concluzia că, pe de o parte, se reduce 
la minim efectul termic atît de periculos 
(ce apare prin frecare cu aerul), iar pe 
de altă parte se elimină acele explozii 
de sunet ce se produc la trecerea în vi
teze supersonice. Prima încercare prac
tică în acest sens va fi făcută în tehnica 
terestră în anii care urmează, de către 
firma „Northrop Corporation" ; specia
liștii acestei firme speră să evite bang- 
bang-ul sonor de la depășirea celei de a 
doua viteze Mach, prin aplicarea pe 
aripile și botul noilor avioane supersonice 
a unui potențial electrostatic de 30 000 
volti.

Dar de o importantă covîrșitoare sînt 
desigur cercetările științifice care se fac 
asupra originei gravitației, precum și pen
tru producerea artificială a undelor, a 
cîmpurilor antigravitaționale.

Aceste studii au fost stimulate în mod 
esențial de prezenta în spațiul terestru a 
navelor zburătoare necunoscute, care de 
la început au demonstrat că își bazează 
uimitoarele performante pe utilizarea 
unei forme de energie nestăpînită încă de 
tehnica terestră.

Oamenii de știință au sesizat cu 
multi ani în urmă acele staționări în 
văzduh ale tăcutelor O.Z.N. (astfel cum 
reușesc numai elicopterele, dar cu aju
torul marilor elice și cu zgomot intens), 
sau schimbările de unghiuri de zbor con
trare legilor mecanice cunoscute, precum 
și acele dispariții în văzduh prin uluitoare 
accelerații pe verticală. Toate ihanifes- 
tările respective au dus la aceeași con
cluzie : O.Z.N. se comportă ca obiecte 
fără greutate, degravitate 1 Ideea anulării 

forței de atracție gravitațională a antre
nat grupuri mari de savanți într-o pro
fundă cercetare științifică ; este însă de 
menționat că acest nou domeniu nu a 
putut fi abordat decît după punerea la 
punct a întregii teorii și a tehnicii de 
cercetare în atomistică (acest fapt con
stituie încă unul din argumentele ce de
monstrează că O.Z.N. nu au putut fi fa
bricate pe pămînt). In mod practic, prin 
studiile întreprinse de fizicieni ca Iva
nenko, Sokolov, Broghinski și Rukman în 
U.R.S.S., sau prin cele făcute la universi
tățile din Maryland, Columbia, Princen- 
ton. Standford (S.U.A.), de savanti ca dr. 
Weber, dr. G. Feinberg, prof. Witerborn 
și alții, se constată că abia acum se în
cearcă fundamentarea științifică a teoriei 
undelor gravitationale si a particulelor 
elementare respective (tahionii).

Legat, de asemenea, de observarea siste
melor de propulsie ale O.Z.N.. se pare că 
au existat anumite orientări ale cercetării 
științifice și în privința motorului mag
netic pentru rachete. Acest tip a început 
să fie studiat cu cca. 10 ani în urmă și' a 
fost brevetat prima oară în 1967 ; vor mai 
trece însă multi ani de experimentări 
pînă la utilizarea sa în zborurile cosmice. 
Konst. Feoktistov — primul om de știintă 
cosmonaut, scria în „Aviația 1 Kosmonau- 
tika" că zborurile spre Venus și Marte — 
peste 10—15 ani — vor fi făcute desigur 
cu rachete cu motoare magnetice șl nu cu 
actualele tipuri de rachete chimice, atît 
de grele și de costisitoare.

Realizarea constructivă a O.Z.N. ridică 
de fapt încă foarte multe probleme teh
nice deosebit de importante pentru știintă, 
— începînd cu tehnologia metalelor din 
care sînt construite și pînă la multipla lor 
funcționalitate: zborul în cosmos, în 
atmosfera terestră, navigarea sub apă. 
Acest ultim aspect a fost sesizat în urma 
observării diferitelor O.Z.N, care intrau 
sau ieșeau din ocean, sau în marile lacuri, 
cum ar fi lacul Ladoga din U.R.S.S. (Veac 
Nou nr. 1237/1968) sau mal recent în lacul 
Titicaca din Peru. Dar tehnica nu repre
zintă unicul domeniu în care orientarea 
cercetării științifice prin idei preluate din 
observarea O.Z.N. să ne ducă spre reali
zări remarcabile.

Astronomia la rîndul ei și-a intensificat 
în mod esențial cercetările privind posi
bilitatea existentei unor forme superioare 
de viată în spațiu ; aceasta cu atît mai 
mult cu cît recent a trebuit să se pre
ocupe în mod foarte serios de acele mis
terioase emisii de unde curioase ale 
pulsarilor puse pe seama „micuților oa
meni verzi".

științele naturale vor trebui de aseme
nea să dea explicații documentate cu pri
vire la apariția acelor ciuperci gigantice 
găsite în diferite locuri din Argentina, cît 
și la Miles Segusina — în Italia.

Medicina la rîndul ei a fost antrenată 
pe diferite căi în cercetarea complexului 
fenomen al proiectării gîndurilor; se 
pare că în mare măsură această orien
tare se datorește acelor întîlniri și con
vorbiri întîmplătoare dintre oameni ~șf 
cosmonautH extraterestri, coborîți din 
navele lor (Frank Edwards — „Flying 
Saucers serious Business"). Astfel, sepa
rat de minuțioasele cercetări asupra fi
ziologiei creierului, problema a fost ata
cată și pe cale cibernetică. Prof. Edmond 
Nicolau relata în articolul său „Pot fi 
fotografiate gîndurile 7" că descifrarea 
curenților electrici produși de centrii 
nervoși ar putea duce la codificarea in
formațiilor din creier. In acest sens, ex
periențele întreprinse de dr. M. Clynes 
(S.U.A.) cu ajutorul unor calculatoare 
electronice apar ca deosebit de intere
sante. '

O cale mai puțin obișnuită pentru 
studierea transmiterii gîndurilor pleacă 
însă de la descifrarea modului în care se 
înțeleg animalele între ele. Alegerea în 
acest sens a unuia dintre cele mai inteli
gente mamifere — delfinul — ar putea 
duce la concluzii științifice uimitoare. 
Savantul V. Belkovici, care conduce în 
U.R.S.S. cercetările asupra acestor ani
male, a declarat textual: „Vrem să vor
bim cu delfinii și sîntem hotărîti să le 
studiem limbajul". Experiențe similare 
conduce și psihiatrul american J. Cunnin
gham în centrul special amenajat în 
insula S. Thomas (Porto Rico).

Această trecere în revistă nu repre
zintă de fapt decît o incursiune sumară 
și parțială în orizontul științific stimulat 
de o stranie prezentă extraterestră, me
reu resimțită în văzduhul planetei noas
tre.

In acest mod, impresionanta revoluție 
tehnico-științifică contemporană, prin 
care omenirea caută să se desprindă de 
balastul material și social al unor etape 
definitiv perimate, se pare că este antre
nată și pe o cale cosmică, spre noi culmi 
creatoare. Dorim cu toții, desigur, ca oa
menii de știință să răspundă acestei che
mări spațiale, prin integrarea ei în mod 
sincer și îndrăzneț în necesitățile gene
rale ale progresului uman.
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Două, eseuri studențești

Umanizarea infinitului
(Urmare din pag. 1)

terii lumii. Efortul încordat al cunoașterii, instalat 
pe terenul fascinant dintre physis și logos, caută un 
unic răspuns între două întrebări fundamentale, cea 
a vieții și cea a morții, caută, deci, în chip filozofic 
între' aceste sfere ale rostogolirii existenței omului, 
un sens al omului ca existență. Un sens care înseamnă 
însăși rațiunea de a fi a umanului

Cei vechi de pe aceste pămînturi au găsit că ra
țiunea de a fi înseamnă rațiunea de a rămîne. în 
viziunea lor această rațiune consistă în activitatea 
creatoare. Unicul mod de a rămîne este creația, mai 
precis infinitul creației omenești. De aceea, pentru ei 
apa se definește conceptual ca punct suprem al crea
ției, iar drumul spre apă reprezintă, la același nivel al 
reflexiei, drumul însuși spre împlinire. E drumul spre 
rodul creației în care tot ceea ce este specific ome
nesc sortit temporalității, continuă să rămînă, ca chin
tesență valorică, potrivnic timpului, eternității. Nu 
deslușim aici doar un gînd care aspiră sensul nemu
ririi, ci în acest gînd clocotește totodată un temei 
care surprinde sensul real al vieții, acela al unui 
ideal major de viață omenească. Un ideal în care 
freamătă răscolitor o autentică valoare de înalt pro
fil spiritual. Căci creația este primită aici ca unica 
valoare posibilă a umanului și tocmai pentru că este 
unica posibilă, ea trebuie să fie cea reală. Omul are 
datoria de a se realiza, de a se depăși, de a atinge 
infinit esența lumii și, prin esența lumii, de a se 
împlini pe sine însuși ca esență. Orice neangajare 
în actul activității creatoare pentru om echivalează 
cu moartea sa. O moarte, firește, nu fizică, ci o moarte 
cumplită, sfîșietoare, neomenească, o moarte spiri
tuală, a însăși esenței sale. Omul trebuie să sape, 
să sape mereu, adică să creeze veșnic, căci existînd 
ca om prin creație, pentru el dispariția nu mai poate 
însemna uitare, valoare în care s-a realizat făcîndu-1 
să dăinuie. Valoarea nu este o valoare în sine, ci prin 
om, și omul, chiar dispărut în timp, existînd prin va
loarea care există prin el, nu sfîrșește totuși nicio
dată. Sensul vieții, filozofic vorbind, este rațiunea 
de a fi concretizată în rațiunea de a rămîne. Apa, 
«a temei filozofic, este revitalizare, nesfîrșită viață 
care cunoaște și recunoaște, iar drumul spre ea trece 
prin om, prin faptele sale, astfel că omul, măsurînd 
valoric viața prin prisma creației și dîndu-și în felul 
acesta măsură, prin viața sa trece în nemurirea sa. 
Apa este, ca reflex suprem, dialog omenesc cu in
finitul sau, ceea ce este același lucru, umanizarea in
finitului. A săpa pînă dai de stele în apă înseamnă, 
cred, a te instala ca om în rațiunea ta de a fi, 
ceea ce practic semnifică a te instala în rațiunea ta 
de a rămîne. Apa, în acest context filozofic, dincolo 
de orice interpretare posibilă, este poate acel uni
vers prin care omul dă certitudinii de el sens Ia in
finit. De aceea cei vechi au văzut în creația ome
nească unicul posibil prin care omul înseamnă certi
tudinea de el, deci sensul însăși al vieții, al vieții care 
a născut din timp clipa pentru ca clipa să pătrundă 
timpul, al vieții care spune stingerii peste timp, vi- 
zînd eternitatea, că nu se va stinge. Clipa, prin ceea 
ce există omenesc în ea, este un invers al timpului. 
Invers al timpului și sete de eternitate, aceasta este 
în esența temporară a omului activitatea necreatoare. 
Omul este o veșnică luptă cu timpul, dar el este tot
odată și singura luptă, pentru că el are deopotrivă 
conștiința timpului și a sinelui și, prin ele, conștiința 
însăși a acestei lupte. Și, singura luptă cu timpul, 
invers al timpului prin creație, omul este singularitate 
cosmică.

Numai ca reflex suprem al unei atari conștiințe a 
Iui a fi general-filozofic concretizat în a rămîne ge- 
neral-uman poate fi înțeles acest sfîșietor de sublim 
sapă pînă dai de stele-n apă. Valoarea sa, în miezul 
existenței umane împlicînd planul etic, nu poate fi 
decît aceea a unui imperativ categoric. Ceva aidoma 
imperativului categoric kantian, dar care, spre deose
bire de acela, cum precizam, nu este doar general- 
filozofic, ci, în propria-i răsfrîngere, este particular- 
uman. Cîtă adîncime a plămădit spiritul românesc 
în acesta sinteză de gîndire cu inegalabile resurse 
filozofice și etice ni se dezvăluie din relația, de un 
rafinament aproape de neînchipuit, care armonizează, 
asemenea unui ordo de temei heraclitic, două sfere 
intangibile — apa și stelele — care, totuși prin om, 
devin orizont de atingere în creația sa. Apa și 
stelele, filozofic vorbind, i-au condus pe români, prin- 
tr-un perfect echilibru rațional-sensibil, la unirea lor 
intr-un cosmos armonic care capătă un sens aparte, 
specific, nemaiîntîlnit. Căci unde ar putea fi des
prins mai limpede și mai veridic necruțătorul irepe- 
tabilului decît aici ? Stelele, care se află undeva sus, 
în infinitul albastru și rece, la care practic se poate 
aspira suind, printr-o transfigurare operată de cum

păna sciziunii dintre physis și logos, apar de data a- 
:easta, privite, deci din unghi filozofic, undeva jos, 
în adîncimi nebănuite, în apă, la care se ajunge co- 
borind, dar e o călătorie ce înseamnă efort amețitor 
de înalt în toată măreția sa măsurînd aspirațiile uma
nului.

Avem aici o întreagă sinteză a orizontului uman des- 
:his universului. Omului, definit între ceea ce în
seamnă apa și stelele puse conceptual în relație, îi 
este precizat sensul real al împlinirii. Este sensul 
perenității omenești ca esență umană.

Uimește, egal poate cu adîncimea definirii însăși, 
modul original al definirii acestui sens. Sapă pînă 
dai de stele-n apă. Drumul spre stele, așa cum apare 
aici, neliniștește simțul comun. Căci el, la acest prag al 
înțelegerii, apare, curios și paradoxal, ca negație. Dar 
la nivelul reflexiei filozofice, situat pe palierul spi
ritului pătrunzîndu-se valoric, el se dezvăluie, depă
șind definitiv aparența paradoxului, ca afirmație. Pen
tru a atinge, ca om, strălucirea pură a stelelor tre
buie să frămînți lutul și să-1 brăzdezi cu omenescul 
din tine pînă la apă, pînă la oglinda în care să te

reflecți ca om, oglindire care, concentrînd ca într- 
un focar fructul țîșnit din actul chinuitor și pasional 
al creației, să răsfrîngă — vorbind la același nivel 
al reflexiei, în atingerea apei ca real a aspirației spre 
stele ca ideal.

De aceea, așa cum arătam cîndva în alt loc, drumul 
acesta spre stele, care se desăvîrșește ca plenitudine 
în apă, în măsura în care caută apa el caută totuși 
stelele, astfel că el constituie o căutare de sens în 
tainele vieții și în tainele lumii. într-o asemenea co
pleșitoare viziune apa apare ca o veritabilă esență a 
cunoașterii : prin ea oamenii se întîlnesc, se reîntîl- 
nesc — continuîndu-se, trecînd unii în alții — își rea
mintesc de ei, se redescoperă, se autocunosc, se 'rea
lizează, se desăvîrșesc. De aceea, tocmai din zilele 
îndepărtate ale istoriei, cei vechi au tăiat în inima 
acestui pămînt fîntîni, lucru care, înțeles filozofic, 
înseamnă însuși marele drum al căutării de sine, de 
adevăr, de frumos, într-un cuvînt, de uman. Pentru 
ei, drumul spre apă — ca activitate reală — și-a găsit 
echivalentul de drum al cunoașterii și prin aceasta 
al realizării — ca rezultat al reflexiei în plan filozo
fic. Fîntîna românească, în sens de temei filozofic, 
poate, este o altă ipostază a ceea ce înseamnă Coloana 
infinitului văzută altfel, material, de Brâncuși.

Suind de departe, de la cei vechi, sensul apei curge 
mai departe prin noi, el constituind o autentică di
mensiune spirituală, aceea a rațiunii de a fi înțeleasă 
activitatea^ infinit creatoare — ca singularitatea cos
mică. Sapă pînă dai de stele-n apă reprezintă, așadar, 
dimensiunea spirituală care, în substanța ei lăuntrică 
de temei filozofic, definește sensul vieții umane și 
prin aceasta sfîșietor de frumos al perfecțiunii artis
tice, dar miezul ei strigă dintr-o adîncime ce ține 
de simburele originar al filozofiei însăși, care s-a 
plămădit pe aceste meleaguri în cei vechi din osul 
cărora am izbucnit însetați de aer să sărutăm lumina...

Clasificarea științelor—
1 1

problemă de filozofie
(Urmare din pag. 1)

actuale, totuși o idee cu claritate se impune : anume 
necesitatea abandonării criteriului clasic al clasificării: 
obiectul, pe care științele îl posedă în raza de acțiune 
a cercetării, și adoptarea unor noi criterii. Cu toate 
acestea, se observă că la neokantieni, de pildă, se 
depășește o unilateralitate printr-o altă unilaterali
tate : obiectul e negat de metodă, dar nu se încearcă 
o combinare a obiectului cu metoda într-un criteriu 
integral. în mod implicit, nu explicit, această raportare 
obiect-metodă apare la E. Cassirrer în conceptul de 
formă simbolică, de știință ca formă simbolică.

Judecind realist, se observă că problema clasifi
cării științelor se află nu în faza de definire și defi
nitivare, ci, în mod paradoxal, după sute și sute de 
ani de căutări, în faza începutului. Este o nouă dovadă 
a științei vii, a procesului viu de cunoaștere, care 
refuză să rămînă la un moment dat în niște cadre 
intangibile.

Problema, care se pune în continuare, este găsirea 

acelui criteriu sau acelor criterii, care să realizeze 
o clasificare dinamică și deschisă a științelor.

Marxismul avea să sublinieze necesitatea unei vi
ziuni evolutive, nonstatice, care să marcheze în însuși 
cadrul clasificării progresul științific. în „Dialectica 
naturii" Engels schițează și o dialectică a științelor 
naturii, precizind că principiul subordonării (adică al 
dezvoltării) trebuie să fie o piatră de temelie în clasi
ficarea științelor.

Totuși, criteriul pe care Engels îl propunea în secolul 
trecut a devenit în zilele noastre insuficient. Orien
tarea spre obiectul de cercetare, anume spre forma 
specifică de mișcare a materiei, a încetat să mai fie 
o distincție între diferite științe, întrucît contiguitatea 
multor discipline este o contiguitate obiectuală ; de 
asemenea, majoritatea științelor de contact (de graniță) 
apar tocmai pentru că au același obiect cu altele 
apropiate. De pildă, este greu de făcut distincție 
clară între mișcare fizică și mișcare ehimică numai 
prin raportarea atom-moleculă, întrucît ambele ele
mente apar ca substrat material fie pentru procese 
fizice (fizica moleculară, fizica atomică), fie pentru 
procese chimice (chimia ca știință).

Dacă criteriul obiectului a devenit astăzi necores
punzător, ideea obiectivitătii ca principiu fundamen
tai al clasificării științelor rămîne ca una dintre cele 
mai fecunde și mai contemporane, depășind subiec
tivismul și relativismul accentuat al multor concepții 
și soluții de clasificare.

Epoca științifică contemporană înregistrează un pro
ces continuu de transfer al metodelor de la o disci
plină la alta, cu finalități și eficiente sporite. Nu intră 
în discuție metodele universal-valabile pentru grupuri 
de științe, cum ar fi metoda observației, metoda ex
perimentală, metoda inductivă ș.a.m.d., care, ab initio, 
sînt destinate rezolvării sarcinilor nu pentru o știință 
singulară, ci pentru multe altele.

Există, însă, metode care se conturează inițial ca 
proprii unei anumite discipline științifice, iar apoi 
se dovedesc utile și altora. Menționăm în acest sens 
un exemplu semnificativ : metoda calculului aplicată 
în logică a generat logica matematică — o disciplină 
care, împrumutînd metoda matematicii, rămîne totuși 
știința distinctă, cu univers de discurs limitat, cu o 
problematică bine conturată. în baza criteriului me
todologic de clasificare, distincția între matematică 
și logica matematică s-ar pierde, căci cele două 
științe ar fi de fapt una singură, definite printr-o 
metodă unică.

Literatura de specialitate promovează tot mai frec
vent ideea criteriului structural — fundament al 
clasificării științelor. Se cunosc importantele realizări 
pe care curentul structuralist le-a înregistrat în ling
vistică și sociologie, precum și în alte domenii. 
Structuralismul nu este numai o teorie filozofică, 
dar și o tehnică, o metodologie, or, în acest sens, el 
s-a dovedit rodnic pentru multiple cercetări concrete. 
Structura, structuralitatea științei este definiția ei 
sui-generis, care depășește unilateralitatea criteriu
lui metodologic. în structura unei științe intră 
deopotrivă universul ei de probleme, sfera metodelor 
de investigație, limbajul natural și simbolic specific, 
logica internă etc. — adică elemente care îi stabilesc 
o identitate contextuală, îi precizează locul în an
samblul științelor date.

încercări de acest gen au fost de cîtva timp în
făptuite, îndeosebi în domeniul matematicii, unde 
punctul de vedere structural (nu structurist) are acces 
pe „ușa din față". Cercul Bourbakiștilor, denumit 
generic „Nicolae Bourbaki", a elaborat o veritabilă 
„arhitectură a matematicii". „Disciplinele matematice, 
în care se includ cele mai noi și totodată cele mai 
abstracte teorii (teoria spațiilor abstracte, calculul pro
babilităților, teoria mulțimilor") își află locul într-o 
construcție complexă, nu simplă, plastică, nu rigidă 
deschisă dezvoltărilor ulterioare ale matematicii. Putem 
remarca elaborarea unei clasificări concentrice a ra
murilor matematicii și nu a unei simple clasificări 
dihotomice sau radiale, care ia în considerație nu 
atît punctele comune, cît distincțiile esențiale între 
o știință și alta. Dintr-o ierarhie de structuri asupra 
unei ierahii de ramuri.

Concepția „bourbakiștilor" poate fi extinsă în 
mod licit de la clasificarea matematicilor la clasi
ficarea științelor în genere, în măsura în care res
pectă două cerințe fundamentale pentru o clasificare 
dialectică : caracterul dinamic și caracterul deschis. 
Sistemul de clasificare a științelor cu ramurile lor 
cele mai diverse nu trebuie să fie numai o retros
pectivă a istoriei științei, a modului cum au evoluat 
și s-au format ca științe independente ; totodată, 
acest sistem are menirea de a fi o perspectivă, 
care să schițeze — fie și în cîteva linii — viitorul 
științei, așa îneît noile realizări deocamdată previ
zibile să poată fi încadrate la momentul dat în 
acest sistem larg.

După părerea noastră, aceasta ar fi funcția cea 
mai interesantă a construirii unei clase a științelor, 
a unei clasificări.

Conlucrarea filozofiei cu științele particulare, rezol
varea pe planul filozofiei a criteriului de clasificare 
sînt premise esențiale pentru un răspuns substanțial 
la întrebarea lapidară : „ȘTIINȚĂ SAU ȘTIINȚE'?"
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PRMIEME! 1HEENAMEZE
Elemente noi rețin, o dată mai mult, atenția gene

rală asupra evoluției problemei vietnameze. Confe
rința cvadripartită din capitala Franței, consacrată 
acestui subiect — unul din cele mai importante ale 
actualității politice internaționale — polarizează ia
răși preocupările oamenilor politici și diplomaților, 
ale agențiilor de presă și ziarelor. Principalul imbold 
în acest sens — după săptămîni și »luni de zile în 
care, datorită pozițiilor neconstructive, inacceptabile 
sau obstrucționiste ale delegațiilor S.U.A. și autorită
ților saigoneze — îl constituie noua inițiativă politi- 
co-diplomatică a Frontului Național de Eliberare din 
Vietnamul de sud, sprijinită integral de R.D. Vietnam. 
Mai precis, este vorba de noile propuneri formulate 
de F.N.E. asupra principiilor de bază menite să con
ducă la o rezolvare temeinică și de ansamblu a situa
ției din Vietnamul de sud, fapt care ar avea conse
cințe binefăcătoare asupra perspectivelor întregii pro
bleme vietnameze. Documentul dat publicității de
F.N.E.,  prezentat în cadrul celei de-a 15-a ședințe 
săptămînale a convorbirilor de la Paris și cunoscut în 
presa mondială mai frecvent sub denumirea de „pla
nul în zece puncte", expune cu claritate și într-o ma
nieră concretă, deschisă, poziția principială, construc
tivă a Frontului Național de Eliberare față de pers
pectivele soluționării situației prin mijloace pașnice, 
politice. Noua inițiativă a F.N.E. se reafirmă ca o 
emanație a hotărîrii sale de a ajunge la o soluție care 
impune încetarea războiului de agresiune al S.U.A. 
în Vietnam pornindu-se de la respectarea sacră a 
drepturilor fundamentale ale poporului vietnamez la 
o viață liberă și independentă, în conformitate cu 
propria sa voință, cu propriile sale aspirații.

Preambulul documentului subliniază, în același timp, 
că este necesar să se respecte cu strictețe „principiile 
fundamentale ale Acordurilor de la Geneva din 1954 
privitoare la Vietnam și realitățile situației actuale 
din Vietnam". Știut este că Acordurile de la Geneva 
se pronunță pentru „respectarea drepturilor naționale 
fundamentale ale poporului vietnamez : independen
ța, suveranitatea, unitatea și integritatea națională". 
Noile propuneri sînt consecvente, totodată, progra
mului politic și poziției în cinci puncte a F.N.E. din 
Vietnamul de sud, care sînt în concordanță cu poziția 
în patru puncte a guvernului R.D. Vietnam.

Condiția esențială pentru soluționarea politică a 
situației din Vietnam — reafirmă documentul F.N.E. 
— constă în retragerea totală, necondiționată a tru
pelor americane cît și a trupelor altor țări străine 
care iau parte la războiul din Vietnam, în lichidarea 
bazelor militare americane de pe teritoriul Vietna
mului de sud. Făcînd precizări asupra acestui punct 
al planului (în contextul anunțării planului în opt 
puncte prezentat recent de președintele S.U.A., Richard 
Nixon), șeful delegației F.N.E. la convorbirile de la 
Paris a respins teoria americană a așa-zisei „retrageri 
reciproce" a trupelor străine din Vietnam. „Este vor
ba aici — sublinia el — de un mod de a pune condi
ții retragerii trupelor americane, încercare pe care

Coborîre pe Venus
După 130 de zile de zbor cosmic, 

timp in care au fost parcurși 350 mili
oane de kilometri, stația automată so
vietică „Venus-5“ a efectuat la 16 mai 
o coborîre lină în atmosfera planetei 
Venus. Urmînd același drum, după 24 
de ore, Venus 6 a pătruns în atmosfera 
venusiană la aproximativ 300 de km. de 
Venus 5. Pentru prima oară cercetări
le caracteristicilor atmosferei plane
tei Venus au fost efectuate simultati 
din două zone ale acesteia. In timpul 
zborului, Venus-5 și Venus-6 au rea
lizat importante analize ale proceselor 
fizice care au loc în spațiul interplane
tar. In timpul aterizării, măsurătorile 
asupra temperaturii, presiunii și com
poziției chimice a „Luceafărului de di
mineață" au fost neîntrerupt transmise 
pe Pămînt.

Importanța zborului stațiilor inter
planetare Venus-5 și Venus-6 se dato- 
rește în primul rînd faptului că, in ac
tuala etapă de cercetare a Universului, 
stațile de tip Venus sînt capabile să 
transporte o gamă mai largă de apa
rate de cercetare decît o navă cosmică 
cu echipaj la bord. In al doilea rînd, 
studierea planetei Venus va îmbogăți 
știința, în afara datelor despre Univers, 
cu noi informații despre evoluția vieții 
pe Pămînt, cele două planete avînd 
aproximativ egale masa, cantitățile de 
azot și bioxid de carbon, precum și 
alțl parametri. încununarea cu deplin 
succes a misiunii celor două stații inter
planetare a deschis omului, prin preci
zia traiectoriei, complexitatea și volu
mul de material cules, noi orizonturi 
în dezlegarea tainelor Cosmosului. Ul
tima realizare a savanților sovietici ofe
ră și o imagine a tendințelor cercetări
lor cosmice, care au un caracter larg, 
desfășurîndu-se pe mai multe planuri 
și avînd drept obiective, în afara sa
telitului natural al Pămîntului, și pla
netele mai îndepărtate, ca Marte și 
Venus.

Pași spre Lună...
Vn alt mare succes cosmonau

ticii realizează în aceste zile 
Thomas Stafford, John Young și 
Eugen Ceman. In voiajul ei spre 
Lună, nava spațială americană 
„Apollo-10“ se va înscrie astăzi, 
la ora 21,34, pe orbită circumlu- 
nară la o altitudine de aproxima
tiv 112 km. deasupra marelui as
tru rîvnit de cosmonauți și în
drăgostiți. Nu va trece decît puțin 
și, către orele 22,20, Thomas Sta
fford și Eugen Cernan, aflați la 
comanda modulului lunar, se 
vor apropia pînă la 15 km. de 
Lună.

Cele circa 50 de ore de zbor pe 
ruta Pămînt — Lună au fost în
cununate pînă acum de cîteva 
realizări cu totul și cu totul deo
sebite.

In primul rînd, să amintim de 
efectuarea transmiterilor de te
leviziune în culori. In minutele 
de transmisie (la ora închiderii 
ediției revistei noastre se însu
maseră 72), telespectatorii au pu
tut asista la cuplarea modulului 
lunar la cabina de comandă, iar 
apoi au „pătruns" în interiorul 
acestuia, văzînd astfel in condi
ții foarte bune pe cei trei cosmo
nauți.

noi am respins-o în repetate rînd uri. Toată lumea știe 
că trupele americane și cele ale țărilor satelite ale 
S.U.A. sînt singurele trupe de agresiune străine din 
Vietnamul de sud". De aceea, fruntașul F.N.E. cerea 
retragerea necondiționată a trupelor S.U.A. și ale 
aliaților lor din Vietnamul de sud, renunțarea la 
sprijinirea administrației corupte de la Saigon a lui 
Thieu-Ky și respectarea dreptului populației sud-viet- 
nameze de a-și rezolva singură propriile sale proble
me.

Pronunțîndu-se — și mihtînd activ — pentru reali
zarea acestor premise obligatorii, F.N.E. expune în 
„planul în zece puncte" o serie de prevederi impor
tante asupra mijloacelor de reglementare viitoare a 
problemelor Vietnamului de sud. Astfel, pentru pe
rioada următoare restabilirii păcii, planul preconizea
ză negocieri pentru formarea unui guvern de coaliție 
provizoriu, organizarea de alegeri libere și democra
tice pentru o Adunare constituantă și formarea unui 
guvern de coaliție care să reflecte înțelegerea națio
nală și larga unitate de acțiune a tuturor păturilor 
populației ei. Un element care a atras în mod parti
cular atenția observatorilor — întrucît este pentru 
prima oară formulat într-un asemenea document — 
se referă la problema forțelor armate vietnameze 
care, conform propunerilor „planului în zece puncte", 
urmează să fie reglementată de părțile vietnameze 
însele.

Importanța deosebită a documentului, aportul pe 
care el este menit să-l aducă la realizarea unor pro
grese pe calea spre o rezolvare deplină a situației, a 
fost remarcată în cercuri largi pe plan internațio
nal. Privirile s-au îndreptat, în mod firesc, și spre 
Washington, de unde se așteptă o atitudine oficială 
receptivă la noua inițiativă a Frontului Național de 
Eliberare, care să vină în întîmpinarea aspirațiilor 
crescînde către o soluționare pașnică, în conformitate 
cu interesele fundamentale ale poporului vietnamez, 
cu imperativele întronării păcii și securității în aceas
tă parte a lumii.

Un deznodămînt militar, bazat pe impunerea forței, 
încercat de S.U.A. prin escaladarea agresiunii s-a do
vedit, în ultimii ani, lipsit de perspectivă pentru re
zolvarea situației. De pildă, chiar în preajma prezen
tării planului în zece puncte de către F.N.E., ziarul 
francez „Le Monde", considerînd situația sub raport 
strict militar, observa că „forțele armate ale F.N.E., 
angajate într-o nouă ofensivă încă de la 22 februarie, 
manifestă aceeași consecvență, în ciuda intensificării 
bombardamentelor" (americane — n.n.).

Opinia publică mondială, pe deplin încrezătoare în 
triumful cauzei drepte a poporului vietnamez, apre
ciază „planul în zece puncte" al F.N.E. ca o contribu
ție importantă la rezolvarea pașnică prin mijloace 
politice a situației în cadrul eforturilor depuse de 
reprezentanții R.D. Vietnam și ai F.N.E. la convorbi
rile de la Paris.

Corneliu VLAD

Doua remarcabile 
succese ale 

cosmonauticii
Să subliniem apoi că echipajul 

navei „Apolo-10“ realizează o 
foarte bună și o permanentă le
gătură radio cu Pămîntul, ajun- 
gînd pînă acolo incit să-și permi
tă chiar să ia cunoștință de con
ținutul ziarelor abia apărute și 
să asculte pe cineva de la cen
trul de control cum le citește.. 
Horoscopul.

De asemenea, demn de reținut 
este faptul că in ziua de luni cos- 
monauții americani au servit 
pentru prima dată un dejun ca 
pe Pămînt; ei n-au mai folosit 
de data aceasta alimente com
plet deshidratate, ci salată de 
fructe, șuncă, biscuiți, fulgi de 
porumb cu sirop.

In sfîrșit — și ceea ce este mai 
important, esențial chiar — 
„Apollo-10“ realizează prin acest 
zbor o fidelă repetiție generală a 
întregii misiuni spațiale ce va re
veni urmașei sale „Apollo-11" — 
mai puțin aselenizarea, care va fi 
doar simulată. Cum spunea cos
monautul Stafford ; „Vom încer
ca să dezlegăm toate necunoscu
tele ecuației zborului spre Lună 
și să netezim astfel drumul pen
tru misiunea de aselenizare, să 
efectuăm exact absolut toate ope
rațiunile impuse de aselenizare, 
în afară doar de pasul final — 
coborîrea pe suprafața Lunei“.

Clipa cea mare, cînd primul 
om va păși, totuși, pe Lună se 
apropie deci. O așteptăm I

ScdjHi i. Doamne, pc robii tăi
milionarii...

...Dînsul rupe aerul în franjuri sulfuroase, crispează 
obiectele, în urmă-i plantele se usucă și crapă, iar păcă
toșii se mumifică spontan și apoi fumegă. Biped ciolănos 
pînă la delir, cu epiderma rinoceroidă, membre exten
sibile și o coadă boa, cu care agață, imobilizează și stran
gulează, Satan, Lucifer, Belial sau Astarotte, mai mo
dest spus, dracul, în loc să fie lăsat in hrubele de dede
subt, a început să fie chemat la suprafață, adulat, 
adorat.

Dracul e „cn vogue". I se construiesc reședințe somp
tuos lugubre în Statele Unite, Italia, Anglia, Franța Și în 
destule alte locuri. Noaptea, după o „șuetă" astrologică, 
membru diverselor abații luciferiee încep să se zben
guie apoplectici și cu dichis, să aprindă ruguri, să des- 
folieze sicrie, să sacrifice animale intr-o atmosferă do 
rit sinistru, ducînd ideea de anapoda la perfecțiune.

Milionari ratați intr-ale spiritului, bebeluși crescuți 
înalți în Kollsuri,’ nevropați și văduve pe cît de înstărite 
pe atît de nervoase, în speță plictisiții de cele mai dure 
ultrapicanterii s-au lăsat blajin tentați și apoi etanș 
menținuți de o vastă bandă de excroci internaționali care 
au făcut din necuratul cel mai formidabil „boom", stor
cind cotizații, paraeotizații și infiltrîndu-le în mințile 
subțiate ideea unui Lucifer care 100*'« extrage din impas. 
Afacerea a luat „proporții", a devenit fenomen și a im
pacientat Vaticanul, în penurie de „mină de lucra" și 
obstrucționat, financiar, de ampla clientelă, cu alt.» 
obiectiv acum, care contribuia catolic, dar lichid. w

Eterna concurență. Dacă un prelat se intîlnește pe 
stradă, vis-a-vis de Vatican, eu »n traficant de diavoli: 
Zambile șl sulf... Hm !

Un scoțian, o iîntînă scoțiană, un 
inorinint scoțian

Whiskyul, fiind una din licorile care o dată intrate în 
venele muritorilor pulsează spre cerebel zvon de veseli 
zurgălăi, a început să se consume și în Itaiia în pro
porții culminante. 500 de mărci de whisky — scoțiene, 
canadiene, americane și irlandeze, dar mai ales scoțiene 
— gîlgiie in gîtlejurile meridionale, seci și cu gheață. Cu 
apă îl diluează specialiștii, altfel spus părinții spirituali, 
rafinații. Numai că nu cu orice fel de apă. Cu o anu
mită apă, cu „water-whisky", cum i s-a încarcerat fixă 
in minte lui Mac Stevens ideea unei fabuloase operațiuni 
de export. Stevens, vajnic scoțian, a șters-o din Malta 
unde nu mai putea consuma diluind, știm bine ce, cu 
apă malteză. s-a instalat la Loch Lomond, lingă o fîn- 
tină scoțiană, cu o apă, după cum s-a gîndit el, extra
ordinară și de... export. Și așa a și făcut. A exportat.

Peninsularii romani pot bea acum fără grijă și deve
nind in proporții de masă rafinați. De newyorkezi nu 
mai vorbim. Industria scoțianului le trimite apă la săcu- 
leți de plastic intr-un tiraj săptăminal de 1.000.000 de 
exemplare.

Și dacă seacă puțul ? Poate găsește, încă trăind, pe
trol, cum i s-a intîmplat însă, post-mortem, unei rude a 
sa (toți scoțienii sînt rude), care, decimat financiar la 
ruletă, s-a sinucis. Asta nu e mare lucru, dar după 
săvîrșire, cînd i se sapă locul intr-un cimitir de la 
periferia Los Angelesului, groparii, dînd cu cazmalele, 
au izbit într-o băltoacă neagră care se umfla văzînd cu 
ochii. Văduva, scoțiană pină în măduva claviculelor, a 
exclamat: „Vai, Stevens (mortul), tocmai acum ?!...“ și 
repede a dat groapa pe mina unui avocat să-i concesio
neze terenul, ca împărăție a cerurilor. Mai bine mai tîr- 
ziu, decît niciodată, deși...

în fotografie : — Noul val : preiații: crichet, gangsterii: 
oficiază.
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eseori, în revista noas
tră, am vorbit despre e- 
voluția mișcării studen
țești din S.U.A., jalona
tă de evenimente mai 
mult sau mai puțin spec
taculoase, de greve și 
demonstrații de amploa
re, în care universități 

ca Berkeley, Columbia, Stan
ford, Cornell, Atlanta, Mary
land, Chicago sau San Francis
co au devenit simboluri ale e-
fortului studențimii americane 
spre radicalizare, spre aborda
rea complexă a problematicii 
sociale și academice. în acest 
context trebuie analizată și 
reacția pe care acțiunile re
vendicative ale studenților au 
trezit-o în mediul academic, 
la forurile conducătoare ale
universităților și colegiilor, 
pentru că de cele mai multe 
ori atitudinea cancelariilor a 
jucat un rol aparte în nuan
țele specifice de la o acțiune 
la alta.

în ciuda faptului că presa, 
radioul, televiziunea din Sta
tele Unite ale Americii oferă, 
de cîțiva ani încoace, imagini 
grăitoare asupra acțiunilor re
vendicative studențești nord- 
americane, nici o luare de po
ziție oficială n-a calificat sau 
n-a vrut să califice aceste 
fapte drept aspecte ale unui 
fenomen de dimensiuni socia
le. Practic, s-a încercat să se 
acrediteze în fața opiniei pu
blice interne și internaționale 
ideea că asemenea acțiuni ră- 
mîn simple neînțelegeri „gos- 
p^fcești". particulare, izolate 
^Kră ecou în însăși masa 
studenților. Atunci, amploarea 
pe care presa o acordă aces
tora. numeroasele imagini în- 
fățișînd studenții ocupînd 
campus-urile, sit-in-uri, cioc
niri cu poliția etc. nu s-ar justi
fica decît ca elemente ale for
mării unei psihoze publice 
care să favorizeze intervenții
le. adesea brutale, pentru 
„restabilirea disciplinei". în 
fapt, înșiși cei care au lansat 
ideea au încetat de mult să 
mai creadă în ea. Tot mai 
multe voci cer organelor ofi
ciale să treacă în mod serios 
la analiza situației universita
re, pornind de la prospecta
rea doleanțelor studențești.

în acest sens, Michael Mi
los arăta la 12 anrilie în „The 
New Republic" că, pentru spe
cialiștii în problemele acade
mice. este greu să sesizeze ca
racterul stângii studențești ca 
fiind^er-miscare. dat fiind fap
tul că «a atrage o varietate in
finită de membri — S.D.S.. li
berali de stînga, „hinpies". so- 
ci.T-demoerați. pacifiști, anar
hiști, idealiști ele. în ciuda 
acestui fapt, continuă autorul, 
dezvoltarea mișcării s-a în
dreptat spre o evaluare mai 
degrabă rațională decît irațio
nală a societății americane.

Conferință a 
Ronald Rea- 
o intervenție

La recenta 
guvernatorilor, 
gan propunea 
extraordinară a Departamen
tului Justiției pentru a pur
cede la investigarea dolean
țelor studențești. Propunere 
formală, întrucît Reagan, ex
ponent al dreptei, e de 
mult „convins" că acțiunile 
studenților americani sînt
„opera comuniștilor" sau ale 
unor „agitatori de profesie". 
Sub acoperirea acestui slogan 
Keagan n-a ezitat niciodată, în 
calitate de guvernator al Cali
forniei, să intervină prin inter
mediul poliției în campus-ul de 
la Berkeley. Dar propunerea 
lui Reagan are și alt substrat. 
Ea este menită să îndrepte dis
cuțiile legate de mișcarea stu
dențească din domeniul so
cial-politic în cel juridic, 
transformînd problema ana
lizei revendicărilor într-0
problemă de drept.

în situația actuală, nu mai 
este posibil să explici proble
mele interne prin intervenția 
unor „oameni răi" — consta
ta revista Newsweeck. Basmul 
cu lupul cel rău nu mai spe
rie pe nimeni.

Desigur, există mari dife
rențe între doleanțele, între 
platforma revendicativă a stu
denților, de la un colegiu la al
tul. Caracteristic este însă fe
nomenul de creșetere a dc- 
mostrațiilor — în special în 
campus-urile urbane — pri
vind probleme sociale și po
litice. O scurtă analiză a prin
cipalelor doleanțe exprimate 

de studenți situează pe pri
mele locuri discuțiile legate 
de chestiunea drepturilor ci
vile, condamnarea discrimină
rii rasiale, cu aspectul său 
particular ținînd de învăță- 
mînt : inegalitatea educației 
pentru albi și negri. Opoziția 
față de războiul purtat de 
Statele Unite în Vietnam, 
culminînd cu acțiunile anti- 
draft (refuzul de înrolare) de 
anul trecut este în aceeași

MIȘCAREA STIIIIENTFASCĂ 
AMERICANĂ FAȚĂ CU IINELI

TACTICI ACADEMICE
«BASMUL CU LUPUL CEL RAU‘- ÎN VERSIUNEA REAGAN 

• INTRE TACTICA DIPLOMATICA ȘI TACTICA LINIEI 
DURE • FALSUL RAPORT ÎNTRE CAUZA ȘI EFECT.

S. I. Hayakawa In timpul unei discuții în campus

măsură o caracteristică gene
rală a mișcării. în totalitate, 
platformele revendicative se 
structurează pe probleme pro
fesionale, înglobînd cererile 
de participare în organele a- 
cademice și administrative, 
nemulțumirile financiare, o- 
biecțiile privind conținutul și 
orientarea programelor de 
studiu, semnificativă în icest 
sens fiind opoziția generali
zată față de amestecul mari
lor monopoluri în stabil■ rea 
direcțiilor de cercetare științi
fică, dependența materială a 
universităților de unele inte
rese particulare sau militare. 
Campaniile împotriva compa
niei „Dow Chemical", împotri
va fundațiilor prin care, mai 
mult sau mai puțin pe ascuns, 
C.I.A. se interferează în acti
vitatea universitară, împotri
va programelor de cercetare 
militară subvenționate în uni
versități de oficialitățile avia
ției, marinei sau forțelor ar
mate terestre, s-au înscris a- 
dînc, în ultimul timp, în dez- 
baterea asupra autononwei a- 
oademice.

Dar, de obicei, disputele se 
petrec pe plan local, mo
dul în care marile univer
sități reacționează fiind în 
parte determinat de stilul, 
vîrsta, orientarea președinte
lui lor. Din acest punct de 

vedere, cu timpul s-au elabo
rat diferite strategii ale foru
rilor academice, ca un „cod 
al manierelor", al comportării 
față de mișcarea studențească. 
Deja, cîteva „sisteme tactice" 
și-au cîștigat celebritatea...

Tactica Hesburgh pornește 
de la silogismul aparent, după 
care oricine refuză rațiunea 
nu poate fi membru al comu
nității academice. Reverendul 
Theodore M. Hesburgh, pre- 

ședințe la Notre Dame Uni
versity, arăta într-un nou re
gulament că „cel care va sub
stitui rațiunii forța va fi pe
depsit cu 15 minute de medi
tație, iar dacă meditația nu 
dă roade, va fi exmatriculat" 
Tactica aceasta ar merge poa
te la Notre Dame, universi
tate obișnuită cu un sistem 
autoritar, spunea cineva, dar 
ca să o aplici la San Fran
cisco ar trebui să ceri ajuto
rul unui regiment de poliție. 
La Columbia University e în 
vigoare tactica diplomatică. 
La Berkeley tactica persua
siunii e dublată de con
trolul oficial asupra cam- 
pus-ului practicat prin inter
mediul poliției. Pentru cance
larul universității, Ileyns, pro
cedura „impecabilă" rămîne 
sancțiunea profesională, apli
cată însă în condiții de extre
mă siguranță — adică sub 
supravegherea poliției. La 
Pensylvania s-a adoptat tac
tica negocierilor preliminare, 
destinate să calmeze spiritele, 
prin îndelungi parlamentări. 
Iar atunci cînd nici una din 
aceste precauții strategice, în 
fond artificiale, nu dau roa
de, cea mai folosită devine 
tactica liniei dure. Adeptul 
permanent al acestei linii este 
noul președinte de la San 
Francisco State University, 

S. I. Hayakawa. Profesor de 
semantică și „comunicații 
verbale", autorul cărții „Lim
bajul în acțiune" are un mod 
original de a practica „comu
nicarea cu studenții". In mo
mentul organizării unui sit-in 
sau al unei greve în campus, 
vorbește studenților prin in
termediul unui microfon gi
gantic, cerîndu-le să se disper
seze. Cum. de obicei, un ast
fel de ultimatum nu are ecou, 
poliția intervine. La ultima 
„tentativă" de comunicare în 
acest gen s-au operat 483 a- 
restări.

S-a vorbit mult despre „e- 
ficiența" sau defectele acestor 
tactici academice. Discuția de 
„procedură" n-a reușit însă 
să ascundă faptul că modali
tățile strategice elaborate nu 
sînt decît false soluții de mo
ment. Și aceasta pentru că 
ele nu s-au raportat niciodată 
la cauzele reale ale acțiunilor 
studențești, ci au fost create 
ca să atenueze cu orice preț 
efectele acestora. Dar nici 
măcar aparențele nu pot fi 
salvate. Recent, o statis
tică oficială a atras atenția a- 
supra faptului că numai o 
parte „minusculă" a studenți
lor, de la colegiile unde ne
mulțumirile sînt. acute, bene
ficiază de una din cele trei 
categorii de ajutor financiar : 
împrumuturi, burse, servicii 
cu norme incomplete. Dar. pe 
scară națională, numărul aju
toarelor financiare nu satis
face nici măcar o treime din 
numărul studenților ! Mai 
mult, președintele Universită
ții din Texas. Norman Hac
kerman, amintea că asemenea 
ajutoare sînt acordate pe ra
țiuni politice. (Anul trecut, 
două legi votate de congres 
stipulează că orice fel de aju
tor material trebuie interzis 
pentru studenții care partici
pă la greve sau demonstrații). 
„Ajutorul financiar trebuie să 
depindă numai de calitatea 
muncii studentului și nu de 
motivații politice", spunea 
Hackerman.

Și asemenea opinii se fac 
din ce în ce mai mult auzite. 
Ele încearcă să îndrepte aten
ția spre cauzele de ordin so
cial, specifice societății ameri
cane, care determină mobilă
rile de acțiune și organizare 
ale mișcării studențești.

Recentul seism de la Har 
vard a constituit un șoc de 
proporții. Harvard, prin tradi
ție o adevărată „școală a pu
terii", simbolul aristrocratiei 
academice americane, cunoaște 
acum ce a mai profundă criză 
a celor 333 de ani din istoria 
sa. Aici, ca și în alte locuri, 
printre animatorii acțiunilor 
au fost membrii organizației 
„Studenții pentru o societate? 
democratică" (S.D.S.). înteme
iată în 1962, cu un program 
de luptă pentru drepturi civile, 
împotriva rasimului, militaris
mului și imperialismului.

în ultimul an, deci, a în
ceput să se cristalizeze ca 
specific al contestației studen 
țești americane refuzul inte
grării institutelor academice 
în programul de cercetare 
pus în slujba Pentagonului, 
refuzul „complicității" Univer
sității la războiul din Vietnam. 
Alături de acestea se adînce.ște 
procesul revendicativ al mili- 
tanților negri care cer un pro
gram special dc studiu în 
funcție de specificul studenți
lor de culoare.

Deși, așa cum am arătat, 
mișcarea studențească ameri
cană este un fenomen corn 
plex, un mozaic de tendințe și 
orientări, forța ei rezidă în 
respingerea în comun a unei 
ordini sociale; caracterul 
fluid făcînd încă dificilă „dis
tincția între ceea ce este tre
cător și ceea ce este de durată, 
ceea ce este accidental și 
ceea ce este esențial în mișca
re" — cum susținea Miles. 
Studenții americani își spun 
astăzi cuvîntul alături de for
țele democratice din S.U.A. 
pentru democratizarea vieții 
publice și înfăptuirea unor 
schimbări cu caracter progre
sist în cadrul sistemului social 
participînd astfel, în pofida 
cîtorva diferențe de orientare 
existente în sînul mișcării, la 
ascensiunea opiniei revoluțio
nare antiimperialiste.

Eugen PATRICHE

A

o La invitația „Vieții stu
dențești", ne-a vizitat recent 
țara ROMAN DOBRZYNSKI, 
redactor Ia publicația studen
țească poloneză „ITD". Oas
petele nostru a vizitat cu a- 
cest prilej centrele universi
tare București, Brașov și Cra
iova, a purtat discuții cu re
dactori ai revistei noastre și 
ai revistelor studențești „U- 
niversitas", „Amfion", „Ori
zont* și „Sigma", a vizionat 
spectacole de teatru la Casa 
de cultură a studenților din 
Capitală.

Vizita colegului polonez se 
înscrie în cadrul contactelor 
și schimburilor pe care re
dacția noastră le realizează 
cu publicații de profil similar 
din străinătate, pentru o mai 
bună cunoaștere reciprocă a 
realităților universitare și a 
preocupărilor presei studen
țești.

• în orașul venezuelian Va
lencia a avut loc o puternică 
demonstrație a studenților 
pentru mărirea alocațiilor u- 
niversitare. Poliția a inter
venit cu brutalitate, împrăș
tiind pe manifestanți și ope- 
rind numeroase arestări.

• Forurile universitare din 
Austria se pregătesc pentru o 
bogată activitate programată 
în cursul vacanței de vară. 
Astfel, se fac pregătiri pentru 
primirea unui mare număr de 
invitați — studenți și cadre di
dactice — cu prilejul a două 
mari manifestări preconizate. 
E vorba de „Săptămînile uni
versitare de la Salzburg" care 
vor organiza dezbateri pe te
ma „în drum spre o nouă so
cietate", precum și de întâlni
rile internaționale ale specia
liștilor în domeniul medicinii 
și astronauticii. De asemenea, 
cursuri internaționale dc vară 
vor fi organizate de două „a- 
cademii de vară" — „Acade
mia Mozarteum" și „Academia 
de vară de arte plastice".

• O statistică recent publi
cată de revista studenților din 
Goteborg arată că 37 la sută 
din numărul studenților su
edezi sînt obligați să-și finan
țeze studiile muncind în pro
ducție cu norme incomplete. 
Datele, oferite de Institutul dc 
cercetare științifică studen
țească a Universității din Go
teborg, atrag atenția și asupra 
faptului că un procent la fel 
de mare de studenți sînt an
gajați în diferite slujbe cu 
normă întreagă, pentru a-și 
putea plăti taxele de întreți
nere în facultate. De aseme
nea, din rindul studenților 
căsătoriți, un mare număr de 
tineri, aproape 54 la sută, 
sînt obligați să lucreze, cu 
norme incomplete, și 38 la 
sută chiar cu norme în
tregi, pentru a putea plăti 
cheltuielile de întreținere în 
facultate și îndeosebi, costul 
camerelor în cămine studen
țești.

V____________________ /

VIAȚA STUDENȚEASCA 13



Cinci caricaturi 
de I. DOGAR- 
MARINESCU

Din însemnările
unui student de la 
matematică

• Un sfat pentru un enig
matic : nu-i mare lucru să fit 
o ecuație cu mai multe necu
noscute. Esențial e să nu fii 
egal cu zero.

• Nu-i înțeleg pe filologi! ? 
Dacă nu le place matematica 
de ce folosesc în scrierile lor... 
hiperbole ?

• Un student, după ce căzu
se la examen, se plingea co
legului său:

— M-a întrebat ce interpre
tare dau ariei pe care am oo- 
tinut-o.
- Șt?
— l-am spus că n-am... 

voce!

» Reflecția unuia ce visează 
posturi înalte: „Matematica 
are un singur capitol viabil: 
funcțiile!

• Cum o fi arătînd o inte
grală ...parțială ?

• Ședințomanului îi plac în
mulțirile deoarece sînt... adu
nări repetate.

• Cînd discutați cu un ma
tematician trebuie să fiți foar
te atenți, fiindcă vorbește în... 
parabole.

Napoleon fi faianfa
Pentru comemorarea celui 

de al doilea centenar al lui 
Napoleon, muzeul din L’Ile 

~ de France va prezenta în a- 
cest an o expoziție intitulată 
„Epopeea nepoleoniană impri
mată pe faianță", care va re
prezenta diferite momente din 
epoca generalului corsican.

Eseul ap în favoarea 
minijupei ?

Luind cuvintul acum 60 de 
ani la un congres științific. Za. 
Roma, medicul Casirandi a a- 
răta.t că purtarea rochiilor 
lungi este anti-igienică. Un 
examen minuțios a relevat 
doctorului italian o populație 
microbiană mult mai densă în 
trenele rochiilor lungi decît 
în cele scurte. In aceeași epo
că, la cererea locuitorilor, mu
nicipalitatea Dresdei a inter
zis orășencelor portul peleri
nei și trenei pe stradă și în 
locurile publice. Minijupa a 
fost, deci, aprobată și chiar 
recomandată de corpul me
dical cu mult timp înaintea 
adoptării ei în zilele noastre.

Nou record
La Oslo a fost doborît unul 

dintre cele mai „complicate" 
recorduri mondiale și anume : 
într-un autoturism de mărime 
mijlocie au reușit să pătrundă 
18 studenți. Primul record a 
fost stabilit la Chicago, cînd 
într-un autoturism asemănă
tor au încăput 16 studenți.

„Problema principală — a 
declarat unul dintre record- 
meni — nu este cum să intri, 
ci cum să ieși de acolo".

Superteleferic
Cel mai lung ansamblu de 

teleferice a fost inaugurat de 
curînd la Vallon du Frejus în 
Franța. Acest telecablu mă
soară 2 450 de metri și are o 
denivelare de 672 de metri. El 
este echipat cu 80 de cabine 
ce servesc cinci teleskiuri care 
urcă pînă la crestele ce fac 
joncțiunea cu Serre-Cheva- 
lier.

Arfă fi 
productivitate

In Belgia a fost înființată o 
fabrică unică în felul ei. Ea 
se numește „Banda rulantă" 
și produce „artă". Direcțiu
nea angajează oameni care 
pot picta cu ușurință nori, 

pomi, munți, clădiri, animale, 
flori etc. Fiind astfel speciali
zați, aceștia produc pe bandă 
rulantă tablouri originale. 
Procedeul este următorul: la 
comanda, de exemplu, a unor 
mori de vînt, schița viitoru
lui tablou este mărită pe 
60—70 de pînze, care se întind 
pe banda rulantă. Astfel, fie
care pînză trece prin fața pic
torilor, care desenează, după 
specialitate nori, flori, păsă
rele și, bineînțeles, moara. 
Productivitatea este mare, ob- 
ținîndu-se circa 5 000 de ta
blouri săptămînal, cea mai 
mare parte exportîndu-se la 
prețuri convenabile.

Motanul vorbăreț
Un negustor din Turcia este 

posesorul unui motan care 
vorbește. El pronunță clar cu
vintele : „marna", „tata", 
„soră", precum și numele stă- 
pinului. Zilnic, casa negusto
rului este invadată de turiști 
care imprimă pe benzi vocea 
motanului.

La inălfime
în suburbia pariziană Pu- 

teaux se află modelul celui 
mai înalt turn de televiziune 
din lume. Se știe că Turnul 
Eiffel are 320 m înălțime, 
Empire State Building din 
S.U.A. are 448 m, iar turnul 
televiziunii din Moscova 
508 m. Turnul din Puteaux 
va avea 750 m înălțime, iar 
aproape de vîrf va avea un 
restaurant rotativ. Proiectul 
întocmit de un arhitect bel
gian evaluează construcția la 
20 000 000 de dolari.

Chariot la 80
de ani

Recent, Charles Chaplin, 
creatorul nemuritorului Char
iot, și-a serbat cea de-a 80-a 
primăvară la Vevey, orășelul 
elvețian care a găzduit și 
spectacolul omagial cu filmul 
„Circul", realizat cu 40 de ani 
în urmă. Zimbetul lui Chariot

octogenar, alături de soția sa, 
Oona, și fiica sa, Victoria, 
mărturisește și terminarea u- 
nui nou proiect de film a că
rui realizare Chaplin o va în
cepe în toamna acestui an.

Umor cu lingurița
Culcîndu-și copilul, mama 

îi spune :
— Puișor, dacă vei avea ne

voie de ceva în timpul nop
ții, strig-o pe mămica și ime
diat tăticul va fi lingă tine.

*

— Nevroza nevestei dumi- 
tale nu este periculoasă. Mai 
poate trăi încă o sută de ani 
cu ea.

— Dar eu ?

V

— Îmi pare foarte rău, dar 
luna aceasta nu vă pot plăti 
pentru cameră, își anunță un 
chiriaș gazda.

— Parcă tot așa mi-ați spus 
și luna trecută...

— Și nu m-am ținut de cu- 
vînt ?

*

— Tată, tu crezi că e just 
să pedepsești pe cineva pen
tru un lucru pe care el nu l-a 
făcut ?

— Nu. băiatul tatii, nu e 
just.

— Ei bine, află că la școală 
am fost pedepsit pentru tema 
pe care nu am făcut-o.

Vn mare magazin uni
versal. Doi soți au fost des- 
părțiți unul de celălalt de cu
rentul de oameni care treceau 
într-un sens și în celălalt. 
După un timp de căutări za
darnice, doamna, enervată, se 
adresează unei vîhzătoare: 
„Mi-am pierdut bărbatul, unde 
pot să-l găsesc ?“ „Etajul trei, 
găsiți totul pentru doliu", pri
mi doamna răspunsul.

★

Un bătrîn își sărbătorește 
centenarul, iar un jurnalist 
întreabă dacă îl va putea vi
zita din nou anul viitor pen
tru sărbătorirea celei de a 
101-a aniversări. „De ce nu, 
zice bătrînul, îmi păreți des
tul de sănătos...".

Singe rece
— Dragă, spuse soția unui 

mare savant, e un hoț în bi
bliotecă.

— Da? Și ce citește ?

Șah fi mat
La o cafenea un om sta 

față în față cu un dine. 
Intre ei o tablă de șah. Un 
curios se adresează omului: 
— Cîinele d-voastră știe in
tr-adevăr să joace șah 2

— Oh. să nu exagerăm. E 
a treia partidă care o pierde.

Cel mai mare tractor
din lume

Racheta Saturn V și nava- 
spațială Apollo 10 cu modulul 
lunar au beneficiat in drumul 
lor pînă la rampa de lansare 
de serviciul foarte lent (2 m/h) 
al celui mai mare tractor din 
lume. Repetiția generală a 
debarcării pe Lună este asigu
rată împotriva oricărei defec
țiuni probabile. Modulul va fi

în stare să readucă capsula 
Apollo 10 pe Terra, după cum 
Apollo 10 va putea interveni 
în caz că modulul lunar nu 
se va desprinde de pe orbita 
lunară. Pină la aceste ipoteze 
puțin dorite, cel mai mare 
tractor din lume și-a îndepli
nit cu succes misiunea.

Pinze in defert
Monique Cimel este prima 

femeie din lume care a tra
versat Sahara la bordul unui 
yacht... pe rotile. Acest nou 
sport care cere o bună pregă
tire fizică și o excelentă cu
noaștere a curenților de aer 
este popularizat de o serie de 
raliuri cu nimic mai puțin 
pasionante decît cele automo-

bilistice. De multe ori concu- 
renții au ocazia să fie priviți 
de sus de conducătorii cămi
lelor ce-și văd amenințat mo
nopolul rutier al deșerturilor.

Surpriza
Un țăran se întoarce de la 

timp cu cîinele și calul său.
— Trăiască finul, spuse ca

lul.
— Cerule, strigă țăranul, 

n-am auzit in viața mea un 
cal vorbind.

— Nici eu, replică cîinele.

Etaix — de la fiefiune
la realitate

Keaton al zilelor noastre — 
Pierre Etaix a ales-o pe Annie 
Fratellini ca interpretă a ulti
mului său film, „Marea dra
goste". Filmul primit cu deo
sebită căldură la actuala edi
ție a festivalului de la Can
nes a avut o urmare puțin o-

bișnuită : regizorul (și inter
pret principal) s-a îndrăgostit 
de-a binelea de partenera sa 
și a cerut-o de nevastă. Ast
fel, „Marea dragoste" a de
pășit ecranul, transformîn- 
du-se în realitate.

Ad lift eram
ORIZONTAL: 1) Lemne

de... foc ; 2) Bun... de săpunit 
— Fel de fel; 3) Fire de... O- 
landa — Subsemnatul!; 4) Fie
rar ! — Se lasă prins; 5) Este 
in notă ! — E o apă și-'.. un 
automobil’.; 6) Mine... la Fe
tești ! — înlocuitor inferior 
înlocuitului!; 7) Ironie de o- 
țel — E pe aproape-; 8) Conju
gat intr-o clipită ! — 7’.e ridl- 
că-n slăvi; 9) Gest (pil) — 
Gene văzute în oglindă !; 10) 
Moment sportiv — Nu face 
nimic !

VERTICAL: 1) In foi de 
viță; 2) In intimitate (pl.) — 
Incurcărețe din fire!; 3) Bun 
de clanță — Pus la perete ; 4) 
Ca drept dovadă — Omul de 
lingă tine (fem.); 5) Umblă cu 
vorbe !* — Tip gol!; 6) Sînt 
închipuite — Una dintre cele 
de colo; 7) La ei totul e... 
spoială ; 8) Din fugă ! — Con
trol neprevăzut (pl.); 9) Ră
mas la urmă — Avansat îna
inte !; 10) Unul din popor! — 
Nu e dreaptă !

George MARINA

Soluția jocului 
din numărul trecut — V.

1) Astru — Una; 2) Vana
diu — Z; 3) Asudat — Io ; 4) 
Ne — Atom — T ; 5) S — SS 
— Suma; 6) Araci — Set; 7) 
Epa — Iod; 8) Est — Cinic;
9) Stele — IL
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Unic în țară

UTILAJUL Șl MOLOCH SUDĂRII-
secție a Facultății de mecanică din Timișoara

Secția V.T.S., înființată în 1952, este unica din țară 
care pregătește ingineri sudori.

Dezvoltarea accelerată a industriei a impus această 
specializare aparent extrem de strictă, procedeul teh
nologic — sudarea — fiind astăzi folosit in toate do
meniile, începînd cu construcția podurilor șt sfîrșind 
cu aparatura cosmică și chirurgicală.

Un inginer sudor are nevoie de o vastă gamă de 
cunoștințe în domeniul electrotehnicii, al construcți
ilor metalice, al proceselor termice șt metalurgice, al 
tehnologiei șt mecanicii etc., deci este prin definiție 
un specialist complex.

Sudarea, sub aspect tehnologic și al utilajului folo
sit, a atins o nebănuit de mare complexitate. Pe lingă 
sudarea cunoscută de cei mai mulți dintre noi, așa-zisa 
sudare clasică, cu flacără de gaze și sudarea manuală, 
cu arc electric, pe scară industrială se lucrează azi cu 
următoarele procedee (care comportă, bineînțeles, 
utilajul adecvat):

a) Sudare semiautomată și automată sub strat de 
flux protector, sudare în medii de gaze protectoare 
(argon, bioxid de carbon, hidrogen atomic).

b) Sudare prin presiune, sudare prin puncte și în 
linie.

c) Sudare cu energie înmagazinată.
d) Sudare la rece.
e) Sudare în bare de zgură — un procedeu nou, 

foarte productiv.
f) Sudare cu plasmă și sudare cu jet de electroni, 

ultimele noutăți aplicate în industrie.
Absolvenții acestei secții vor lucra, în domeniul con

POȘTA
ADMITERII
ION LIPIANU — Ploiești. Pro

grama publicată în broșura „Admi
terea în invățămintui superior" pen
tru limba germană este singura va
labilă. Nu vă puteți prezenta la 
examen cu altă materie învățată 
doar de dv. decît dacă o cunoașteți 
în primul rînd pe aceasta.

EUGENIA CHIRU — Miercurea- 
Ciuc. Regretăm că profesorul dv. de 
matematică nu cunoaște prea bine 
diferența dintre noțiunea de calcul 
diferențial și noțiunea de calcul in
tegral, iar noi nu vă putem da 
acum, aici, explicațiile respective. 
Tot ce vă putem recomanda este să 
consultați cu atenție manualele șco
lare și să sesizați singură această 
diferență.

IOANA RAULESCU — Turnu 
Severin. Referitor la programa dis
ciplinelor pentru concursul de ad
mitere în Facultatea de istorie, 
broșura precizează cît se poate de 
clar că este vorba de Istoria uni
versală modernă și contemporană, 
deci numai de perioadele modernă 
și contemporană ale istoriei univer
sale (începînd cu revoluția bur
gheză din Anglia și pînă în zilele 
noastre). Probabil dintr-un exces de 
zel editorii broșurii au publicat și 
materia cuprinsă în perioada antică 
și cea medievală a istoriei univer
sale.

Același răspuns pentru SVET
LANA TAȘCA din Suceava.

CARMEN STĂNESCU — Brașov. 
Precizăm din nou că în cadrul exa
menului de admitere în Facultatea 
de medicină, la proba de chimie nu 
li se dau candidaților spre rezolvare 
probleme. In schimb li se dau la fi
zică.

GEORGETA MĂRTURISEANU — 
Tulcea. Pentru a fi admis într-o 
secție de subingineri nu trebuie ne
apărat să activați în producție și nu 
are importanță dacă ați absolvit 
liceul în acest an sau mai de mult. 
La algebră se cer și elemente de 
algebră superioară.

SRETCO IOVANOVICI — Turnu 
Severin. Puteți da examen de admi
tere și in limba sîrbă.

STĂNESCU FLORIN — Iași. 
Examenele de admitere Ia cursu
rile de zi se susțin la prea puțină 
vreme după încheierea sesiunii de 
examene a studenților pentru ca să 
mai existe posibilitatea organizării 
unor consultații pentru candidați. De 
aceea, rămîne să vă bizuiți pe pro
priile dv. forțe.

strucției de utilaje necesare sudării și, bineînțeles, ca 
specialiști tehnologi.

In toate ramurile industriei constructoare de mașini, 
începînd cu uzinele producătoare de vagoane sau auto
mobile și termmînd cu cele care produc cazane, țevi 
sudate sau locomotive electrice, în industria aeronau
tică și în cea navală, pe șantierele de construcții 
(hidrocentrale, combinate chimice etc.) este absolut ne
cesară prezenta unui inginer sudor, care conduce rea
lizarea practică a elementelor de sudură din cadrul 
procesului constructiv.

In ceea ce privește disciplinele de studiu predate 
în facultate, în primii trei ani ele sînt identice cu cele 
predate în toate secțiile Facultății de mecanică, ur
mărind să dea viitorului inginer sudor noțiunile de 
cultură generală tehnică absolut necesare în profe
siune. Se studiază matematici (analiză, geometrie ana
litică și descriptivă, matematici speciale), teoria me
canismelor, organe de mașini, electrotehnică, electro
nică industrială, mașini-unelte, mecanică, mecanica 
fluidelor, fizică, metalurgie, tehnologie mecanică și 
altele. In anii IV—V planul de învățămînt este afectat 
specializării stricte în domeniul sudării. Se studiază 
utilajul sudării electrice, tehnologia sudării electrice, 
construcții metalice, tehnologia și utilajul sudării cu 
flacără de gaz și tăiere cu oxigen, procese termice, 
procedee conexe, automatizare.

Datorită faptului că sudarea, ca procedeu tehnologic, 
e productivă și economică, toate ramurile industriei 
și-au însușit-o, existînd însă pentru fiecare domeniu 
industrial probleme specifice de rezolvat. Profesiunea 
de inginer sudor, nouă și în plină ascendență, oferă 
surprize și posibilități de afirmare la fiecare pas. În
ființarea bazei Academiei R.S.R. de cercetare în do
meniul sudării la Timișoara confirmă importanța aces
tui domeniu.

PRIVIȚI ȘI ALEGEȚI!
La cererea a numeroși elevi, și cu scopul de a le 

înlesni o cît mai justă orientare în alegerea facul
tății la care vor candida, publicăm în acest număr 
un tabel în care cititorii interesați pot găsi numărul 
de locuri pentru care s-a concurat în anii trecuți la 
examenele de admitere (am ales anii universitari 
1966—67, 1967—68 în care a existat promoție nor
mală de absolvenți ai liceelor).

Precizăm că nu dispunem de date privind nu
mărul de locuri pentru fiecare facultate, ci doar 
de date globale, referitoare la numărul de locuri 
pentru toate facultățile cu aceeași titulatură.

Anunțăm, de asemenea, pe cititorii noștri că în 
unul din numerele noastre viitoare vom publica 
și numărul de locuri pentru care se va concura la 
examenul de admitere din acest an.

Tehnologia produselor ali

Specialitatea
Numărul de locuri

1966—67 1967—G8

Mine 219 204
Electromecanică minieră 66 57
Geologie tehnică 92 201
Exploatarea zăcămintelor

de țiței și gaze 86 99
Tehnologia și chimizarea

țițeiului și gazelor 130 60
Mașini și utilaj petrolier 61 54
Electrotehnică 1103 1094
Energetică 429 525
Electronică și teleco

municații 575 607
Mecanică 1906 2039
Automatică 232 187
T.C.M. 877 1073
Metalurgie 312 297
Mecanică agricolă 229 245
Transporturi 262 286
Chimie industrială 1035 1007
Industrie ușoară 401 355

mentare și tehnica pes-
cuitului 319 248

Industrializarea lemnului 170 167
Silvicultură 222 207
Construcții civile,

industriale și agricole 1148 1181
Instalații pentru construcții 222 229
Mașini și utilaj

pentru construcții 228 233
Hidrotehnică 249 254
Construcții feroviare,

drumuri și poduri 272 275
Arhitectură 218 214
Agricultură 971 912
Horticultură 289 241
Medicină veterinară 866 899
Medicină generală 840 863
Pediatrie 117 109
Stomatologie 518 441
Farmacie 283 334
Istorie 188 192
Istorie-filozofie 527 526
Filozofie 169 242
Filologie 2527 2807
Biologie-geografie 251 249
Biologie 75 67
Geologie-geografie 118 105
Chimie 412 475
Matematică-mecanică 796 1276
Fizică 434 526
Drept 1002 1221
Pedagogie (institute

pedagogice) 7785 7179
Economie generală 920 31
Finanțe, credit,

contabilitate 867 —
Finanțe — 175
Contabilitate — 403
Comerț 520 727
Științe (studii)

economice 1285 2036
Economia producției — 769
Calcul economic și ciber

netică economică — 453
Cultură fizică 367 318
Arte plastice 25 32
Artă decorativă 19 28
Arte plastice
și decorative 25 31
Teatru 66 64
Instrumente și canto 128 185
Compoziție, dirijat,

pedagogie 294 380

Precizăm că în aceste cifre este cuprins și numă
rul locurilor la secțiile serale și fără frecvență 
(pentru facultățile care au asemenea secții).

Direcția de resort ne va face în scurt timp 
cunoscut și numărul de locuri rezervat candidaților 
la admitere din acest an, pe facultăți.
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POVARA
MEXICULUI

Să recunoaștem, și să recunoașteți, că amară via
tă duce microbistulI Nu-i de-ajuns că o înfrîngere îl 
îndoliază pentru o săptămînă, că un draw pe teren 
propriu îi taie pofta de mîncare pentru trei 
zile sau că o suspendare a fotbalistului favorit îl in- 
roiește de vede negru înaintea ochilor. El, microbis
tul, noi, microbiștii, am ajuns sâ trăim și paradoxul 
suferințelor de pe urma victoriei. De exemplu : ani 
de zile ne obișnuisem cu marile noastre suferințe și 
cu micile noastre bucurii, trăiam în cercul nostru 
strimt și nu ne păsa de frigurile prin care alții tre
ceau în preajma Mondialelor. Noi, cei obișnuifi cu 
părăsirea competițiilor internaționale după primul 
sau al doilea tur, noi, cei care încă nu uitasem de 
noaptea valpurgică de la Ziirich și nu îndrăzneam 
să năzuim mai mult decît a nu ne lăsa bătut’ pe te
renul de la „23 August", ne-am trezit încet, încet, că 
lumea vorbește cu mai multă teamă și evident respect 
de unsprezecele României După 1—1 la Londra, în 
templul fotbalului, au urmat un 2—2 răcoritor la Ate
na, un meci excelent la Paris și, în sfîrșit, miercurea 
de aur de la Lausanne. De-acum nu mai putem dormi 
liniștifi, de-acum avem insomnia Mexicului. Vedeți și 
dumneavoastră care-i soarta microbistului: dacă 

luam bătaie sufeream c-am luat bătaie, dacă am 
învins ne-am luat pe umeri povara calificării. Acum 
nu mai așteptăm vara ca să plecăm la Costinești sau 
la Pîrîul Rece, așteptăm vara ca să vină și să trea
că pentru a trece și noi de portughezi. Numărăm zi
lele : 151, 150, 149, 143, 147, 146, 145, iată au mai 
rămas 144 de zile pînă cînd vom înfrunta pe Eusebio 
la București. Pînă atunci, pînă la 13 octombrie, nu 
vom avea nici o clipă de liniște. Amară ca pelinul e 
viața de microbist I

Dar microbistul, cel onest, în numele căruia pledăm 
noi de trei ani de zile de la această rubrică, preferă 
întotdeauna grija și greul urcușului decît urîtul cobo- 
rîșului. Și, mai cu seamă, dă întotdeauna Cezarului 
ce-i al Cezarului De data aceasta, celor 12 fotbaliști 
de la Lausanne, cit și antrenorilor lor, li se cuvin nu 
numai cele mai alese cuvinte de laudă, ci — de ce 
să ne ferim ? — chiar mulțumirile noastre, ale fie
căruia, pentru că au trăit partida la cea mai înaltă 
tensiune, pentru că s-au dăruit trup și suflet victoriei 
și ne-au adus victoria, pentru că au etalat în sfîrșit o 
valoare și ne-au pus pe umeri dulcea povară a Me
xicului.

Cu toate că a trecut o săptămînă și au survenit 
necazurile campionatului nostru, nu putem să nu re
amintim prestigioasele nume ale victorioșilor. Profe
sorul Angelo Niculescu, pentru care de cîteva ori am 
înmuiat condeiul în „aqua foarte", ne demonstrează 
cu puterea de convingere a faptelor că răbdarea, 
calmul și înțelepciunea nu se poate să nu izbîndească 
dacă sînt completate de pricepere. Ii mulfumim, ca 
și bătrînului Vogi — un mare sufletist al fotbalului 
românesc și o mare valoare profesională.

Vorbind de jucători, trebuie să începem cu dinamo- 
viștii. Boc, Nunweiller, Lucescu, Dumitrache și Dinu 
au constituit un nucleu pe cit de activ pe atît de va
loros și nici unul dintre ei n-a precupețit o picătură 

de energie, chiar cu riscul de a pierde duminică fa 
Constanța, din cauza oboselii nervoase și fizice, o 
importantă opțiune pentru titlu (ceea ce, de altfel 
s-a și întîmplat). Laudă lor I Rapidiștii — Răducanu și 
Dan — au constituit, credem noi, primii factori ai 
victoriei. Căci ce altceva au însemnat cele două in
tervenții fenomenale ale uriașului lașin al României și 
formidabila voință a lui Dan de a juca fără greșeală 
și a strînge în jurul său întreaga echipă. Bravo, bă
ieți, de 1000 de ori bravo I Celorlalți — reprezentan
tului fotbalului studențesc, Deleanu, steliștilor Sătmă- 
reanu și Hălmăgeanu, băcăuanului Dembrovschi și 
curajosului debutant Tufan — li se cuvin, pe lingă 
felicitările și aplauzele noastre, și urările tzSă fie în- 
tr-un ceas bun" și „Tot așa, băieți”.

Cum spuneam, abia de-acum e greu și începem 
să avem grijă. Antrenorii, jucătorii, presa manifestă 
— ce-i drept — mult realism și multă prudență, nu se 
hazardează în pronosticuri, nu se îmbată cu apă roz. 
Subscriem întru totul la această atitudine caracteriza
tă de responsabilitate și demnitate, iar pentru că do
rim și pe mai departe victoria și plasarea fotbalului 
românesc printre primele 16 teamuri ale mapamon
dului, ne permitem două rugăminți : una — către 
antrenori : încercați, totuși, în răstimpul rămas să-l 
folosiți pe micul dar marele mijlocaș Dumitru ; aveți 
suficientă vreme să-l rodați și, așa cum cred majori
tatea specialiștilor noștri, naționala va cîștiga în 
vitalitate, clarviziune, tehnicitate. A doua noastră ru
găminte se adresează lui ... Pîrcălab : Ioane, pentru 
meciurile de-acasă cu Portugalia și Grecia avem ne
voie de centrările tale, Dumitrache — vezi bine I — 
are nevoie de centrările tale unse pe pîine pentru a 
marca, deci fii atent ce faci în vară : antrenează-te 
odihnește-te, revino-ți, cuminfeșfe-fe, căci în toamnă 
avem mare nevoie de săgeata Carpaților. Ce zici ?

G. MITROI

ATLETISM. Bărbați : 100 ni — Al. Munteanu (Construcții București) ; 400 m — D. Tit 
(I.E.F.S.) ; 1500 m — N. Ioan (I.E.F.S.) ; 110 m.g. — D. Hidioșanu (I.E.F.S.) ; 3000 m obsta
cole — Gh. Cefan (Pol. Brașov) ; 4 x 100 m — I.E.F.S. ; înălțime — M. Mitilecis (I.E.F.S.) ; 
triplu salt — C. Corbu (Pedagogic Pitești) ; greutate — I. Ciocănescu (I.E.F.S.) ; ciocan — 
Șt. Șișcovici (I.E.F.S.) ; suliță — D. Szilaghy (Pol. București) ; 200 m — Al. Munteanu (Con
strucții București) ; 800 m — M. Neamțu (I.E.F.S.) ; 400 m.g. — I. Burcă (I.E.F.S.) ; 5000 m
— Gh. Cefan (Pol. Brașov) ; 4 x 400 m — I.E.F.S. ; lungime — V. Jurcă (Univ. București) ; 
prăjină — N Ligor (I.E.F.S.) ; disc — I. Armeanu (Univ. Iași).

Femei : 100 m — S. Anghelescu (I.E.F.S.) ; 400 m — V. Gabor (I.E.F.S.) ; 100 m.g. — 
A. Vitalios (Pol. București) ; 4 x 100 m.g. — I.E.F.S. ; lungime — C. Toma (Pedagogic Ora
dea) ; greutate — E. Lefter (I.E.F.S.) ; disc — M. Vasilescu (I.E.F.S.) ; 200 m — S. Anghe
lescu (I.E.F.S.) ; 800 m — V. Gabor (I.E.F.S.) ; înălțime — G. Munteanu (I.E.F.S.) ; suliță
— E. Prodan (I.E.F.S.).

GIMNASTICA. Bărbați : Cat. Il-a — Florin Iliescu (Pol. București) ; pe echipe. — Pol. 
Timișoara ; cat. I — Anton Socaciu (Pol. Cluj) ; pe echipe — I.E.F.S. ; cat. maeștri — 
Vasile Coșariu (Pol. Timișoara) ; pe echipe — I.E.F.S.

Femei : Cat. Il-a — Ana Irimie (Univ. Timișoara) ; pe echipe — Univ. Timișoara ; 
cat. I-a — Nona Știucă (Univ. București) ; pe echipe — I.E.F.S. ; cat. maestre — I.ucia 
Chiriță (I.E.F.S.) ; pe echipe — I.E.F.S. .

GIMNASTICA ARTISTICA. Cat. Il-a — Liliana Constantinescu (I.E.F.S.) ; cat. I-a — 
Veronica Simon (I.E.F.S.) ; cat. maestre — Marilena Pegulescu (Pol. Bueurești) ; ansam
bluri — Univ. Timișoara.

JUDO. Cat. 56 kg — Gr. Alionescu (Univ. Craiova) ; Cat. 63 kg. FI. Donclu (A.S.E.) ; 
Cat. 70 kg — Șt. Vodă (I.E.F.S.) ; cat. 80 kg — A. Gostian (Pol. Timișoara) ; cat. 93 kg — 
L. Herman (I.E.F.S.) ; cat. +93 kg — Gh. Marchiș (Pol. Timișoara). Pe echipe cel mai 
bun punctaj a fost întrunit de I.E.F.S.

Paralele... inegale
A devenit clasic procedeul comparației, al para

lelelor, în analiza unei competiții sportive. Firesc, 
valorile nu pot fi definite decît prin raportare, 
prin comparație. încercînd însă un asemenea pro
cedeu pentru a aprecia valoarea finalelor pe țară 
ale „universitarelor" de gimnastică ne-am afla, ine
vitabil. în fața unui șir de paralele inegale.

Și acum, argumentele. Trecînd mai întîi în re
vistă gimnastica sportivă, vom remarca în mod 
clar valoarea mai ridicată a concursului în raport 
cu competițiile similare din anii trecuți. Dar la 
această creștere valorică subscrie mai mult numă
rul sporit al concurenților (aproape 100 !) decît ca
litatea propriu-zisă a întrecerilor și. de asemenea, 
renunțarea la sportivii de categoria a treia.

Comparativ cu nivelul atins în genere de gimnas
tica noastră, concursul, deși a evidențiat linia as
cendentă a gimnasticii universitare, a reliefat, în 
același timp, faptul că aceasta se află încă destul 
de departe de cerințele marii performanțe. Discu
tând cu mai mulți dintre specialiștii prezenți la 
campionate am reținut ideea că gimnastica de mare 
performanță nu e compatibilă cu studiile universi
tare și. mai ales, că nu e posibil ca un gimnast 
să fie crescut ca atare în perioada studenției aceasta 
pentru că vîrsta medie a marii performanțe în gim
nastică oscilează acum între 15—18 ani Singura 
soluție acceptabilă este deplasarea gimnasticii de 
performanță către licee și școli, urmînd ca sportivii 
care au atins un anumit nivel să și-l mențină în 
primii ani de facultate. Ar mai fi și varianta — 
propusă de unii — a creării unui statut special, 
a unor standarde proprii pentru gimnastica uni
versitară, soluție care nu ni se pare însă accepta
bilă, pentru că ar însemna să ne stabilim într-un 
cerc închis de valori, ceea .ce, prin definiție, ne 
limitează posibilitățile de evoluție. Revenind la des
fășurarea campionatelor, remarcăm și alte paralele 
inegale, spre exemplu între valoarea participan- 
ților din diferite centre universitare. Timișoara și 
Bucureștiul s-au impus din nou prin acuratețea 
tehnică și omogenitatea gimnaștilor pe care i-au 
prezentat, în timp ce din celelalte centre universi
tare demnă de remarcat ni se pare doar evoluția 
echipei de maeștri a Petroșanilor.

Gimnastica artistică a îneîntat din nou sportivii 
prin grația și ritmicitatea exercițiilor prezentate, 
prin măestria cu care sportivele au mînuit obiec
tele de concurs, prin înalta valoare a programului.

Fără să exagerăm, ne îngăduim afirmația că 
viitorul gimnasticii artistice de mare performanță 
se află în universități și în celelalte institute de 
învățămînt superior. De aceea. îmbogățirea calen
darului competițional intern și internațional al gim
nasticii artistice nu e un simplu deziderat, ci o 
necesitate.

Marina BARBU

Sesiune deschisă la juds
Campionatele universitare de judo au relevat — în 

îdiția lor de debut — priza pe care acest sport a că
pătat-o în rîndul studenților. Cei peste 40 de finaliști 
s-au prezentat la o înaltă valoare tehnică, elogiată 
printre alții de însuși secretarul general al Federației 
române de judo, Anton Moraru. Spre deosebire 
de alte competiții în care au apărut reprezen
tanții cluburilor studențești, am remarcat de 
această dată numărul mare de procedee speci
fice sportului național nipon, renunțarea la unele 
procedee specifice luptelor, condiția fizică excelentă 
a tuturor participanților, dintre care mai mult de 10 
s-au impus atenției selecționerilor lotului național. O 
surpriză plăcută — evoluția excelentă a sportivilor 
craioveni, aflați la prima lor competiție de amploare. 
Și două surprize neplăcute : prima — absența de la 
competiție a judokanilor din Iași (unde activează 4 
secții de judo !) și Tîrgu-Mureș ; a doua — numărul 
redus de spectatori care au urmărit întrecerile. Să fie 
vorba oare doar de apropierea sesiunii ? Oricum, se
siunea sportivă a judokanilor a demonstrat că acestui 
sport îi sînt rezervate numai succese în competi
țiile universitare, că studenții vor avea de spus un 
cuvînt greu în toate competițiile interne și, dacă 
vor continua să progreseze în acest ritm, se vor 
afirma în curînd și pe plan internațional. Sesiunea 
succeselor sportive studențești în judo rămîne des
chisă t

P. OVIDIU

Doar 5 titluri atletice in provincie
Nu mai puțin de 25 de titluri de campioni uni

versitari au cucerit atleții de la Clubul atletic uni
versitar din Capitală. Este un semnificativ exemplu 
că numai în cadrul unor cluburi specializate tre
buie să-și desfășoare activitatea studenții sportivi 
de performanță. E drept că atleții bucureșteni, deși 
au cîștigat ătîtea titluri, nu au reușit să convingă 
și prin nivelul performanțelor obținute, dar tre
buie să ținem seama că numai de un an și jumătate 
ei își desfășoară activitatea în cadrul C.A.U. In 
schimb, atleții din Cluj și Timișoara nu au obținut 
nici măcar un titlu de campion ! Credem că este 
pentru prima dată cînd atleții din aceste centre 
universitare, cu o veche tradiție în atletismul ro
mânesc, obțin o asemenea „performanță". Ce au 
făcut antrenorii de la Cluj și Timișoara în ultimul 
an ? Considerăm că atît forurile locale cît și Mi
nisterul învățămîntului trebuie să intervină cu 
energie pentru a pune capăt acestei situații în care 
se complac cam de multișor cei ce se ocupă de 
atleții din centrele respective. Singura soluție pe 
care o considerăm necesară este formarea și în 
aceste centre a unor cluburi atletice universitare, 
care neapărat trebuie să aibă și o secție de juniori.

Dacă Clujul și Timișoara nu au reușit să ob
țină nici- un titlu, în schimb, Constanța, Suceava, 
Baia Mare și Ploieștiul se pot lăuda cu o „per
formanță" și mai și. In aceste patru centre nu 
există nici un atlet — mai mult, nici un sportiv — 
fiindcă altfel nu se poate explica absența repre
zentanților lor de la finale.

în rest, nu ne mai rămîne decît să inserăm^pe 
cei cîțiva atleți care în cele două zile de concurs 
s-au făcut remarcați și prin performanțe, nu numai 
prin cîștigarea titlului de campion universitar. Este 
vorba de săritorii în înălțime Doina Munteanu și 
Manole Mitiletis — de la I.E.F.S. — care au ob
ținut 1,72 și respectiv 2,06 m., de brașoveanul Gheor- 
ghe Cefan (8.56,6 la 3000 m. obstacole) și de aruncă
torul de ciocan Ștefan Șișcovici — tot de la I.E.F.S. 
(59,80 m.).

Cam puțin pentru un concurs național universitar.

Dan VLAD
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